
ستاد تنظیم بازار به منظور کنترل بازار مرغ و جلوگیری 
از روند افزایشی قیمت آن، تصمیم بر ممنوعیت صادرات مرغ 
از اول آبان ماه تا اطلاع ثانوی گرفت.به گزارش وزارت صمت، 
ستاد تنظیم بازار کشور به منظور کنترل بازار مرغ و جلوگیری 
از روند افزایشــی قیمت آن در توافق انجام شده بین وزارت 
صمت و وزارت جهاد کشاورزی تصمیم بر ممنوعیت صادرات 

مرغ از اول آبان ماه تا اطلاع ثانوی گرفت.
در جلسه اخیر ستاد تنظیم بازار همچنین مصوب شد با 
توجه به روند افزایش قیمت گوشت قرمز و درخواست انجمن 
صنفــی گاوداران مبنی بر اختصاص فضای مناســب برای 
عرضه گوشــت گرم )دام سبک و سنگین( با قیمت مناسب، 
مقرر شد کمیته ای با مســئولیت دبیرخانه تنظیم بازار و با 
حضور نمایندگان سازمان های حمایت، میادین میوه و تره بار 
شهرداری تهران، اتحادیه و انجمن ذیربط در خصوص در اختیار 
گذاشتن بارانداز و فضای مناسب توسط سازمان میادین میوه 

و تره بار جهت عرضه گوشت گرم اقدام شود.
نحوه عرضه لاستیک های سنگین وارداتی

همچنین ستاد تنظیم بازار مصوب کرد که همانند گذشته 
فروش و عرضه لاســتیک های سنگین وارداتی با ارز ۴۲۰۰ 
تومانی با قیمت تمام شده طبق محاسبات سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و از طریق ســامانه جامع 
تجارت با حواله ســازمان راهداری و حمــل و نقل جاده ای 
استان ها؛ انجام شود.همچنین مصوب شد لاستیک های سواری 
تولید شده با مواد اولیه ارز نیمایی، در چارچوب ضوابط سازمان 
حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، مشروط بر اینکه 
تولید و فروش آن )زنجیره توزیع( در سامانه جامع تجارت ثبت 
شود، راساً توسط واحدهای تولیدی قیمت گذاری گردند.عدم 
رعایت ثبت اطلاعات فروش در سامانه جامع تجارت مصداق 
تخلف عرضه خارج از شبکه بوده و دستگاه های نظارتی مکلفند 

با متخلفین برخورد قانونی کنند.

نماینده مردم دامغان در مجلس شــورای اسلامی گفت: 
طرح اعطای یارانه نقدی به ۶۰ میلیون نفر از افراد کم درآمد 
جامعه به تصویب مجلس رســید.علی اکبر علیزاده افزود: ۶۰ 
میلیون ایرانی در کشور با هدف توزیع کالاهای اساسی کارت 
اعتباری الکترونیک دریافت می کنند.وی ادامه داد: این طرح 
در حال حاضر به تصویب مجلس شــورای اسلامی رسیده و 
جهت تایید به شورای نگهبان ارسال شده است. علیزاده اظهار 
داشــت: پس از تصویب شورای نگهبان جزئیات و چگونگی 
اجرای ســازوکار این طرح برعهده دولت است و دولتمردان 
چگونگــی توزیع آن را اعلام می کننــد.وی به جزئیات این 
طرح اشــاره کرد و گفــت: از مجموع ۶۰ میلیون افرادی که 
در این طرح از کالابرگ الکترونیک بهره مند می شــوند، ۲۰ 
میلیون نفر افراد تحت پوشــش کمیته امداد و بهزیســتی 
هســتند که به ازای هر نفر ماهیانه یک میلیون و ۲۰۰ هزار 
 ریــال اختصاص می یابد و بقیه افراد، ماهیانه ۶۰۰ هزار ریال

 دریافت می کنند.

دلیل بالا رفتن قیمت ارز را همیشــه گفته ام؛ بالا بودن نرخ تورم و 
بهره و بالا بودن نرخ بیکاری و پایین بودن نرخ توسعه، چند نرخی بودن 

قیمت برای ارز، بی اعتمادی مردم به ثبات پول ملی و...
در واقــع این عوامل باعث کم ارزش شــدن ریال و در واقع محبوب 
شدن و پر ارزش شدن دلار می شود و این باعث می شود که تقاضا برای 
کالای محبــوب پر طرفدار یعنی دلار، زیــاد و در مقابل عرضه کالای 
کم ارزش شــده یعنی ریال زیادتر شــود و عرضه و تقاضا تعیین کننده 

قیمت خواهد بود.
حــالا ببینیم چــرا وقتی قیمت دلار پایین می آید، به ســرعت بالا 

برمی گردد؟!
اول ببینیم چه عواملی سبب می شود که نرخ ارز پایین آید. آیا نرخ 
تــورم کاهش پیدا می کند؟ آیا عوامــل دیگری که باعث بالا رفتن نرخ 
دلار بوده، تغییر کرده و برطرف شده است؟ می بینیم تغییر نکرده، پس 

چه چیزی سبب می شود که قیمت دلار پایین آید.
پس یا قبلا اجازه داده شــده که بورس بازان و نوسان گیران قیمت ها 
را بــه طــور مصنوعی بالا ببرند، کــه در این صورت، اهمال و ســهل 
انگاری و بی توجهی به وظیفه از طرف مســئولین اقتصادی و مدیران 
 بازار مشــاهده می شود، و اگر بالا رفتن نرخ طبیعی و حساب شده و با 
تصمیــم مدیران بوده و قیمت به طور واقعــی بالا رفته بوده، حالا چه 

اتفاقی افتاده است؟
حالا دستی قوی وارد شده و به طور مصنوعی و  به ضرب عرضه بیش 
از تقاضا روند رو به رشد را متوقف و کار را برعکس کرده و قیمت ها را 
رو به پایین هدایت کرده، این دست قوی نمی تواند با نیت خیر این کار 

را کرده باشد و مسلما به قصد سودجویی، 
ایجاد تلاطم و گرفتن نوســان، دســت به این کار زده، که باز باید 
پرسید نقش بازارســاز اصلی چیست و چرا با این نوسانات و تلاطمات 

مخرب مقابله نمی کند؟
به هر حال مســاله ای که مسلم است، این است که به مدت طولانی 
نمی شــود جلوی ســیلاب را گرفت و برعکس جریان آب شنا کرد. به 
همین دلیل اســت کــه معمولا پایین آمدن قیمت هــا دیری نمی پاید 
و بــاز به روند طبیعــی خود یعنی رو به بالا باز مــی گردد و البته آن 
 دســت قوی نوسان ســاز و نوســان گیر، همان طور که در پایین آوردن 
ناگهانی قیمت نقش اساســی دارد، در بــاز گرداندن قیمت به بالا هم 

نقش اصلی را دارند. 
 اگر با نگاه خوشــبینانه، این اتفاق یعنی پایین آمدن مقطعی قیمت 
ارز را کار سوداگران و نوسان گیران بدانیم و مسئولیت این کار را متوجه 
آنهــا کنیم، باید بگوییم که باز هم مســئولین بانک مرکزی به وظیفه 
ذاتی خود که همانا مبارزه با تلاطمات اســت، درســت عمل نکرده اند 
و ســهل انگاری و بی توجهی کمترین تقصیر مسئولین اقتصادی در این 

مورد و در موارد مشابه است.

 رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.
رئیس سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی ضمن ردشایعه بخشش اضافه خدمت 
سنواتی سربازان حین خدمت به مناسبت روز پدر، ضوابط و مقررات بخشش اضافه خدمت 

سنواتی کارکنان وظیفه حین خدمت را تشریح کرد.
سردارتقی مهری با تکذیب شایعه بخشش اضافه خدمت سربازان به مناسبت روز پدر، 
اظهارکرد: در حال حاضر ابلاغیه جدیدی مبنی بر بخشش اضافه خدمت سنواتی سربازی 

ارسال نشده و سربازان حین خدمت می توانند برابر ضوابط قبلی از بخشش اضافه خدمت 
سنواتی بهره مند شوند.

وی درباره ضوابط و مقررات مربوطه، گفت: در صورتی که در سوابق خدمتی سربازان 
حسن خلق، جدیت در وظایف محوله، ابراز شجاعت و فداکاری و... از سوی فرماندهان تایید 
شود، تمام یا بخشی از اضافه خدمت سنواتی آنان برابر ضوابط مورد بخشش قرار می گیرد.

رئیس سازمان وظیفه عمومی ناجا با اشاره به اینکه ابلاغیه ضوابط و مصادیق بخشش 
اضافه خدمت سنواتی کارکنان وظیفه از سوی ستاد کل نیرو های مسلح به کلیه یگان های 
خدمتی ابلاغ شده است، افزود: مواردی مانند سرباز نمونه، موفقیت در ثبت ابتکار منجر 
به تولید محصول و یا مقاله علمی معتبر، همچنین حافظ حداقل یک جزء قرآن کریم، 
گذراندن دور های تخصصی موردنیاز یگان نیرو های مسلح و... در صورت تایید فرماندهان 

اضافه خدمت سربازان بخشیده می شود.

علی اصغر سمیعی 
رییس اسبق کانون صرافان

چرا کاهش نرخ 
ارز ماندگار 

نیست؟

روزنامه اقتصادی اجتماعی  
دو شنبه   1399/08/19

2000تومان 
شماره :945

021-62801 مرکز گمشده و پیدا شده کشور
www.aniyab.ir

رئیس اتاق اصناف تهران با اشــاره به محدودیت و ممنوعیت های جدید فعالیت 
اصناف از ۲۰ آبان گفت: ضمن ادامه تعطیلی مشاغل گروه ۳ و ۴، واحدهای صنفی 

گروه شغلی ۲ مشمول محدودیت زمانی برای فعالیت می شوند.
به گزارش اتاق اصناف تهران، قاســم نــوده فراهانی با تاکید بر لازم الاجرا بودن 
مصوبات ستاد ملی کرونا، اظهار داشت: طبق مصوبات اخیر ستاد ملی کرونا در شهر 
تهران به جز واحدهای صنفی مجاز، تمام صاحبان مشــاغل گروه ۲ از روز ۲۰ آبان 
ماه باید ساعت ۱۸ واحدهای خود را تعطیل کنند؛ ضمن اینکه گروه های شغلی ۳ و 
۴ همچنان تعطیل هستند.رئیس اتاق اصناف تهران در خصوص آخرین تصمیمات 
ســتاد ملی کرونا در ارتباط با نحوه فعالیت اصناف بیان کرد: پیش از این واحدهای 
صنفی گروه سه و چهار شامل تمامی آرایشگاه های زنانه، سالن های زیبایی، تالارهای 
پذیرایی، کافه ها، چایخانه ها و قهوه خانه ها در شهر تهران تعطیل بودند که همچنان 
تعطیلی آنها به قوت خود باقی است؛ ضمن اینکه تمام اصناف شامل گروه شغلی ۲ 
از روز ۲۰ آبان ماه باید ساعت ۱۸ واحدهای خود را تعطیل کنند تا بتوانیم زنجیره 
شــیوع این بیماری را از بین ببریم.فراهانی در خصوص صنوف مشمول گروه ۲ نیز 
گفت: مراکز خرید، پاساژها، مال های فروش غیرمواد غذایی، مراکز تهیه و طبخ غذا 
با پذیرش مشتری، مراکز فروش لوازم خانگی، قنادی و شیرینی فروشی ها، آب میوه و 
بستنی فروشی ها، آرایشگاه های مردانه، بازار فروش خودرو، فرش و موکت فروشی ها، 

خدمات چاپ دیجیتال، تزئینات داخلی ساختمان، کادویی فروشی ها، اسباب بازی 
فروشی ها، عمده فروشی و خرده فروشی پوشاک، پارچه فروشی ها، پرده سراها، مراکز 
فــروش مبلمان، کیف و کفش، مراکز فروش لوازم التحریر، خیاطی و خرازی، آتلیه 
و عکاسی ها، مشاوران املاک، فروشگاه های لوازم آرایشی و بهداشتی و مراکز فروش 
و عرضه خشــکبار و آجیل صنوف گروه شغلی ۲ هستند و از تاریخ ۲۰ آبان لغایت 
۲۰ آذر حداکثر ساعت فعالیت آنها ساعت ۱۸ است.وی با اشاره به اینکه با تعطیلی 
واحدهای صنفی در شهر تهران تردد و رفت و آمد شهروندان در سطح شهر بسیار 
کاهش می یابد، افزود: انتظار داریم تمام واحدهای صنفی مشمول مصوبه در تهران 
با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی از ساعت ۱۸ فعالیت خود را تعطیل کنند، زیرا 
که مصوبات ســتاد ملی کرونا برای تمام واحدهای صنفی در ســطح کشور و تهران 
لازم الاجراست.رئیس اتاق اصناف تهران ادامه داد: بر این اساس با واحدهای صنفی 
مشمول این مصوبه که بعد از ساعت ۱۸ در تهران باز باشند، برخورد قانونی خواهد شد.

وی یادآورشد: بهترین راه برای مقابله با شیوع ویروس کرونا رعایت پروتکل های 
بهداشتی توسط همگان است تا جان افراد و شهروندان بیش از این به خطر نیافتد.

نوده فراهانی با بیان اینکه در این شرایط همه باید مردم را به رعایت پروتکل های 
بهداشتی دعوت کنند، اظهارداشت: در این صورت شاهد ریشه کن شدن این بیماری 

خطرناک در کشور خواهیم بود.

هواپیمایــی اقتصــادی ایرلنــد، رایان ایــر، خبر داد 
انتظــار دارد هواپیمای بوئینــگ ۷۳۷ مکس که به علت 
مشــکلات ایمنی زمین گیر شده بود، همین ماه آینده در 
ایالات  متحده به خدمت بازگردد.به گزارش راشــاتودی، 
هواپیمایی اقتصادی ایرلند، رایان ایر، خبر داد انتظار دارد 
 هواپیمای بوئینگ ۷۳۷ مکس که به علت مشکلات ایمنی 
زمین گیر شــده بود، همین ماه آینده در ایالات متحده به 
خدمــت بازگردد. این به رایان ایر اجــازه می دهد از اوایل 
اعلام می شود که اداره هوانوردی فدرال آمریکا )اف ای ای( ۲۰۲۱ هواپیماهای خود را دریافت کند.این خبر پس از آن 

پیش نویس گزارش خود در مورد دستورالعمل های آموزشی 
پرواز ۷۳۷ مکس را منتشر کرده بود.مدیرعامل رایان ایر، 
ادی ویلسون، در گفتگو با یک برنامه خبری رادیویی گفت: 
ما امیدواریم اولین هواپیماها از ســفارش خود را از اوایل 
۲۰۲۱ دریافت کنیم. اف اف ای از هفته گذشــته پروازهای 
آزمایشی را به پایان رساند و به نظر می رسد این هواپیما از 

ماه آینده، پرواز خواهد کرد.
وی اضافه کرد: اف ای ای همکاری نزدیکی با آژانس امنیت 

هوانوردی اروپا )ایسا( دارد.

هواپیمایمشکلداربوئینگ،۷۳۷مکس،ماهآیندهبهخدمتبازمیگردد

صادرات مرغ تا اطلاع 
ثانوی ممنوع شد

۶۰ میلیون ایرانی 
کارت کالابرگ 
دریافت می کنند

جزئیات محدودیت ها و ممنوعیت فعالیت اصناف 
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سراسری صبح ایران

ایده روز 
دو شنبه  1399/08/19

شماره : 945

 مکاتبه شورا با شهرداری برای نامگذاری خیابانی به نام »شجریان«
ــا شــهرداری تهــران بــرای  ریــس شــورای شــهر تهــران از انجــام مکاتبــه ب
ــر داد. محســن هاشــمی در ابتــدای جلســه  ــان شــجریان خب نامگــذاری خیاب
ــه محمدرضــا شــجریان گفــت: درگذشــت ســرآمد  ــا اشــاره ب شــورای شــهر ب
موســیقی ایرانــی، اســتاد شــجریان را بــه خانــواده و خیــل عظیــم دوســتداران 
ایشــان تســلیت مــی گوییــم و در تاریــخ هنــر ایــران، اســتاد شــجریان، شــاید 
ــرار گرفــت  ــم و تجلیــل مــردم ق بیــش از هــر هنرمنــد دیگــری، مــورد تکری
ــا  ــید و میلیونه ــه اوج رس ــان، ب ــت ایش ــان درگذش ــی در زم ــن قدرشناس و ای
تــن از شــهروندان ایرانــی، از روش هــای گوناگــون مراتــب همــدردی و تاســف 
خــود را از ایــن فقــدان ابــراز کردنــد. وی بــا بیــان ایــن کــه دلیــل اصلــی ایــن 
پایــگاه عمیــق مردمــی، بویــژه در درون نخبــگان جامعــه، تاثیــر مانــدگار اســتاد 
شــجریان بــر حفــظ اصالــت و ترویــج موســیقی و هنــر ایرانــی بــود، افــزود: تاثیر 
اســتاد شــجریان تنهــا در حــوزه آواز منحصــر نمــی شــود و ایشــان در ابعــاد 
مختلــف موســیقی، از ابــداع ســازهای جدیــد تــا معرفــی موســیقی ایرانــی بــه 
جهــان، نقــش بــی بدیلــی ایفــا کردنــد و بــا تربیــت شــاگردانی پرشــمار، مکتب 

شــجریان را بعنــوان اصیــل تریــن موســیقی موجــود ایرانــی بنیــان نهادنــد.
هاشــمی بــا تاکیــد بــر ایــن کــه بــروز و ظهــور کــم نظیــر همــدردی عمومی 
نســبت بــه فقــدان اســتاد شــجریان در فضــای مجــازی، نشــان دهنــده ظرفیت 
بــالای جامعــه بــرای درک هنــر اصیــل و متعالــی ایرانی – اســلامی اســت، ادامه 
داد: شــاید ابــزار دیگــری ماننــد موســیقی اصیــل نتوانــد از ارزش هــا و میــراث 
فرهنگــی مــا در برابــر پــوچ گرایــی و ســطحی گرایــی فرهنگــی صیانــت کنــد و 
اســتاد شــجریان هنرمنــدی بــود کــه بــا آزادگــی و عــزت نفــس، از بســیاری از 
امکانــات و تســهیلات گذشــت تــا بتوانــد اســتقلال و هویــت فکــری و فرهنگــی 
خــود را حفــظ کنــد. رییــس شــورای شــهر تهــران ادامــه داد: شــجریان قــاری 
قرآنــی برجســته، خوشنویســی بــا اســتعداد، نقاشــی خــوش ذوق، ســاز ســازی 
ــی ایرانیــان  ــرای نســلها میــراث مل ــدگارش در صــدا، ب ــار مان ــود و آث مبــدع ب
خواهــد بــود. هاشــمی افــزود: مکاتبــات لازم دربــاره اجــرای مصوبه شــورا جهت 
نامگــذاری خیابــان بــه نــام اســتاد شــجریان صــورت گرفتــه اســت و ان شــاالله 

بــه زودی توســط شــهرداری اجــرا خواهــد شــد.

 انتشار ۴۰۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت برای توسعه حمل ونقل 
عمومی

اعضای شــورای شــهر تهران لایحه ای را به تصویب رساندند که براساس آن 
شهرداری می تواند تا سقف ۴۰۰۰ میلیارد تومان اوراق مشارکت برای توسعه حمل 
ونقل عمومی منتشر کند. در جلسه شورای شهر تهران ادامه بررسی لایحه شهردار 
تهران در خصوص اصلاح بند یک تبصره چهارم مصوبه بودجه سال ۹۹ شهرداری 
تهران و مجوز انتشار چهل هزار میلیارد ریال اوراق مالی اسلامی به منظور اجرای 
طرح های حمل ونقل عمومی شهر تهران روی میز بررسی شورای شهر قرار گرفت.

محمد علیخانی رئیس کمیسیون حمل و نقل شورای شهر تهران در دفاع از این 
لایحه گفت: در بودجه سال ۹۹، سقف انتشار اوراق مشارکت برای توسعه حمل ونقل 
عمومی ۳۰ هزار میلیارد ریال تعیین شده بود که حالا شهرداری تهران درخواست 
دارد سقف این اوراق تا ۴۰ هزار میلیارد ریال افزایش یابد. وی با بیان اینکه همانطور 
که می دانید ۵۰ درصد اصل و ســود بازپرداخت این اوراق بر عهده دولت است و 
احتمالا دولت هم بدش نیاید که نتوانیم از این اوراق استفاده کنیم، افزود: به نفع 
شهرداری است که تا جایی که می توانیم از این اوراق استفاده کنیم و این موضوع در 
کمیسیون مشترک بودجه و حمل ونقل نیز بررسی و بدون مخالف به تصویب رسید.

 اعضای شورای شهر تهران به لایحه اصلاح بند یک تبصره چهارم مصوبه بودجه 
سال ۹۹ شهرداری تهران و مجوز انتشار چهل هزار میلیارد ریال اوراق مالی اسلامی 
به منظور اجرای طرح های حمل ونقل عمومی شهر تهران رای مثبت دادند و براین 
اساس شهرداری تهران می تواند تا سقف ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان اوراق مشارکت 

برای توسعه حمل ونقل عمومی منتشر کند.

 احکام جدید بازنشستگان صادر شد
مدیرعامــل صندوق بازنشســتگی کشــوری گفــت: احکام جدید بازنشســتگان 

صــادر شــده و در ســایت صنــدوق cspf.ir قابل مشــاهده و دریافت اســت.
از صنــدوق بازنشســتگی کشــوری، اکبــر افتخــاری بــا بیــان اینکــه متناســب 
ســازی حقــوق بازنشســتگان کشــوری در مهرمــاه جــاری اجــرا می شــود، گفــت: 
ــع تبعیــض در  ــرای رف ــون برنامــه ششــم توســعه و ب ــاده ۳۰ قان در اجــرای م
ــا تصویــب هیــات وزیــران، متناســب ســازی  دریافتــی حقــوق بازنشســتگان ب

حقــوق بازنشســتگان کشــوری اجرایــی و احــکام آن صــادر شــده اســت.
 وی تاکیــد کــرد: در اجــرای مصوبــه هیــات وزیــران حقــوق بازنشســتگان 
کشــوری بــا ۹۰ درصــد میانگیــن حقــوق شــاغلان هــم گــروه یــا هــم طبقــه 

تطبیــق داده شــده و ایــن تغییــرات در احــکام آنهــا قابــل مشــاهده اســت.
ــن دوره ۴۵ درصــد  ــوق بازنشســتگان در ای ــن حق ــزود: میانگی افتخــاری اف

افزایــش یافتــه اســت.
 افتخــاری همچنیــن روز گذشته)شــنبه( در یــک گفــت  وگــوی تلویزیونــی 
دربــاره همســان ســازی حقــوق بازنشســتگان کشــوری بیــان کــرده بــود: یــک 
ــاه  ــن م ــوق بازنشســتگان کشــوری در فروردی ــه از همســان ســازی حق مرحل
انجــام شــد.   طــرح کامــل همســان ســازی کــه برابــر بــا ۹۰ درصــد حقــوق 
کارکنــان شــاغل اســت در مهــر مــاه انجــام می شــود کــه مقدمــات آن صــورت 
گرفتــه و در همیــن هفتــه همــه احــکام صــادر خواهــد شــد و از طریــق وب 

ســایت صنــدوق بازنشســتگی احــکام قابــل رویــت خواهــد بــود.
ــرای  ــع اج ــتفاده از مناب ــا اس ــتگان ب ــوق بازنشس ــش حق ــزود: افزای وی اف
ــوق بازنشســتگان  ــان همســان ســازی حق ــاه، پای ــر م همســان ســازی در مه
ــرای همســان  ــدل ب ــک م ــه ی ــا ب ــر م ــال حاض ــود. در ح ــد ب کشــوری خواه
ســازی حقــوق بازنشســتگان رســیدیم کــه ایــن مــدل پایــدار اســت و هرچــه در 
ســال های آینــده حقــوق شــاغلان افزایــش پیــدا کنــد بــه همــان میــزان حقوق 

ــه ســطح متناســبی می رســد. بازنشســتگان افزایــش پیــدا خواهــد کــرد و ب

 گزارش حسابرسی سازمان املاک شهرداری تهران به مراجع قضایی 
ارسال شود

رییس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر تهران با اشاره به وجود 
مجموعــه قابل توجهی از تصمیم گیری ها و اقداماتی که منجر به تضییع حقوق 
عامه و اموال شهرداری تهران شده است، خواستار ارسال گزارش حسابرسی سازمان 

املاک شهرداری تهران به مراجع قضایی شد.
محمد سالاری در واکنش به گزارش حسابرس رسمی شورای اسلامی شهر تهران 
در خصوص حسابرســی » سازمان املاک و مستغلات شهرداری تهران برای سال 
مالی ۱۳۹۳« گفت: سراسر این گزارش حسابرسی مملو از ابهام یا عدم دسترسی 
حسابرس برای حسابرسی بوده و یا در اسناد فی مابین به صراحت نوشته شده که 
تخلف وجود داشته است و مهم تر از همه نوشته اند که آیین نامه مالی و معاملاتی 
که برخی از اقدامات بر اســاس آن انجام شــده، فاقد اعتبار بوده و باید به تصویب 

اعضای شورای شهر می رسید.
وی افزود: با توجه به گذشت ۹ ماه از تصویب شورای شهر تهران در دوره پنجم 
مبنی بر ارائه لایحه اساسنامه سازمان املاک و مستغلات و آیین نامه مالی و معاملاتی 
گذشته، چرا هنوز این لایحه ارائه نشده است، در دوره بعد در مورد ما قضاوت می 
کنند که چرا ما این موارد را اصلاح نکردیم و اساســنامه و آیین نامه هنوز همان 
نسخه قدیمی است. از شهردار تهران و سازمان املاک تقاضا دارم تسریعا این لایحه 

را به شورا ارسال کنند.

سعیده محمد  - سردبیر  | وزیر بهداشت 
با اشاره به شرایط بسیار سخت کرونا و اهمیت 
رعایت موارد بهداشــتی و دستورالعمل ها از 
سوی مردم، در عین حال درباره واکسن کرونا 
ایرانی گفت: خبرهای خوشی از واکسن دارم 
و به مدیرکل روابط بین الملل دســتور دادم 
به سازمان جهانی بهداشت اعلام کنند که ما 
فازهای مطالعاتی واکسن را تا کجا رسانده ایم. 
به این ترتیب پیشــرفت واکسن را به عنوان 
حرکت عظیم ملی به گوش جهانیان خواهیم 
رساند.  دکتر سعید نمکی ضمن تبریک روز 
تولد خواجه حافظ شیرازی و تشکر از اصحاب 
رسانه برای پوشش خبری مناسب در ایام کرونا 
گفت:  بسیار متأسفم که مجبور بودیم امسال 
اربعین را به شکل متفاوتی تجربه کنیم و عشاق 
امام حسین )ع( که مشتاق خدمت به زائران 
ایشان بودند، نتوانستند به زائران خدمت گذاری 
کننــد. اما همکاران من بــه عنوان مدافعین 
سلامت از طریق دیگری در بیمارستان ها به 
مردم خدمت کردند. من از تمام دستگاه های 
نظارتی و انتظامی تشکر می کنم که در برخورد 
با کسانی که بدون توجه به توصیه ها در حال 
حرکت به سوی مرزها بودند، به شکل کوشا 
عمل کردند و از راهپیمایی در سطح شهرها 

نیز جلوگیری کردند.
وی ضمن تسلیت در خصوص درگذشت 
استاد شجریان گفت: از دوستداران و خانواده 
این استاد بزرگ تشکر می کنیم که تقاضاهای 
ستاد ملی مقابله با کرونا را مهم تلقی کردند و 
در رعایت پروتکل های بهداشتی هنگام تشییع 

پیکر ایشان کوشا بودند.
وزیر بهداشت با اشاره به غیبت روز گذشته 
خود در جلسه ستاد ملی مقابله با کرونا اظهار 
کرد: این غیبت ســبب شــد تا این اضطراب 
ایجاد شود که بنده نیز به کرونا مبتلا شده ام. 
من از مردم ایران سپاسگزارم که از دیروز که 
این شــایعه پخش شد اوج محبت خود را به 
ســمت بنده فرســتادند. من به عنوان سرباز 
کوچــک این نظام هر کاری هم که برای این 
مردم می کنم باز هم احســاس شرمساری در 
مقابل آتش فشان محبت مردم دارم. در طول 

این هشت ماه گذشته شــبانه روزی در حال 
خدمت به مردم بوده ایم. مدت ها قبل به دلیل 
کوهنوردی عارضه ای در کمر بنده ایجاد شده 
بود که طی سفرهای استانی اخیر که طولانی 
مدت با ماشین انجام شد، مجددا عود کرد. از 
سوی دیگر جلسه ای با افرادی داشته ام که پاسخ 
تست کرونایشان مثبت شده بود، بنابراین خود 
را ملزم دانستم که تست داده و در جلسه دیروز 
شرکت نکنم که خوشبختانه دیشب متوجه 
شــدیم که تست بنده منفی بوده و اکنون در 

خدمتتان هستم.
نمکی با اشاره به جلسه روز گذشته ستاد 
ملی مقابله با کرونا گفت: در جلسه ستاد ملی 
اتفاقات جدیدی افتاد. مدتهاســت که عرض 
مــی کنم برای مقابله و مبارزه با یک اپیدمی 
فقط و فقط تقاضا و تمنا و خواهش، مشــکل 
گشا نیست. موج های زیادی را در این مدت 
تحمل کردیم و همکارانم به صورتی نفس گیر 
و به طور شبانه روزی آن را جمع و جور کردند 
و شرمسار همکاران عزیز و بزرگواریشان هستم 
که موجهای پیاپی که البته بیشترش هم به 
دلیل عدم رعایت دستورالعمل هاست را جمع 
وجور کردند و تا نفسی تازه کنند، موج جدید 
آغاز می شود. وی ادامه داد: همه معتقدیم تا 
می توانیم نباید از شــیوه های پلیسی برای 

اعمال شیوه نامه ها استفاده کنیم؛ به خصوص 
رییس جمهور اعتقاد دارند مردم باید محترم 
شــمرده شوند و کمتر از شیوه های خشونت 
آمیز و سخت و انقباضی استفاده شود و ما هم 
بر همین معتقدیم. اما در یک مطالعه میدانی 
هیچ کدام از کشورهای مدعی دموکراسی را 
نمی شناسید که اپیدمی را فقط با خواهش و 
تمنا جمع کرده باشند؛ هرچند که عده زیادی 
رعایت می کنند، اما عده ای هم رعایت نمی 

کنند و همه را گرفتار می کنند.
وزیر بهداشت گفت: خود دیدم جوانی در 
صف نانوایی به یک بازنشســته که گفت چرا 
ماســک نمیزنی، بیشترین اهانت را کرد. نانوا 
هم امکان بیــرون آمدن از مغازه و برخورد را 
نداشــت. ما کار نظارت را به اصناف سپردیم 
و اصنــاف اثبات کردند که آنچه باید، اجرایی 
نمی شــود. همچنین ۷۰۰۰ کارشناس ناظر 
بهداشت محیط داریم که اگر همه را هم برای 
کسبه و اماکن بسیج کنیم، مسلما این تعداد 

کافی نخواهد بود.
وی افزود: بر همین اساس ما در این دوره 
تقاضا کردیم از نیروی انتظامی، سازمان بسیج و 
سازمان های مردم نهاد و سایرین که به عنوان 
ضابط کمک بگیریم و اعمال جرایم را سخت 
تر کنیم. قرار شــد این کار با تهران به عنوان 

کلانشهری که در سراسر کشور تاثیر می گذارد، 
شروع شو و قطعا در کلانشهر های دیگر کار 
را توسعه خواهیم داد. وزیر بهداشت گفت: از 
مردم عزیز تقاضا می کنم که مراعات کنند. ما 
در شرایط بسیار سخت قرار گرفتیم. ویروس 
دچار دگرگونی های موتاسیونی شده است البته 
هنوز موتاسیون ها طوری نیست که در بیماری 
زایی ویروس اتفاقات بزرگی افتاده باشد و فقط 
در سرعت انتشار ویروس تاثیر گذاشته و البته 

جوان ترها را نیز بیشتر گرفتار می کند.
وی همچنین درباره واکســن کرونا ایرانی 
گفت: خبرهای خوشــی از واکسن دارم و به 
مدیــرکل روابط بین الملل دســتور دادم که 
به ســازمان جهانی بهداشت اعلام کنند که 
ما فازهای مطالعاتی واکسن را تا کجا رسانده 
ایم. به این ترتیب پیشــرفت واکســن را به 
عنــوان حرکت عظیم ملی به گوش جهانیان 

خواهیم رساند.
وی با اشاره به برخی اظهارات مبنی بر پر 
شدن تخت های بیمارستانی از بیماران کرونا 
و عدم پذیرش بیماران جدید، گفت: به هیچ 
عنوان چنین نیست که بیمار جدید پذیرش 
نشود این به آن معنا نیست که بیمارستانی از 
پذیرش بیمار معذور باشــد. تخت های خالی 
وجود دارد اما معنایش این نیســت که مجاز 

هستیم که بیمار شــویم. دو روز گذشته در 
تهران بیش از ۵۰۰۰ تخت بیمارستانی پر شد؛ 
اما می خواهیم به مردم بگوییم که ضمن آنکه 
نگران بیماری باشند اما اضطراب درمان و تخت 
را از خود دور کنند. من به عنوان سرباز کوچک 
آن ها محکم ایستاده ام و به آن ها می گویم نگران 

کمبود تخت نباشید.
وزیر بهداشت با اشاره به اقدامات اخیر وزارت 
بهداشــت در زمینه تأمین دارو نیز بیان کرد: 
تمام تلاش و تقلای خود را می کنم و امیدوارم 
که برای تأمین دارو مشکلی نداشته باشیم. در 
خصوص آمریکا باید بدانید که هیچ گاه ما را 
از تحریــم درنیاوردند و اینکه می گویند دارو 
تحریم نیست، یک دروغ بزرگ است. آمریکا 
ظالمانه ترین تحریم ها را علیه این مردم اعمال 
کرده است. من در یادداشت های خودم به این 
موضوع اشاره کرده ام و روزی آن ها را منتشر 
خواهم کرد. بدانید که سفاک ترین رژیم گروهی 

است که با ترامپ کار می کند.
وی ادامه داد: خوشبختانه تاکنون با لطف 
خداوند و تدبیر اتخاذ شده توانسته ایم دارو را 
به دست مردم برسانیم. البته در زمینه ساخت 
دارو در کشور نیز فعالیت های مهمی داریم تا 
جایی که در آینده می توانیم شاهد صادرات دو 
داروی »فاویپیراویر« و »رمدسیویر« باشیم. از 
۱۶ شهریورماه اتفاقات خوبی در حوزه ارز دارو 
در حال رخ دادن است و خبرهای خوشی نیز 
درباره واکسن داریم که طی هفته های آینده 
اعلام خواهد شد. تا به عنوان حرکت عظیم ملی 

آن را به گوش جهانیان برسانیم.
وزیر بهداشت با اشاره به پرداخت سه ماه از 
معوقه پرستاران و پزشکان بیان کرد: با توجه به 
صدور مجوزهای استخدامی از هفته بعد برای 

تزریق نیرو اقدام خواهیم کرد.
وی در ادامه سخنان خود گفت: هر گاه که 
رعایت پروتکل های بهداشتی کاهش یافت تأثیر 
آن را با افزایش ابتلا به بیماری و مرگ و میر 
شاهد بودیم. در حال حاضر رعایت پروتکل های 
بهداشتی نسبت به یک ماه قبل بسیار کاهش 
یافته است که با تدابیر اتخاذ شده امیدواریم 

این موضوع برطرف شود.

وزیر بهداشت اعلام کرد

خبرهایخوشازواکسنایرانیکرونا

  خبرخبر

ابتکار:بدنبالافزایشسنازدواجنیستیم
 معاون رییس جمهوری در امور زنان و خانواده با بیان 
اینکه بدنبال افزایش ســن ازدواج نیستیم، تصریح کرد: از 
نگاه ما، رسیدن به بلوغ فکری ازدواج کافی است اما حقیقتا 
زیر ۱۳ ســال کودک است و تبعات زیادی از نظر جسمی 

و روحی روانی دارد.
 معصومه ابتکار در وبینار حقوق کودک در نظام حقوقی 
ایران با قدردانی و تشــکر از توجه وزارت دادگســتری در 
ایجاد مراکز تاســیس شده برای حقوق کودکان در استان 
های مختلف افزود: در دولت دوازدهم تلاش کردیم در کنار 
ماموریت های مهمی که به صورت مستقیم با کودکان در 
ارتباط است همچون تحکیم و صیانت از خانواده و در حوزه 
زنان حمایت از دختران، تلاش کردیم با انعقاد تفاهمنامه، 
زمینه های بسیار خوبی برای تقویت همکاری ها فراهم کنیم.

وی با تاکید بر اینکه در دولت دوازدهم توجه به حقوق 
کودکان منجر به تصویب قانون حمایت از اطفال و نوجوانان 
شد، گفت: اجرای این قانون نیازمند آموزش های فرهنگی 
به مجریان قانون و سیاستگذاران و همچنین آموزش برای 
عموم مردم اســت تا از رفتارهایی که با فرزند جرم تلقی 

می شود، اطلاع داشته باشند.
ابتکار گفت:  معاونت در دوره پیش، تلاش هایی در بحث 
آموزش کودک و الگو ســازی در آموزش و پرورش انجام 
داده بود که ما هم موضوع را پیگیری کردیم و خوشبختانه 
این مســاله در آموزش و پرورش به شکل خوبی نهادینه 

شده است.
معاون رئیس جمهوری تصریح کرد: یکی از مسایل مهم 
در قانون، تصویب و ابــلاغ نهایی قانون حمایت از اطفال 
وجوانان است، قانونی پیشرو و جامع که برای دستگاه های 
اجرایــی در جهت حفظ حقوق کــودک و نوجوان تعیین 
تکلیف کرده است. ضمن اینکه در ارتباط با بحث خشونت 
تعاریف جامعی دارد که در لایحه تامین امنیت زنان هم از 

این تعاریف استفاده شده است.
ابتــکار با تاکید بر اینکه از ایــن جهت این قانون یک 
پشتوانه بسیار مهمی به جهت فرهنگی است، خاطرنشان 
کرد: بخشی از کاربرد قانون جنبه بازدارندگی و حقوقی و 
کیفری دارد اما جنبه دیگر قانون، جنبه فرهنگی آن است 
که باید بــرای اجرای قانون، آموزش های فرهنگی خوبی 
صورت گیرد؛ آموزش برای مجریان قانون و سیاستگذاران 
و همچنین آموزش برای عموم مردم که  چه رفتارهایی با 

فرزند جرم تلقی می شود اطلاع داشته باشند.
معاون رئیس جمهوری یادآور شد: این آموزش ها باید 
مستمر باشد و برای آن باید ساز وکارهایی در بخش دولتی 
و غیردولتی مد نظر قرار گیرد تا بخوبی تبیین شود. ضمن 
اینکه سازمان های مردم نهاد و فعلان حقوق کودک باید 
در بحث تبیین قانون ورود کننند و تقسیم کار صورت گیرد.

 لایحه تامین امنیت زنان در بررسی های نهایی 
کمیسیون لوایح قرار دارد

وی با بیان اینکه یکی دیگر از ابعاد مهم کار ما در کنار 
تــلاش ها برای تصویب قانون حمایت از حقوق کودکان و 
نوجوانان، لایحه تامین امنیت زنان در برابر خشونت است، 
درباره وضعیت این لایحه گفت: این لایحه در حال حاضر 
در کمیسیون لوایح در حال بررسی است؛ لایحه ای که در 
جهت حمایت از زنان و کودکان و دخترکان گام برمی دارد.  

 افزایش وام ازدواج به خرید و فروش دختران 
دامن زده است

ابتکار در بخشــی دیگر، به لایحه اصلاح ســن ازدواج 

اشاره کرد و گفت: در قانون کنونی، کفی برای سن ازدواج 
نداریم گرچه در تبصره ای مقید شده به نظر قاضی و رای 
کارشناس، اما از نظر ما مشکلات زیادی در زمینه کودک 
همســری وجود دارد که آمار ۳۰ هزار ازدواج زیر ۱۴ سال 

در یکسال شاهد این مدعا است.
وی یادآور شــد: افزایــش وام ازدواج می تواند به طور 
ناخواسته سبب شود که خرید و فروش دختران و کودکان 
تحــت بهانــه ازدواج افزایش یابد و ما نگران این مســاله 
هســتیم که امیدواریم در این زمینه هم از همکاری همه 

فعالان بهره ببریم.

 به دنبال افزایش سن ازدواج نیستیم
معاون رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه به دنبال افزایش 
سن ازدواج نیستیم، تصریح کرد: از نگاه ما، رسیدن به بلوغ 
فکری ازدواج کافی اســت اما حقیقتا زیر ۱۳ سال کودک 

است و تبعات زیادی از نظر جسمی و روحی روانی دارد.
وی افزود: ضمن اینکه این فرد در قوانین از هیچ حقوق 
اجتماعی برخوردار نیســت از جمله گرفتن گواهینامه یا 
داشــتن حق رای یا باز کردن حساب بانکی و اداره مسایل 

شخصی خود.

 لایحه تشدید مجازات پدر در صورت قتل فرزند 
در انتظار نظر قوه قضاییه

ابتکار، موضوع دیگر حســاس این قانون را قتل فرزند 
توســط پدر عنوان و خاطرنشان کرد: با اتفاق ناگواری که 
برای رومینا پیش آمد که متاسفانه قبلا یا بعدا هم خواهیم 
داشت، باعث شد که لایحه تشدید مجازات پدر در صورت 
قتل فرزند را ارائه دهیم، واقعه ای که هرچند کم است اما 

یکبار آن هم قابل تصور نیست.
وی توضیح داد: این پیشنهاد ما در کمیسیون لوایح مطرح 
شد و به دلیل قضایی بودن بخشی از آن به قوه قضاییه ارجاع 
داده شد که آنجا هم پیشنهادات تکمیلی به این لایحه دادند 
که امیدواریم رییس قوه قضاییه سریعا درباره آن نظر داده و 

به کمیسیون لوایح بازگردد.
ابتکار تاکید کرد: مساله قتل فرزند توسط پدر جنسیت 
بردار نیست که امیدواریم بتوانیم تعیین تکلیفی داشته باشیم 

و اتفاقات ناگوار را به حداقل برسانیم.
پیگیری طرح گفــت وگوی بین خانواده و طرح گفت 
وگوی بین نسلی از دیگر طرح های معاونت است که ابتکار 
با اشــاره به آن یادآور شــد: این طرح ها در ۶۴ شهر اجرا 
شده و هدف تقویت مهارت ارتباطی میان اعضای خانواده 
است؛ مهارت هایی که الزام زندگی دیجیتال امروزی است.

معاون رئیــس جمهوری با یــادآوری اینکه در بحث 
فرزندخواندگی هم مساله ازدواج  پدرخوانده با فرزندخوانده 
زیر ســوال و وصله ناجوری برای قانون است، تصریح کرد: 
پیشنهاد اصلاح این مساله را ارائه دادیم تا روی آن کار شود.

وی با ابراز امیدواری از اینکه فضایی فراهم شود که حقوق 
کودکان به نحو احسنت به آنان بازگردد، خاطرنشان کرد: 
اصلاح به مفهوم روزآمد باید صورت گیرد زیرا باید کودکان 
را برای امروز تربیت کرد؛ توجه به عزت نفس، آزادگی و حق 
انتخاب کودکان و نوجوانان بسیار مهم است زیرا راحت ترین 
کار این است که همه چی را اجباری کنیم که متاسفانه با 
همین نگاه چهل ساله جلو رفتیم در حالیکه کسی که مثلا 
به اجبار پای نماز مدارس بیاید از ابتدا خود به دست خود 
وارد عرصه ای شدیم که  که تربیت خود را نقض کردیم در 
حالیکه بسیاری از این موارد باید مورد نقد و بررسی قرار گیرد 
و برای تعالی کودکان حتما باید اصلاحات زیادی انجام گیرد.

  خبرخبر

مناسبسازیآزمونهایسمپادبرایدانشآموزاناستثنایی
رییس سازمان آموزش و پرورش استثنایی  ضمن بیان 
اینکه جهش تحصیلی باید به سمت شناسایی استعدادهای 
برتر برود گفت: دانش آموزان اســتثنایی به جز گروه کم 
توان و ناتوان ذهنی، مثل سایر دانش آموزان بهره هوشی 
آنان توزیع نرمال دارد و دانش آموز با استعدادهای برتر نیز 
در بین آنها وجود دارد لذا هم در المپیادها و هم جشنواره 
جوان خوارزمی و هم آزمون ســمپاد باید دیده شوند و در 

این آزمون ها مناسب سازی لازم انجام شود.
با حضور معاون وزیر و رییس سازمان آموزش و پرورش 
استثنایی و رئیس مرکز پرورش استعدادهای درخشان و 
دانش پژوهان جوان نشست مشترک بررسی همکاری های 
مشترک برگزار شــد و در این نشست مقرر شد کارگروه 
همکاری مشــترک آموزش و پرورش استثنایی با سمپاد 
تشــکیل شود. دکتر سید جواد حسینی در این نشست با 
بیان اینکه دو نوع آموزش و پرورش مکانیکی و ارگانیکی 

داریــم، اظهار کرد:آموزش و پــرورش ارگانیک، آموزش و 
پرورشی مســأله مدار است که باید به این سمت حرکت 
کنیم تا بتوانیم  دانش آموزان را مسأله مدار رشد دهیم و 

دانش آنها را با نیاز جامعه همسو سازی کنیم.
وی با بیان اینکه طرح شناسایی و هدایت استعدادهای 
برتر یا شــهاب یکی از طرح های خوب آموزش و پرورش 
است افزود: فضای آموزش و پرورش هنوز آمادگی این طرح 
خوب را ندارد و بهتر است شهاب با رتبه بندی معلمان  و 

هدایت تحصیلی نیز مرتبط شود.
وی افزود: همچنین این طرح می تواند پس از شناسایی 
اســتعدادها راه پایــداری برای جذب دانــش آموزان در 
مدارس سمپاد باشد و در پایه چهارم ابتدایی نیز شناسایی 
استعدادهای برتر از طریق رویکرد هشتگانه گاردنر امکان 
پذیراست. حسینی تصریح کرد: در مدارس تلفیقی فراگیر، 
اتاق های  مرجع و معلمین رابط برای پشتیبانی این مدارس 

پیش بینی شده است و این معلمین رابط و اتاق های مرجع 
می توانند در خدمت به غنابخشی طرح شهاب قرار گیرند.

حسینی با بیان اینکه ۷۵۰ مرکز مشکلات ویژه یادگیری 
در کشور خدمات به دانش آموزان ارائه می کنند اظهار کرد: 
این مراکز می توانند به کمک دانش آموزان مدارس سمپاد 

بویژه دانش آموزان مدارس دوره  متوسطه اول بیایند.
معاون وزیر برنامه سنجش سلامت جسمانی و آمادگی 
تحصیلــی را یکی از فعالیت های بزرگ آموزش و پرورش 
استثنایی دانست و افزود: یکی از اهداف این برنامه شناسایی 
به موقع وضعیت سلامت و آمادگی تحصیلی  نوآموزان است 
و این طرح می تواند کمک بزرگی برای شناسایی به موقع 

نوآموزان تیزهوش و آگاه سازی والدین آنها باشد.
وی گفت: شناســایی »پیش رسی های هوشی«  برای 
مداخلات بهنــگام در حوزه اســتعدادهای برتر به مانند  
مداخــلات بهنگام در حوزه دانش آموزان اســتثنایی می 

تواند مفید باشد زیرا از این طریق با مداخله بهنگام اولا در 
شکوفایی استعدادهای برتر و ثانیا در جلوگیری از انتقال بار 
آموزشی به دوره متوسطه دوم  یا تاخیر غنی سازی آموزشی 
جلوگیری می کند. وی تصریح کرد: همچنین با شناسایی 
درســت از شناسایی کاذب اســتعدادهای برتر که گاه به 
شناسایی پرآموزان منتهی می شود می توان جلوگیری کرد.

حســینی  با بیان اینکه جهش تحصیلی نیز هر ساله  
توسط آموزش و پرورش استثنایی انجام می شود افزود: به 
لحاظ علمی جهش تحصیلی پرتاپ دانش آموز به فضایی 
اســت که با ابعاد شــخصیتی  دوره طبیعــی دانش آموز 
همخوانی ندارد و موجب لطمه به دانش آموزان می شود. 
وی گفت:  جهش تحصیلی باید به ســمت شناســایی 
استعدادهای برتر برود و پس از شناسایی این استعدادها، 
این دانش آموزان در مدارس ترکیبی و در کنار سایر دانش 
آموزان اما با روش های آموزشی متفاوت  آموزش ببینند.
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شماره : 945
ادعاهایــی مبنــی بر کاهش نرخ ســود 
بانکی در فضای مجازی مطرح شــده است 
که پیگیری های ایرنا نشــان می دهد چنین 
موضوعی، مطرح نبوده و در دســتور کار نیز 

قرار ندارد.
در روزهای اخیر در فضای مجازی و برخی 
سایت های خبری، ادعا شده است که با توجه 
به کاهش انتظارات تورمی، ســود بانکی به 

کمتر از ۱۵ درصد کاهش می یابد.
پیگیری های ایرنا از نهادهای ذیربط نشان 
می دهد که این ادعا صحت نداشته و نه تنها 
در نهادهای ذیربط مطرح نیســت، بلکه در 

دستور کار هم  قرار ندارد.
تغییرات نرخ سود بانکی در سال های اخیر

براساس این گزارش، ریشه تغییرات نرخ 
سود بانکی در سال های اخیر به تیر ماه ۹۵ 
برمی گردد که تصمیم گرفته شــد نرخ سود 
بانکی به ۱۵ درصــد کاهش یابد،  اما هیچ 
گاه اجرایی نشــد و بانک ها تمکین نکردند. 

به این صورت که موسسات مالی غیر مجاز 
برای جذب هر چه بیشتر سپرده های مردم، 

نرخ ســود خود را بالاتر از ۱۵ درصد در نظر 
گرفتند و همین عامل، باعث شد تا بانک ها 

نیز برای فرار از شکســت، مجبور شوند نرخ 
سود پرداختی خود را افزایش دهند بنابراین 

پروژه کاهش نرخ سود به ۱۵ درصد عملا با 
شکســت مواجه شد.پس از اینکه به معضل 
موسســات مالی غیرمجاز رسیدگی شده و 
پرونده  آنها بســته شد،  شورای پول اعتبار 
بار دیگر در اوایل شهریور ماه ۱۳۹۶ تصویب 
کرد که تمامی بانک ها و موسسات اعتباری، 
نرخ سود علی الحساب یک ساله را ۱۵ درصد 
و سود سپرده های کوتاه مدت را ۱۰ درصد 
در نظر بگیرند.  اما پس از التهابات ارزی سال 
۹۷ نرخ ســود سپرده ها به شکل غیررسمی 

تا محدوده ۱۸ تا ۲۰ درصد افزایش یافت.
در نهایت، در بهار امســال )۳۱ فروردین 
ماه( مدیران عامل بانک هــا دوباره تصمیم 
گرفتند نرخ ســود بانکی را به مصوبه سال 
۱۳۹۶ بازگردانند، بنابراین نرخ سود بلندمدت 
یک ســاله ۱۵ درصد و نرخ سود سپرده های 
کوتاه مدت کمتر از ۶ ماه نیز هشــت درصد 
اعلام شــد. پس از آن تاریــخ، چندین بار 
شــایعه افزایش یا کاهش نرخ ســود بانکی 
 مطرح شــده که تاکنون همه این ادعاها و 

شایعات تکذیب شده است.

سودبانکیکاهشنمییابد

یک کارشناس بازار سرمایه با اشاره به جذابیت بورس برای سرمایه گذاری 
نســبت به ســایر بازارهای موازی، گفت: اکنون تنها مشکل موجود در بورس 
موضوع نقدشــوندگی است که در صورت برطرف شــدن آن، می توان شاهد 

روزهای خوبی در این بازار بود.
»امین موسوی« با اشاره به پیش بینی روند معاملات بازار اظهار داشت: زمانی 
می توان روند بــازار را مورد پیش بینی قرار داد که معاملات آن طبق قاعده و 
قانون پیش رود، بازار سهام اکنون از روند تحلیلی خود خارج شده است وهمه 
رفتارهایی را که در بازار شــاهد هستیم در قالب احساسات و هیجان  خلاصه 
می شــود؛ بنابراین نمی توان اعلام کرد که روند اصلاحی بازار ناشی از احتمال 
پیروزی بایدن در انتخابات ریاست جمهوری آمریکا بوده است.وی افزود: اگر قرار 
بود بورس براساس انتخابات ریاست جمهوری آمریکا پیش رود باید به سمت 
ایجاد صف های خرید در بازار پیش می رفتیم و حمایت های بیشتری از بازار 
صورت می گرفت، به همین دلیل در وضعیت فعلی ایجاد صف فروش در بازار 

و در همه نمادها منطقی به نظر نمی رسد.
موسوی اظهار داشت: گروهی مانند صنایع غذایی که محاسبه آنها براساس 
ریال انجام می شود می توانند از کاهش نرخ دلار منتفع شوند اما به دلیل ایجاد 
رفتارهای هیجانی از سوی سهامداران با صف های فروش همراه شدند که این 
روند چندان معقول به نظر نمی رسد.این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه 
هسته اصلی اتفاقات رخ داده در بورس، شکل گیری عدم اعتماد در معاملات این 
بازار است، گفت: رفتارهای هیجانی در بازار سهام رخ داده است.وی خاطرنشان 
کرد: بازار ســهام در گذشــته هم شــاهد افت و ریزش های سنگین بود، اما 
اصلاح های انجام شده در مدت زمان طولانی، با شیب بسیار ملایم و همراه با 
نقدشوندگی رخ داده است، تا به حال بازار چنین اصلاحی را در مدت زمان کوتاه 
سه ماهه تجربه نکرده بود.موسوی اظهار داشت: روند معاملات بورس اکنون از 

پیش بینی ها خارج شده است، در ابتدا باید کلیت بازار به تعادل برسد تا بتوان 
حدس و گمان هایی را نسبت به روند آینده بازار اعلام کرد.

این کارشناس بازار سرمایه با بیان اینکه روندی که اکنون بازار در پیش گرفته 
است غیرمنطقی به نظر می رسد، گفت: ۶۰ درصد از ارزش بازار را صنایع دلاری 
محور تشکیل می دهند، در بررسی گزارش ماهانه شرکت ها شاهد هستیم که 
نرخ دلار در گزارش این شرکت ها بین ۱۸ تا ۲۳ هزار تومان بوده است و هیچ 
صنعتی تحت تاثیر دلار ۳۰ هزار تومان قرار نگرفت که حالا بخواهد با افت دلار 

در محاسبه سود و سودآوری شرکت ها تغییری ایجاد شود.
وی با تاکید بر اینکه بازار سهام اکنون برای سرمایه گذاری بسیار ارزنده به 
نظر می رسد، افزود: اگر نرخ سود سپرده در بانک ها تا ۲۲ درصد افزایش یابد، 
با توجه به وضعیت حاکم در کشور اتفاق مهمی رخ نمی دهد و این نرخ سود 

جذابیتی را برای سرمایه گذاری نخواهد داشت.

موسوی با بیان اینکه بازارهای موازی در مقایسه با بورس از پتانسیل و جذابیت 
زیادی برای سرمایه گذاری برخوردار نیستند، افزود: اکنون تنها مشکل موجود 
در بورس موضوع نقدشوندگی است که در صورت برطرف شدن آن می توان 

شاهد روزهای خوبی در این بازار بود.
این کارشــناس بازار سرمایه گفت: اگر بازار با روند منطقی تری به سمت 
اصلاح پیش می رفت و معاملات آن براساس تحلیل ها صورت می گرفت، بازار 

به این شکل در نمی آمد.
وی خاطرنشان کرد: کلیت بازار سهام اکنون و بعد از اصلاح های ایجاد شده 
هیچگونه حبابی ندارد و اکثر سهام حاضر در بازار کمتر از ارزش ذاتی خود در 

حال معامله هستند.
موسوی نسبت به آینده بورس اظهار امیدوار کرد و افزود: مشکلی که اکنون 
در بازار وجود دارد عدم  رفتار درســت و متناســب با بازار از سوی سهامداران 
حقوقی است.این کارشــناس بازار سرمایه گفت: عدم هماهنگی در نهادهای 
ناظر، معاملات بازار را متزلزل کرد و باعث خدشه دار شدن اعتماد سهامداران 
در بازار شده است.وی با اشاره به اینکه اگر برخورد سنجیده تری با بازار صورت 
می گرفت دیگر شاهد چنین اصلاحی در بازار نبودیم، افزود: اکنون روندی در 
معاملات بازار سهام حاکم شده است که حتی سهام ارزنده که با موقعیت و آینده 
خوبی در بازار برخوردارند خریدار ندارند، بازار اکنون از نبود تقاضا رنج می برد.

موسوی تاکید کرد: سهامداران بهتر است از معاملات مکرر در بازار خودداری 
کنند، برخی با کوچکترین اخباری در صف های فروش قرار می گیرند و سهام 

خود را با کمترین قیمت به فروش می رسانند.
این کارشــناس بازار ســرمایه گفت: اگر فرآیند بازارگردانی را که سازمان 
بورس آن را مطرح کرده بود، ســریع تر پیش رود می توان شاهد بهبود روند 

معاملات بازار بود.

یک کارشناس برنامه ریزی اقتصادی طرحی به عنوان 
»راهبرد شرکت های کشت و صنعت از طریق شرکت های 
دانش بنیان و استارتاپ » مطرح کرده که اجرای این طرح، 
می تواند نقش موثری در کاهش تراکم زیاد جمعیت در 
شــهرها به ویژه تهران و ســایر کلان شهرها داشته و از 

آلودگی های آنها بکاهد. 
علی شماعی با بیان اینکه ۷۷ درصد معاملات کشور 
سوداگرایانه است، برای مهار و کنترل جریان سرمایه و رونق 
اقتصادی اظهار کرد: برای جهش تولید و کاهش آلودگی 
هوا باید از اقتصاد مولد بهره گرفت. با توجه به کاهش ارزش 
فروش نفت خام باید شهرها و فضاهای پیرامون آنها را به 
منبع تولید محصولات متنوع کشاورزی و تامین امنیت 
غذایی و دارویی بومی برای مصرف خانوار و حتی عرضه به 
بازارهای بین المللی تبدیل کرد. هر شهروند از منزل خود 
و فضاهای موجود در شهر به تولید محصول کشاورزی و 
گیاهان دارویی بپردازد و هر فضای خالی و سبز شهر به 
باغ یا مزرعه گردشگری و تولیدی یا گلخانه تبدیل شود. 
وی افزود: در این زمینه، راهبرد شرکت های کشت و 
صنعت از طریق شرکت های دانش بنیان و استارتاپ های 
کشت و صنعت، یک راهبرد متکی به نوآوری و خلاقیت 
اســت که اجرای این طرح، علاوه بر مزایای متعدد نقش 
موثری در کاهش تراکم جمعیت در شــهر تهران و نقاط 
شــهری دارد و به توزیع متعادل و متناسب جمعیت در 

سطح استان کمک می کند و از آلودگی ها نیز می کاهد.

 چگونــه از اقتصاد وابســته به نفت فاصله 
بگیریم؟  

این استاد دانشگاه ادامه داد: این راهبرد می تواند علاوه 
بر تامین نیازهای غذایی، کاهش بیکاری، توسعه اشتغال 
بهینه، افزایش درآمد ملی، توسعه صادرات، کاهش آلودگی 
هوا و توسعه پایدار شهری و روستایی را نیز به دنبال آورد. 
تحریم ها فرصت خوبی را فراهم ساخته که با استفاده از 
تجارب جهانی و بومی که در منابع علمی موجود اســت 
از اقتصاد تک محصولی نفت و وابستگی به خام فروشی 

دست بکشیم. 
به گفته شــماعی، راهکار اجرایی توســعه کشت و 
صنعت هــا، واگذار کردن و اجاره دادن زمین  مناســب و 
املاک دارای قابلیت با قیمــت کم و حتی رایگان برای 

۱۰ تا ۳۰ ســال و حتی بیشتر به تولید کنندگان بخش  
صنعت، کشاورزی و خدمات است. کلیه اراضی تمام استان 
چــه دارای مالکیت خصوصی و دولتی، زیر نظر مدیریت 
یکپارچه استانداری، فرمانداری و شهرداری ها وارد چرخه 
تولید شود و در صورتی که پس از یک سال بدون دلیل 
موجه تولیداتی نداشــته و یا تولید کم و نامناسب داشته 
باشــد، پس از راهنمایی و کمک اگر کارایی و تولید لازم 
را بدست نیاورد، زمین و فضای ایجاد شده پس از تصفیه 
حســاب، اقدامات و تجهیزاتی که روی آن ایجاد شــده 
محاسبه، استرداد و به شخص یا گروه دیگری واگذار شود.

 استفاده از اراضی شهرها برای باغ گردشگری 
یا گلخانه 

این کارشناس اقتصادی افزود: کلیه نیروها و بودجه های 
دستگاه ها و دانشگاه ها در راستای تولید و توسعه بخش های 
مختلف کشاورزی، صنعت، خدمات و ایجاد شرکت های 
دانش بنیان متمرکز و فعال شوند. در استانها دانشگاه های 
زیادی داریم که باید این روابط از طریق آن ها برقرار شوند 
تا علاوه بر کســب تجربه و کار آفرینی و تجربه عملی و 
کســب درآمد، موجب توســعه پایدار در استان و کشور 
شوند. دولت نیز باید با هماهنگی و مدیریت یکپارچه تمام 
اراضی استان تهران را به صورت پایلوت مورد بهره برداری 
زراعت، باغداری، کشاورزی مدرن و گلخانه ای، مرتعی به 

ویژه گیاهان دارویی و پوشش گیاهی پارک، جنگل و حتی 
گلخانه ها قرار دهد.

شماعی ادامه داد: انواع محصولات باغی، زراعی، گیاهان 
دارویی و خشکی پسند و مقاوم به شوری در گلخانه ها با 
کمک شهرداری و فرمانداری در سطح شهر و استفاده از 
ذخیره سازی آب ها و پساب ها و تصفیه کم هزینه فاضلابها 
به جذب دی اکسید کربن و افزایش اکسیژن هوا، تلطیف 
آب و هوا و تنظیم اقلیم و محیط زیست کمک خواهد کرد. 
ایــن کارشــناس اقتصادی افزود: اگر مســاحت کل 
پارک های شــهرها محاسبه شــود و قسمتی از آن ها به 
محلی برای کشت گیاهان دارویی و گیاهانی که مثمر ثمر 
هستد تبدیل شوند، می تواند منبع درآمد پایداری برای 
شهر باشد. از سوی دیگر، با سیستم های متمرکز می توان 
تمام اراضی پیرامون شــهرها را زیر کشــت محصولات 
دارویی برد و در جاهایی که آب خیلی کم است، با ایجاد 
گلخانه و اماکنی که آب فراوانی دارند با استفاده از آبیاری 
تحت فشــار و قطره ای بدون گلخانه، در دامنه و دره ها و 
شیب های نسبتاً تند کوه ها هم زمینه برای تثبیت خاک 

و ایجاد زمینه تفریح را فراهم کرد.

 رونق دلالی با اقتصاد نفت محور
وی با بیان اینکــه اقصاد تک محصولی نفت موجب 
رشد  فرهنگ دلالی و سوداگری شده است، تاکید کرد: 

فروش نفت خام کشــور باعث شــد تا تنها به پول نفت 
متکی باشیم و عده ای نیز حقوق بگیر و کارمند باشند و 
کســی به فکر تولید نبوده و نیست بنابراین، می توان در 
شــهرها و پیرامون آنها از مزارع برای کشت محصولات 
کشاورزی، دارویی و غیره بهره برد تا با این امر چند نشان 
 را با یک تیر هدف گذاری کرد که هم شهر به گلخانه ای

 بزرگ تبدیل  شــود و هم این گلخانه ها هوای پاک را به 
شهرها باز گردانند.   

این استاد دانشگاه اقتصاد مقاومتی، اقتصاد درون زا بر 
اساس امکانات و نیازهای بومی است. توسعه شهرک های 
صنعتــی، افزایش صادرات غیرنفتی، حرکت به ســمت 
تولیدات ارزآور، رونق مشاغل و صنایع کوچک، حمایت 
از شرکت های دانش بنیان، توسعه گردشگری و ...راههای 
رهایی اقتصاد هر کشــوری از وابستگی به تک محصولی 
است. همچنین، استفاده از اقتصاد توریسم و روی آوردن 
به کشاورزی است که در نتیجه باعث اشتغال زایی بیشتر، 
صادرات کالاهای غیر نفتی و ورود سرمایه های نامرئی به 
کشور می شود که در نهایت باعث خروج وابستگی اقتصاد 

ایران به نفت خواهد شد.

 اخذ مالیات سنگین از زمین های بدون کاربری 
و تولید 

شماعی خاطرنشان کرد: مجلس و دولت باید تصویب 
کنند که هیچ زمینی و املاکی در کشور بدون استفاده، 
کاربــری و تولید نباشــد و اگر زمیــن و آب در اختیار 
 فرد یــا گروهی بــدون کاربری، کارایی و تولید باشــد

،مشمول مالیات سنگین شود که بلااستفاده و مقرون به 
صرفه نباشد. 

وی در پایان ســخنانش راهکارهای عملی توســعه 
کشت و صنعت و اقتصاد مقاومتی را در ارزیابی عملکرد 
و کارایی مدیریت ها به منظور مشــخص شــدن کمیت 
و کیفیــت تولید و خدمات آنها، احســاس امنیت و باور 
تولید کننده و ســرمایه گــذار از حمایت دولت و مردم، 
نگاه مولد بــه درون، خوداتکایی، خودکفایی و  افزایش 
بهره وری در تولید ارتقــای واردات دانش فنی، خطوط 
 تولید و ماشــین آلات از شرکت های دانش بنیان، فعال

 سازی سیستم های حمایتی پولی و مالی و بیمه ای بخش 
تولید و... دانست.

افزایشجذابیتبورسبرایسرمایهگذارینسبتبهسایربازارها

راهکاریاقتصادیبرایکاهشآلودگیهوادرتهران

ریحانه لامعی مقدم

رئیس هیات عامل ایمیدرو از تاسیس صندوق پژوهش و فناوری صنعت 
فولاد تا پیش از پایان ســال خبر داد و گفت: این صندوق از بومی ســازان و 
تولیدکنندگان داخلی حمایت کرده و ریسک آنها را پوشش خواهد داد.خداداد 
غریب پور اظهار داشت: با توجه به نقش با اهمیت بخش معدن و صنایع معدنی 
در اقتصاد بدون نفت، نیاز است که برای تحقق این هدف، یک سری الزامات و 
زیرساخت ها فراهم شود که یکی از مهم ترین آن ها مقوله بومی سازی است. در 
این راستا بومی سازی و ساخت داخل به عنوان یکی از راهبردها و سیاست های 
ایمیدرو در سال ۹۹ تعیین و برنامه های واحدهای تابعه به تناسب آن تعریف 
شد که در همین راســتا لازم بود شاخص های بومی سازی توسط ایمیدرو 
تدوین شده و زمینه برای سنجش و پایش دقیق برنامه ها و فعالیت های بومی 

سازی فراهم شود.رئیس هیأت عامل ایمیدرو افزود: در این زمینه ۱۲ شاخص 
کلان را برای بومی سازی تدوین کردیم که ملاک ارزیابی عملکرد برنامه های 
بومی سازی و ساخت داخل بر اساس آن ها خواهد بود. این شاخص ها برای 
شرکت های بخش معدن و صنایع معدنی یک راهنمای مسیر بومی سازی است 
که به آن ها در انتخاب اولویت ها کمک خواهد کرد تا برنامه های بومی سازی را با 
توجه به درجه اهمیت و به فراخور نیازشان تعریف کنند.وی ادامه داد: از جمله 
این شاخص ها می توان به میزان صرفه جویی ارزی، میزان کاهش هزینه ها، 
تعداد ایجاد اشتغال، میزان افزایش سرعت فرایند تأمین نیازها، درصد نقشه های 
ســاخت بومی سازی شده، درصد مواد اولیه، قطعات و تجهیزات استراتژیک 
بومی سازی شده و درصد کاهش وابستگی تولید محصول نهایی اشاره کرد.

غریب پور گفت: با توجه به این که تدوین شاخص ها با همکاری، تبادل نظر و 
همفکری با اصلی ترین شرکت های بخش معدن و صنایع معدنی کشور انجام 
شده است لذا این شاخص ها عملیاتی است و از قابلیت سنجش واقعی برخوردار 
است. استفاده از توان شرکت ها و تولیدکنندگان داخلی، ارتقای توان مهندسی 
و سازماندهی مناسب برای بهره برداری حداکثری از تمام ظرفیت های کشور، 
محور اصلی سیاست های بومی سازی ایمیدرو و شرکت های تابعه است.معاون 
وزیر صمت با اشاره به ایجاد بانک اطلاعاتی قطعات و تجهیزات کارخانه های 
فولادی در کشور، تصریح کرد: با ایجاد این بانک برای سازماندهی قطعات و 
تجهیزات با همکاری انجمن تولیدکنندگان فولاد طی ۸ ماه گذشته گام های 

مؤثری برداشته شد. این بانک در حال تکمیل اطلاعات است.

راهاندازیصندوقحمایتازبومیسازانصنعتفولادتاآخرسال

 اقدام بانکی برای توقف فعالیت های تولیدی ممنوع می شود
دبیر ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید از صــدور مصوبه ای خبر داد که 
در صورت تصویب، بانک ها و دســتگاه های ذیربــط اجازه توقف فعالیت های 

تولیدی را نخواهند یافت.
به گزارش شــبکه اطلاع رســانی وزارت صنعت، معدن و تجارت، »میثم 
زالی« در هفتاد و هشتمین جلسه دبیرخانه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
کشور، با اشــاره به رویه اشتباهی که برخی موسسه ها و شرکت های دولتی 
و نهادهــای عمومی در پرداخت مطالبات تولیدکنندگان دارند، افزود: برخی 
دستگاه های طرف حساب تولیدکنندگان، پس از انجام تعهدات تولیدکننده، 

پرداخت ها را ماه ها به تاخیر می اندازند.
وی توضیح داد: واحد تولیدی که مطالبات خود را دریافت نکرده توســط 
بانک ها و دستگاه های ذیربط برای تسویه بدهی خود تحت فشار قرار می گیرد.

زالی خاطرنشــان کرد: امروز در شرایط سخت اقتصادی که واحد تولیدی 
به هر روشــی توانســته تولید خود را حفظ کند، باید با تصویب مصوبه های 
حمایتی مانند مصوبه تهاتر بدهی، واحدهای تولیدی مورد حمایت همه جانبه 

قرار گیرند.
دبیر ســتاد تســهیل و رفع موانع تولید افزود: تصویب نهایی این مصوبه 
موجب می شــود که بانک یا دســتگاه ذیربط اجازه ندارد اقدامی حقوقی یا 
اجرایی علیــه واحدهای تولیدی طلبکار از دســتگاه های دولتی یا نهادهای 

عمومــی انجام دهد یا محدودیت هایی علیه واحد اعمال کند.
پیشــتر مدیرکل دفتر امــور اقتصادی و سیاســت های تجــاری وزارت 
صنعت، معدن و تجارت گفت: براســاس سیاست رفع موانع موجود در مقابل 
فعالیت های تولیدی و بهبود محیط کسب وکار، در سه محور »تفویض اختیار 
به ســازمان های استانی«، »شناســایی و رفع گلوگاه های اجرایی« و »اصلاح 
قوانیــن و مقررات زائد و مزاحم«، اقدام های اجرایی و عملیاتی در دســتور 

کار قرار دارد.

 ملتی که ده سال به عقب برگشت!
از هر ۱۰ نفر ایرانی، شــش نفر معتقدند که وضعیت شــان نسبت به پنج 
ســال قبل، بدتر شده اســت. این نتیجه گزارش اخیری است که مرکز افکار 
سنجی ایسپا منتشر کرده است. البته امر عجیبی هم نیست. داده های درآمد 
سرانه، بودجه خانوار و مصرف خصوصی نیز نشان می دهد که وضعیت رفاهی 

خانوارها به اواسط دهه هشتاد برگشته است.
جامعه ایران که در دهه هشتاد از سرعت کمتر رشد در قیاس با همسایگان 
و دیگر کشورهای در حال توسعه ناراحت بود، حالا دیگر از مقایسه خودش با 
دیگران دست کشیده و وضعیت خودش را با گذشته خودش مقایسه می کند 

و شــاهد آب رفتن و کاهش ملموس سطح رفاه خود است.
دولت گناه این عقب گرد را به گردن تحریم و مســببان داخلی و خارجی 
می اندازد. نیروهای سیاسی مخالف دولت، ضعف دولت در اداره کشور را ریشه 
این پسرفت می دانند. دیگران ناکارآمدی و دنبال کردن اهداف غیرواقع بینانه 
را ریشه این وضعیت قلمداد می کنند. هرچه هست قدر یقین این را می توان 
گفت که مبنای مقایسه عموم مردم دهه هشتاد است که کشور با وفور درآمد 

نفت مواجه بود اما جهان در دهه نود متفاوت از دهه هشــتاد شده است.
در دهه هشــتاد کشورهای در حال توســعه در اوج رشد بودند و تقاضای 
شدید نفت قیمت آن را به بالای ۱۰۰ دلار می رساند اما در دهه ۹۰ نه تنها 
کشــورهای چین، برزیل، اروپا و آمریکا دیگر نفســی برای رشد ندارند بلکه 
نفت های شیل نیز اضافه شد و قیمت نفت به زیر ۵۰ دلار افتاد و اینک کرونا 

نیز به ماجرا اضافه شده است.
قیمت های بالای نفت و درآمدهای بادآورده نفت دیگر تمام شــد و حتی 
اگر تحریم ها برگردانده نمی شــد دیر یا زود باید خود را آماده مواجهه با این 
واقعیت تلخ می ســاختیم. واقعیتی که همه وقوع آن را منطقا قبول داشتیم 
امــا اراده حرکت برای مواجهه با آن را نداشــتیم. اینک به خاطر تحریم های 
تحمیلی، ناگزیر از روبرو شــدن با این واقعیت شدیم که باید مثل کشورهای 
متعارف اقتصادی بدون اتکا به نفت داشــته باشــیم. وضعیت واقعی اقتصاد 
ایران همین اســت که امروز شــاهدیم و آنچه که سابقا وجود داشت استثنا 

بود نه اینکه وضعیت موجود اســتثنا باشد و گذشته قاعده!
تجویز راهبردی:

مساله را درست تعریف کنیم! مهم است که چرا سطح رفاه ما افت کرده، 
اما مساله مهم تر این است که چرا درآمد نفت در گذشته نتوانسته رفاه ماندگار 
ایجاد کند؟ یا به عبارت د یگر چرا میلیاردها دلار پول نفت خام به توســعه 
یافته نینجامید. حلقه گمشده چیست و کجاست؟ پاسخ به این پرسش به ما 
کمک خواهد کرد تا اگر تحریم ها رفع شــد به این بپردازیم که چه باید کرد 
تا رفاه ماندگار و توســعه پایدار ایجاد شــود نه رفاه موقتی ناشــی از واردات 

کالاهای خارجی با ارز ارزان.
آیا جامعه ما پاســخ درخوری برای این پرســش دارد؟ به نظر می رســد 
اقتصاددانان، سیاست شناســان و جامعه پژوهان و استراتژیست ها، باید این 
مســاله روی میز خود بگذارند. چیزی که در این سال ها غفلت کردیم و حالا 
نیز صدمه اش را نه در ســفره ها که دیگر با مغز استخوان می چشیم. بترسیم 
از آن روز که ۶ نفر از ۱۰ نفر به ۱۰ نفر از ۱۰ نفر برسد و دیگر اداره کشور 

با دعا امکان پذیر نباشد.
علی ســرزعیم: ملتی که ده سال به عقب برگشت!

از هر ۱۰ نفر ایرانی، شــش نفر معتقدند که وضعیت شــان نسبت به پنج 
ســال قبل، بدتر شده اســت. این نتیجه گزارش اخیری است که مرکز افکار 
سنجی ایسپا منتشر کرده است. البته امر عجیبی هم نیست. داده های درآمد 
سرانه، بودجه خانوار و مصرف خصوصی نیز نشان می دهد که وضعیت رفاهی 

خانوارها به اواسط دهه هشتاد برگشته است.
جامعه ایران که در دهه هشتاد از سرعت کمتر رشد در قیاس با همسایگان 
و دیگر کشورهای در حال توسعه ناراحت بود، حالا دیگر از مقایسه خودش با 
دیگران دست کشیده و وضعیت خودش را با گذشته خودش مقایسه می کند 

و شــاهد آب رفتن و کاهش ملموس سطح رفاه خود است.
دولت گناه این عقب گرد را به گردن تحریم و مســببان داخلی و خارجی 
می اندازد. نیروهای سیاســی مخالف دولت، ضعف دولت در اداره کشــور را 

ریشه این پسرفت می دانند. 
دیگــران ناکارآمدی و دنبال کــردن اهداف غیرواقع بینانه را ریشــه این 
وضعیت قلمداد می کنند. هرچه هســت قــدر یقین این را می توان گفت که 
مبنای مقایســه عموم مردم دهه هشــتاد است که کشور با وفور درآمد نفت 
مواجه بود اما جهان در دهه نود متفاوت از دهه هشــتاد شــده است.در دهه 
هشــتاد کشورهای در حال توســعه در اوج رشد بودند و تقاضای شدید نفت 
قیمت آن را به بالای ۱۰۰ دلار می رســاند اما در دهه ۹۰ نه تنها کشورهای 
چیــن، برزیل، اروپا و آمریکا دیگر نفســی برای رشــد ندارند بلکه نفت های 
شــیل نیز اضافه شــد و قیمت نفت به زیر ۵۰ دلار افتاد و اینک کرونا نیز به 

ماجرا اضافه شده است.
قیمت های بالای نفت و درآمدهای بادآورده نفت دیگر تمام شــد و حتی 
اگر تحریم ها برگردانده نمی شــد دیر یا زود باید خود را آماده مواجهه با این 
واقعیت تلخ می ســاختیم. واقعیتی که همه وقوع آن را منطقا قبول داشتیم 
امــا اراده حرکت برای مواجهه با آن را نداشــتیم. اینک به خاطر تحریم های 
تحمیلی، ناگزیر از روبرو شــدن با این واقعیت شدیم که باید مثل کشورهای 

متعارف اقتصادی بدون اتکا به نفت داشته باشیم.
 وضعیــت واقعــی اقتصاد ایران همین اســت که امروز شــاهدیم و آنچه 
 که ســابقا وجود داشت اســتثنا بود نه اینکه وضعیت موجود استثنا باشد و

 گذشته قاعده!
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پورهسیب،محصولیارزشمندترازنفتبرایصادرات
آذربایجان شــرقی بــه عنــوان دومین 
تولیدکننده سیب ایران، ظرفیت های بالایی 
بــرای صادرات پوره ســیب با نــام تجاری 
»اسپتیک« Aseptic دارد که قیمت هر بشکه 
از آن بــا قیمت های روز حداقل ۶ برابر یک 

بشکه نفت است.
هر بشــکه پــوره ســیب، موســوم به 
»اســپتیک«، در بازارهــای جهانی حداقل 
۲۵۰ دلار قیمــت دارد و در روزگاری کــه 
قیمت هر بشکه نفت حدود ۴۰ دلار است، 
اندک توجه و تسهیل سرمایه گذاری برای 
توسعه بیشتر صنایع تبدیلی کشاورزی می 
تواند بســتر خوبی برای عبور از محدودیت 
های نفتی و گام برداشتن در مسیر اقتصاد 

بدون نفت باشد.
هم اکنون یک واحد کارخانه تولید پوره 
ســیب پنج هزار تنی در شهرستان شبستر 
و حداکثر پنج واحد مشــابه دیگر در دیگر 
مناطق آذربایجان شرقی وجود دارد، در حالی 
که تولید سالیانه سیب در این استان به ۶۷۰ 
هزار تن می رسد که تنها کمتر از ۱۰۰ هزار 

تن آن مصرف استانی دارد.
از سوی دیگر پوره سیب، ماده اولیه تولید 
محصولاتی مانند آبمیوه، لواشک و مارملاد 
کیک است که همه مصرف بالایی در داخل 

و خارج از کشور دارند.
محمود افتخاری، مدیر شرکت تولیدکننده 
پوره سیب در شهرستان شبستر می گوید 
کــه محصول تولیدی آنها علاوه بر رفع نیاز 
بازار به کشورهای همسایه از قبیل روسیه و 

ترکیه نیز صادر می شود.
وی اضافه می کند: پوره ســیب از سیب 
های زیردرختی به دســت می آید، به این 
ترتیب که این قبیل ســیب ها پس از جمع 
آوری، شستشــو و مرتب کردن به آبمیوه و 
در نهایت پوره تبدیل می شــود که کالای 
گرانبهایــی با قابلیت صادرات به همه جای 
دنیاست و مشتریان پر و پا قرصی در بازارهای 

بین المللی دارد.
وی بــا بیان اینکه کارخانــه ما علاوه بر 
سیب، امکان تبدیل هلو، آلو و زردآلو به پوره 
را نیــز دارد، توضیح می دهد: انجام این کار 
نیازمند حمایت و اعطالی تســهیلات بانکی 

کم بهره است تا ما بتوانیم علاوه بر افزایش 
بهره وری فعالیت های باغداری اســتان از 
محل صــادرات پوره نیز برای کشــورمان 
در این شــرایط دشــوار اقتصادی، ارزآوری 

داشته باشیم.

 آذربایجان شرقی رتبه دوم تولید 
سیب را در کشور دارد

جهادکشــاورزی  ســازمان  رییــس 
آذربایجان شــرقی نیز با اشاره به اینکه این 
استان از لحاظ سطح زیرکشت و تولید سیب 
با تولید حدود ۶۷۰ هزار تن در ســال، رتبه 
دوم را در کشور دارد، می گوید: از این میزان 
۶۷ هزار تن سیب تابستانه و ارقام محلی و 

۶۰۰ هزار تن سیب پائیزه است.
اکبر فتحی اضافه می کند: از سیب های 
تولیدی اســتان ۳۲۰ هزار تن درجه یک و 
ممتاز، ۲۱۰ هزار تن درجه ۲ و ۷۰ هزار تن 
درجه سه و صنعتی است.وی با بیان اینکه 
۳۸ درصد سیب تولیدی استان رقم گلدن ، 
۶۰ درصد رقم رد و ۲ درصد به ســایر ارقام 
اختصاص دارد، تشریح می کند: میزان سیب 

مصرفی استان سالانه حدود ۹۵ تا ۱۰۰ هزار 
تن می باشد.به گفته فتحی، شهرستان مراغه 
با تولید بیش از ۲۱۷ هزار تن ســیب مقام 
اول آذربایجان شرقی و شهرستانهای میانه 
بــا  ۱۲۶ هزار تن و اهر بــا ۸۵ هزار تن به 
ترتیب مقام دوم و ســوم را دارند و سازمان 
جهاد کشاورزی برای استفاده حداکثری از 
ظرفیت های کشاورزی شهرستان ها از طریق 

توسعه صنایع فرآوری می کوشد.

 فعالیــت ۷۶۰ کارخانــه صنایع 
تبدیلی و غذایی در آذربایجان شرقی

در همین حال مدیــر صنایع تبدیلی و 
غذایی ســازمان جهاد کشاورزی آذربایجان 
شرقی نیز با بیان اینکه فرآوری محصولات 
کشاوزی ارزش افزوده بالایی دارد، اظهار می 
کند: هر میوه ای که تبدیل به پوره، کنسانتره 
یا شیره و دوشاب شود، هر بشکه اش گاه تا 
۵۰۰ دلار در بازارهای جهانی خرید و فروش 
می شود. ایاز برنو با اشاره به اینکه فرآوری هر 
۱۰۰ تن سیب یک فرصت شغلی جدید ایجاد 
می کند، تشــریح می کند: سرمایه گذاری 

در حوزه صنایع تبدیلی کشاورزی علاوه بر 
رساندن ســود بیشتر به کشاورزان، افزایش 
بهره وری و ارز آوری در این حوزه راهبردی 
را نیز به دنبال دارد.وی با اشــاره به فعالیت 
۷۶۰ کارخانه صنایع تبدیلی و غذایی با سطح 
تکنولوژی بالا در اســتان توضیح می دهد: 
محصولات کشاورزی بومی و سایر استان ها 
پس از بسته بندی در این کارخانه ها، به بازار 

داخلی عرضه و یا صادر می شود.
وی اضافــه می کنــد: در زمینه صنایع 
تبدیلــی و غذایــی در آذربایجان شــرقی 
اقدامات خوبی انجام گرفته است که در این 
راستا سرمایه گذاران بخش خصوصی همت 
بالایی داشته و تلاش های بسیاری را در زمینه 
احــداث کارگاه ها و کارخانه های فراوری در 

استان انجام داده اند.
وی با اشــاره به وجود ۱۲۰ سردخانه در  
آذربایجان شرقی به عنوان یکی از نیازهای 
اساســی تولیدکنندگان ســیب می گوید: 
تعدادی ســردخانه دیگر نیز با همت بخش 

خصوصی در حال احداث است.
 این در حالی است که سود اصلی سیب 

تولیدی آذربایجان شرقی به عنوان دومین 
قطب تولید سیب کشــور به جیب دلالان 
و واســطه ها می رود و باغــداران به دلیل 
فصلی بودن کار باغداری، قیمت بالای کود 
و مواد اولیه و نیز هزینه بالای کارگر، منفعت 
چندانی از کار خود که سال ها برای آن عمر 

صرف کرده اند، نمی برند.
حســین علیپور، از باغــداران مراغه که 
تخصص او تولید ســیب است، می گوید: با 
اینکه نصف سیب مراغه صادراتی است، اما 
هزینه هــای جانبی عرضه محصول به بازار 
بســیار بالاســت و به همین دلیل نیز سود 

چندانی نصیب ما نمی شود.
وی بــا بیان اینکه باغداران در پرورش و 
عرضه محصول به بازار با مشکلات متعددی 
مواجه هستند که هزینه بالای تولید بزرگ 
ترین آنهاســت، اضافه می کند: باید صنایع 
تبدیلی محصولات کشاورزی در همه جای 
آذربایجان شــرقی توزیع شود و توسعه یابد 
تا دســترنج ما به شکل خام فروشی نصیب 
دلالان و واســطه ها نشــود.در همین حال 
کشاورزی  جهاد  کارشــناس  اســکندری، 
آذربایجان شــرقی نیز هزینــه بالای تولید 
محصــولات کشــاورزی را تایید می کند و 
توضیح می دهد: هر هکتار باغ سیب سالانه 

بین ۴۰ تا ۵۰ میلیون تومان هزینه دارد.
هر چند امروزه  افــزون بر ۷۰۰ کارگاه 
فرآوری و بسته بندی محصولات کشاورزی 
در آذربایجان شــرقی وجود دارد، اما انتشار 
تصاویری از انبار دهها تن سیب در ورودی 
شــهر اهر به عنوان یکی از سه قطب اصلی 
تولید این میوه در اســتان نشــان می دهد 
که کشــاورزان این خطه از کمبود صنایع 
تبدیلی و فــرآوری بزرگ مقیاس و کارآمد 

رنج می برند.
علی پورحسنی، از کشاورزان شهرستان 
اهر نیز با اشاره به ریخته شدن دهها تن سیب 
قرمز در کنار جاده می گوید که روزانه ۲۰۰ 

تا ۳۰۰ تن سیب در اینجا انبار می شود.
وی اضافــه می کند: بعد از هشــت ماه 
تلاش برای پرورش سیب، در فصل برداشت 
سیب های بادریز و پادرختی را در اینجا انبار 
می کنیم تا هر کیلــوی آن را ۸۰۰ تومان 
به کارخانجات تولید آبمیوه و کنســتانتره 

بفروشیم.

افسانه عباس زاده 

طلایسفیدخراسانشمالیوهزارانمشکل

ضرورترصدمرغداریهایگوشتیبرایمقابلهباآنفلوانزایپرندگان
رییس ســازمان دامپزشکی کشور با اشاره به مشــاهده آنفلوانزای فوق 
حــاد پرندگان H۵N۸ در یک مزرعه مرغ گوشــتی در ژاپن، گفت: احتمال 
درگیری مزارع مرغ گوشتی حدود یک به ۶۵ نسبت به مزارع مرغ تخمگذار 
است بنابراین ضروری است سیستم رصد و پایش غیرفعال در مرغداری های 
گوشتی به دقت مد نظر قرار گیرد.به گزارش وزارت جهاد کشاورزی، » علی صفر 
ماکنعلی « افــزود: در مورخ چهار نوامبر ۲۰۲۰ میلادی مصادف با ۱۴ آبان 
ماه سال جاری، اداره محلی دامپزشکی واقع در استان کاگاوا واقع در کشور 
ژاپن از یک فارم مرغ گوشتی خانگی گزارشی در مورد افزایش تعداد پرندگان 

تلف شده دریافت کرد.
وی با بیان این که نمونه های استاندارد اخذ و به آزمایشگاه اداره دامپزشکی 
محلی )مرکز خدمات بهداشتی دام Seibu؛ LHSC( ارسال شدند و نمونه های 
جمع آوری شــده از پرندگان مــرده از نظر کیت های جذب آنتی ژن از نظر 
ویروس آنفلوانزا A مثبت بود ، اظهارداشــت: این اداره محلی دامپزشکی در 

پنــج نوامبر LHSC آزمایش هــای RT-PCR و RRT-PCR را انجام داد و تایید 
کرد که نوع H۵ اســت.رییس ســازمان دامپزشکی کشور با بیان اینکه در ۶ 
نوامبر )۱۶ آبان ماه(، انستیتوی ملی بهداشت حیوانات )NIAH( آزمایش های 
تکمیلــی را انجام داد و عامــل آن ویروس H۵N۸ از نوع آنفلوانرای فوق حاد 
پرندگان اســت، تصریح کرد: معدوم ســازی همه پرندگان حساس در فارم 
آلوده در حال اجراســت و محدودیت های جابجایی و حمل و نقل به ترتیب 
در شعاع ســه کیلومتری و ۳ - ۱۰ کیلومتری مزرعه فارم آلوده برای مزارع 
اعمال می شود.ماکنعلی با بیان این که مقامات محلی در غرب ژاپن پس از 
تأیید شــیوع آنفلوانزای فوق حاد پرندگان برای نخستین بار پس از نزدیک 
به ســه سال در این کشــور، روز پنجشنبه اقدام به کشتار حدود ۳۳۰ هزار 
قطعــه مرغ کردند، گفت: دولت محلی اســتان کاگاوا بــه مزارع مرغداری 
 در شــعاع ســه کیلومتری محل آلوده در میتوویو دســتور داد که مرغ و

 تخــم مرغ را جابجا نکنند و در حال بررســی همه جانبه برای مشــخص 

کردن منشــاء آلودگی و این نکته هســتند که آیــا آلودگی در مکان های 
دیگــر رخ داده اســت یا خیر؟به گفته وی، انتقال پرنــدگان و تخم مرغ از 
 مزارع در شــعاع ۱۰ کیلومتری خارج از منطقه ممنوع شده و در فارم آلوده 
در روز چهارشــنبه در مجموع طی یک دوره چهار روزه تعداد ۳۸۰۰ مرغ 
تلف شده اند.رییس ســازمان دامپزشکی کشور با بیان این که این اقدامات 
حدود ۴.۶۲ میلیون قطعه مرغ را در ۱۱۵ مزارع در شــعاع ۱۰ کیلومتری 
پوشــش می دهد، تصریح کرد: البته طبق گفته دولت اســتانی تا صبح روز 
پنجشــنبه گزارشــی از تلفات دســته جمعی طیور در این منطقه گزارش 
نشــده اســت، اما نیروی زمینی ارتش به درخواســت دولت محلی به این 
 عملیات پیوســته اند. وزارت محیط زیست هشــدار سراسری خود را برای

 پرندگان وحشــی به بالاترین ســطح در سه سطح افزایش داد. این هشدار 
هفته گذشــته به دنبال شیوع آنفلوانزای مرغی در کره جنوبی به سطح دو 

افزایش یافت.

کشــاورزان پنبه کار خراسان شمالی که اکنون باید 
بدون دغدغه محصول خود را برداشت کنند با مشکلات 
ریز و درشــتی مواجه هستند که باعث شده سود آن ها 

به حداقل برسد.
کشاورزی یکی از پردرآمدترین و سالم ترین مشاغلی 
است که می توان برای بهبود وضعیت اقتصادی یک محل، 
شهر، استان و حتی کشور روی آن حساب ویژه باز کرد. از 
سوی دیگر ایران سرشار از زمین های مستعد و با کیفیت 
برای پرورش انواع گیاهان، درختان و محصولات کشاورزی 
است که در صورت استفاده بهینه از آنان می تواند تحولی 

بزرگ در اقتصاد کشور به وجود آورد.
خراســان شمالی نیز نه تنها از این موضوع مستثنی 
نبــوده بلکه طبق فرموده رهبر انقلاب در ســفر به این 
استان ظرفیت بسیار بالایی در حوزه کشاورزی دارد که 
با اندکی تدبیر می تواند خراسان شمالی را جزو چند استان 

پردرآمد کشور کند.
شــهرهای مختلف خراسان شــمالی ظرفیت های 
گوناگونی دارند؛ مانند شهرستان مانه و سملقان که قطب 
کشت و برداشت پنبه محسوب می شود. محصولی بسیار 

باارزش که به آن طلای سفید نیز می گویند.
اما این طلای ســفید گاهی کشاورزان را کم و بیش 
مــورد اذیت و آزار قرار می دهد؛ البته نه خود پنبه بلکه 
تدابیر مسئولان که به واسطه این محصول کشاورزان را 
با مشکل مواجه می کنند.هرچند کشاورزان پنبه کار مانه 
و ســملقانی باید بدون دغدغه و با خیالی آسوده اکنون 
مشغول جمع آوری محصول خود باشند اما هزینه های 
بالا، نبود برخی امکانــات مدرن و فروش پنبه از جمله 

دغدغه هایی است که آنها را مضطرب کرده.

 هزینه های بالای برداشــت بلای جان پنبه 
کاران

حاج عبدالله یکی از کشــاورزان این منطقه است که 
در خصوص مشکلاتشــان در گفتگو با مهر اظهار کرد: 
حدود ۲۰ سال است که پنبه کاری می کنم اما امسال به 
دلیل هزینه های بالا مجبور شــدم نیمی از زمینم را زیر 
کشت ببرم.وی افزود: هم اکنون باید روزانه ۳۰ تا ۴۰ نفر 
کارگر محصول را جمع آوری کند اما، به علت هزینه های 
زیاد کاشت، داشت و برداشت سود چندانی عاید کشاورز 
نمی شــود.حاج عبدالله تاکید کرد: برداشت محصول به 
صورت دســتی برای کشاورز سودی ندارد که این خود 

یکی از علل اصلی افزایش هزینه ها و قیمت تمام شــده 
محصول است.

 گرانی سم و کود دیگر مشکل پنبه کاران
محمدی دیگر کشاورز این منطقه نیز از مشکلاتش 
برای ما می گوید و بیان می کند: از مشکلات عمده ای که 
اکثر پنبه کاران با آن دســت و پنجه نرم می کنند گران 
بودن کود و سم است.وی با اشاره به اینکه بیست درصد 
از هزینه های تولید پنبه مربوط به تهیه کود است، افزود: 
یک کیسه کود که در سال گذشته به قیمت ۱۴۰ هزار 
تومان خریداری می کردیم را امسال باید به قیمت ۵۰۰ 
هزار تومان تهیه کنیم.محمدی با اشاره به کم هزینه بودن 
دفع آفات به روش بیولوژیک، نسبت به سموم شیمیایی، 
تصریح کرد: اگر روش بیولوژیک هزینه کمتری را برای 
تولید محصول داشــته باشد یقیناً آن را جایگزین روش 

شیمیایی خواهد کرد.

 همیشه پای واردات در میان است
کشاورز دیگری گفت: همیشه در زمان برداشت پنبه 
در کشور واردات بی رویه باعث پایین آمدن قیمت نرخ 
آن می شود که سالیان سال است که کشاورزان با آن رو 
به رو هستند و مســئولان مربوطه باید فکر اساسی در 
این رابطه داشته باشند.وی اضافه کرد: همه ساله زمان 
برداشت پنبه، پنبه کارانی که توان انتقال مستقیم محصول 
 به کارخانه را ندارند، مجبور هســتند که پنبه خود را به

 دلالان بفروشند.

 محصول توسط شرکت خصوصی خریداری 
می شود

اما برای پاســخ به دغدغه های کشــاورزان به سراغ 
مسئولان رفتیم. عبدالله یوسفی، مدیرکل جهاد کشاورزی 
خراسان شمالی در این خصوص گفت: امسال در سطح 
هزار و ۳۰۰ هکتار توســط شرکت خصوصی، کشاورزی 
قــراردادی اجرا شــد و هم اینک محصول نیز به همین 
روش خریداری می شــود.وی به اقدامات انجام شده این 
شرکت اشاره کرد و افزود: عقد قرارداد با پنبه کاران حوزه 
عمل در ســطح هزار و ۳۰۰ هکتــار، توزیع نهاده های 
کود و بذر در زمان کشــت، تدارک ۱۰ دستگاه بذرکار 
و کــودکار جهت افزایش درجه مکانیزه کشــت پنبه، 
تأمیــن و توزیــع ۴۶۵ لیتر هورمــون پیکس تنظیم 
کننده رشــد رویشی، تأمین و توزیع ۲۶۵ لیتر برگ ریز 
 فیگــور اولــت را، تجهیز و آماده به کار چهار دســتگاه 
کمباین وش چین برای برداشت مکانیزه اراضی از جمله 
اقدامات است.یوسفی با بیان اینکه پنبه استان بهترین 
پنبه کشور است، گفت: محصول تولیدی استان از لحاظ 
رنگ و طول الیاف به طول ۲۸ - ۲۹ میلیمتر است که در 
گذشته به خارج از کشور به خصوص آلمان صادر می شد.

 افزایش 23 درصدی تولید پنبه در استان
رئیس سازمان جهاد کشاورزی خراسان شمالی گفت: 
پیش بینی شده است که در سال زراعی جاری تولید وش 
پنبه در این استان ۲۳ درصد افزایش یابد، میانگین تولید 
در هر هکتار دو هزار و ۸۰۰ کیلوگرم است که در مجموع 

۲۰ هزار و ۷۰۰ تن وش پنبه از سطح پنبه زارهای استان 
برداشت می شود.

 برداشت مکانیزه پنبه آغاز شده است
هادی قهرمانیان، مدیر جهاد کشاورزی مانه و سملقان 
نیز در گفتگو با مهر با اشاره به اینکه سال گذشته هزار 
و ۳۰۰ هکتار پنبه به روش مکانیزه در شهرستان کشت 
شــده است، گفت: با تجهیز بخش خصوصی شهرستان 
بــه چهار دســتگاه کمباین، امســال در بخش هایی از 
شهرستان، شاهد برداشت پنبه به روش مکانیزه هستیم.

وی خاطر نشان کرد: ۱۵۰ تنُ بذور اصلاح شده از ارقام 
هیبرید داخلی و وارداتی و هزار و ۲۰۰ تنُ کود ازت بین 
پنبه کاران شهرستان توزیع شده است.قهرمانیان نظارت 
مستمر بر مزارع پنبه، توصیه به کشاورزان برای مبارزه 
به موقع بــا انواع آفات و آبیاری و کنترل علف های هرز 
را از جمله اقدامات جهاد کشــاورزی در راستای افزایش 

تولید پنبه عنوان کرد.
مدیر جهاد کشاورزی مانه و سملقان تاکید کرد: امسال 
در هر هکتار ۳ هــزار و ۶۰۰ کیلوگرم افزایش عملکرد 
خواهیم داشت.وی افزود: ۹۸ درصد پنبه این شهرستان 
از طریق آب های جاری آبیاری شــده است، لذا بهترین 

محصول برای کاشت بهاره محسوب می شود.

 بی رغبتی پنبه کاران نسبت به فروش پنبه 
به نرخ دولتی

قهرمانیان با بیان اینکه نرخ خرید تضمینی پنبه توسط 
دولت پایین تر از نرخ خرید و فروش در بازار فعلی است، 
خاطر نشان کرد: رغبت پنبه کاران برای فروش پنبه به 
دلالان و کارخانه ها بیشتر است چرا که در این شرایط به 
صرفه تر محسوب می شود.مدیر جهاد کشاورزی مانه و 
سملقان با اشاره به اینکه افزایش قیمت خرید تضمینی 
پنبه توسط دولت نیازمند طی کردن فرایندهای قانونی 
و مصوبات اقتصادی است، گفت: دولت زمانی در زمینه 
خرید تضمینی پنبه نیاز به ورود می بیند که قیمت پنبه 
از مبلغی که در حال حاضر هست، پایین تر بیاید،وی در 
انتها با اشــاره به وجود کارخانه های پنبه پاک کنی در 
سطح شهرستان، تصریح کرد: کارخانه های پنبه پاک کنی 
شهرستان ظرفیت بالای چهار تن را دارند که وجود آنها 
باعث شده بیش از ۹۰ درصد پنبه تولیدی مانه و سملقان 

در خود شهرستان فرآوری شود.

 طرح زراعت چوب در فارس اجرایی می شود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی فارس از اجرای زراعت چوب تا پایان امسال خبر 

داد و گفت: زراعت چوب در اراضی مستثنیات و ملی انجام می شود.
محمدمهدی قاسمی در نخشستین جلسه ستاد زراعت چوب، به توسعه زراعت 
چوب در اراضی ملی اشاره کرد و افزود: در محدوده طرح های آبخیزداری و مناطقی 

که مستعد اقدامات بیولوژیکی است زراعت چوب انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه از آب های غیرمتعارف برای توسعه زراعت چوب استفاده شود، 
عنوان کرد: امکان توسعه و رشد زراعت چوب در اراضی ملی و مستثنیات وجود دارد.

این مقام مســئول با اشــاره به اینکه هر درختی که در راســتای زراعت چوب 
کاشته می شود علاوه بر تولید اکسیژن و حفظ آب و خاک، نیازهای چوبی صنایع و 
کارخانجات را نیز تأمین می کند خاطرنشان کرد: فواید اقتصادی زراعت چوب باید 

به مردم اطلاع رسانی شود تا انگیزه ورود به این حوزه افزایش یابد.
رئیس ســازمان جهادکشاورزی فارس تاکید کرد: برای توسعه زراعت چوب در 
فارس باید یک بسته شامل تمامی موارد ترویجی، تسهیلاتی، اعتبار دولتی، نوع نهال، 

گونه و رقم، زنجیره تولید، هزینه تولید و آموزش تهیه شود.
قاسمی یادآور شد: باید برایبرنامه ریزی بهتر اجرای زراعت چوب در فارس تیمی 
متشکل از کارشناسان معاونت برنامه ریزی و امور اقتصادی، مدیریت باغبانی، مدیریت 
آب و خاک و امور فنی مهندسی، محققین مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و 
منابع طبیعی استان فارس، امور اراضی شهرستان شیراز و اداره کل منابع طبیعی 
فارس تشکیل شود و با توجه به در نظر گرفتن تمام جوانب کار، ضمن امکان سنجی 

این مهم انجام پذیرد.

 بررسی آیین نامه حمایت از حوزه های تعاونی های بخش کشاورزی 
در دولت

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با همکاری وزارت جهاد کشاورزی و به منظور 
یکسان سازی حمایت از تعاونی های تحت پوشش در بخش کشاورزی، آیین نامه 
اجرایی قانون بخش تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی ایران در زمینه تفکیک وظایف 
حاکمیتی و نظارتی نحوه انجام حمایت های قانونی از حوزه های تعاونی های مشترک 

بخش کشاورزی دو وزارتخانه را تدوین و به هیات دولت ارائه کرده است.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر هیات دولت، وزارت جهاد کشاورزی بر اساس 
قانون شرکت های تعاونی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر اساس قانون بخش 
تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی ایران و آیین نامه اجرایی آن و قانون اجرای سیاست 
های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی، مجاز به صدور مجوز تأسیس شرکت ها و اتحادیه 

های تعاونی در بخش کشاورزی می باشند.
رفتار متفاوت دو وزارتخانه مذکور در خصوص تعاونی های یکدیگر، الحاق ماده 
)۷۲( به قانون بخش تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی ایران در قالب قانون اصلاح 

موادی از قانون مذکور را به همراه داشته است.
بــه موجب تبصره )۲( ماده فوق قانــون اصلاحی مذکور، وزارتخانه های مزبور 
موظفند ضمن حمایت یکسان از تعاونی های تحت پوشش در بخش کشاورزی، با 
پیشنهاد وزارت تعاون و هماهنگی با وزارت جهاد، آیین نامه این ماده را در زمینه 
تفکیک وظایف حاکمیتی و نظارتی نحوه انجام حمایت های قانونی از حوزه های 

تعاونی های مشترک بخش کشاورزی تدوین نماید.
در همین راســتا آیین نامه مذکور از ســوی دو وزارت خانه، تدوین و به هیات 
دولت ارائه شــد و در دستور کار کمیسیون امور زیربنایی، صنعت و محیط زیست 
قــرار گرفت ولی با عدم حصول توافق بین دو وزارت خانه، موضوع از دســتور کار 

کمیسیون خارج شد.
در حال حاضر از آنجایی که عدم اجرای قانون مربوطه، علاوه بر ایجاد مشکلات 
قانونی در پاســخگویی به مراجع نظارتی، چالش ها و تداخل کاری بیشتری را در 
واحدهای استانی دو وزارت خانه به وجود آورده و منجر به سرگردانی فعالان بخش 
کشاورزی گردیده، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخواست بررسی مجدد این 

آیین نامه را به هیئت دولت ارائه کرده است.
این پیشنهاد مراحل بررسی خود را در کمیسیون امور اجتماعی و دولت الکترونیک 

هیات دولت طی می کند.

 ۴۰۰ هکتار از مزارع کلزای ساری مکانیزه کشت شد
مدیر جهاد کشــاورزی ساری گفت: ۴۱۵ هکتار از مزارع کلزا این شهرستان به 

صورت مکانیزه کشت شد که تاکنون ۱۵۶ هکتار آن سبز است.
رضا پورفلاح گفت: تاکنون ۵۹۶ بهره بردار ساروی اقدام به انعقاد قرارداد کشت 
کلزا در ۹۷۸ هکتار کردند که ۲۸۵ هکتار در مزارع شــالیزاری و مابقی در مزارع 
خشکه زاری است.مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ساری با اشاره به بیمه ۸۶ هکتاری 
مزارع کلزا تاکنون، ادامه داد: چهار هزار و ۷۶۰ کیلوگرم بذر کلزا و ۹۵ هزار کیلوگرم 
کود برای حمایت از کشــاورزان کلزاکار در این شهرستان توزیع شد.وی از سطح 
بذرکاری کلزا در ۸۲۰ هکتار از مزارع این شهرستان خبر داد و افزود: ۲۹۵ هکتار 
در مزارع آبی و ۵۲۴ هکتار در مزارع دیم بذرکاری شد.به گزارش پایگاه خبری جهاد 
کشاورزی مازندران،پورفلاح در خاتمه گفت: ۴۱۵ هکتار از مزارع کلزا این شهرستان 

به صورت مکانیزه کشت شد که تاکنون ۱۵۶ هکتار آن سبز است.

 جلوگیری از فروش آرد فاقد استاندارد سبوس در استان مرکزی
معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی استاندار مرکزی گفت: سامانه کارخانجات 
خارج از اســتان مرکزی که آرد ســبوس دار استاندارد عرضه نمی کنند بسته می 
شود.بهروز اکرمی در جلسه کارگروه اجتماعی، فرهنگی، سلامت و خانواده استان 
مرکزی با تاکید بر اینکه اگر همه مجموعه ها وظایف خود را به درستی انجام دهند 
قطعا مردم منتفع خواهند شــد، اظهار کرد: نان قوت غالب مردم است و از طریق 
آن، هم می توان سلامت جامعه را تضمین کرد و هم می توان سلامتی مردم را به 
خطر انداخت که متاسفانه ما راه دوم را انتخاب کرده ایم و نتوانسته ایم نان سالم 

به دست مردم بدهیم.
وی افزود: جهاد کشاورزی بر روند تولید گندم نظارت دارد و تا زمانی که تولید 
کیفی نباشد مسلما تا انتهای مسیر روند کیفی در پیش گرفته نمی شود به همین 

دلیل باید برای کیفیت در تولیدات همه ابعاد و اضلاع فراهم باشد.
اکرمی با اشاره به کارخانه تولید آرد کامل در آشتیان که سبوس گندم را نمی 
گیرد، بیان کرد: زمانی که چنین ظرفیتی در استان وجود دارد باید همه حمایت 
ها و تشــویق نیز به کار گرفته شود، به همین دلیل برای رفع مشکلات این واحد 
تولیدی کارگروه به فرماندار شهرستان آشتیان و معاونت اقتصادی استانداری اختیار 
می دهد تا هر مصوبه ای که این کارخانه نیاز دارد صادر شود تا بتواند به روند تولید 

خود ادامه دهد.
وی در خصوص تولید محصولات ارگانیک گفت: در همه جای دنیا محصولات 
ارگانیک قیمت متفاوتی دارند، چه ایرادی دارد که نان ارگانیک هم با قیمت متفاوت 
به دست مردم برسد شاید، عده ای به دنبال این باشند که نان ارگانیک را با قیمت 

بیشتر برای تضمین سلامت خود تهیه کنند.
معاون اســتاندار مرکزی با اشاره به ســبوس گیری بالا از گندم توسط برخی 
کارخانجات و مشکلات نان سفید، تصریح کرد: می توان نانوایی را موظف کرد که 
اطلاع رســانی لازم را برای مردم داشته باشند که مصرف نان سفید چه خطراتی 
می تواند داشته باشد.وی اضافه کرد: با توجه به ارزش غذایی سبوس و لزوم وجود 
آن در نان، سامانه کارخانجات خارج از استان مرکزی که آرد سبوس دار استاندارد 
عرضه نمی کنند بســته می شــود و خریداران آرد نیز عملا نمی توانند از آرد بی 
کیفیت استفاده کنند، میزان سبوس گیری از گندم بین هفت تا ۱۲ درصد است 
که کارخانجات استان باید حداقل را رعایت کنند در غیر این صورت سبوس گیری 

بیشتر از میزان تعریف شده با برخورد قانونی همراه خواهد بود.
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بــا اعــلام نتایــج قرعه کشــی یکی از 
خودروســازان، عدد شــگفت آور ۴ میلیون 
متقاضی بــرای دریافت خودروی صفر ثبت 
شد؛ بخت آزمایی با کارت ملی اجاره ای برای 

رسیدن به ۳۰ هزار دستگاه خودرو!
با اعلام نتایج قرعه کشــی ایران خودرو، 
عدد شگفت آور ۴ میلیون نفر متقاضی برای 
دریافت خودرو صفر ثبت شد، این در حالی 
است که بسیاری از افراد نیز در قرعه کشی 
گروه خودروســازی سایپا شــرکت کرده و 
اجازه ثبت نام در قرعه کشی ایران خودرو را 
نداشتند. با این وضعیت می توان پیش بینی 
کرد با ادامه روند فعلی، روز به روز وضعیت 

بازار خودرو ملتهب تر گردد.
بازار خرید و فروش خودرو، مدتی است که 
به دلیل عرضه بسیار پایین در برابر تقاضای 
بالا و غیرمنطقی جامعه، دچار نوســانات و 
جهش های قیمتی شــدید شده است. ورود 
دلالان و واسطه گران به این بازار، مشکلات 
را دوچنــدان و امکان کنترل بازار را عملًا از 
اختیار نهادهای مســئول خارج کرده است. 
راهــکاری که چندین ماه از اجرای آن برای 
کنترل قیمت خودرو توسط وزارت صنعت، 
معدن و تجارت می گذرد، پیش فروش خودرو 
به صورت قرعه کشــی اســت و هم چنین 
شرایطی از قبیل اختصاص هر خودرو به یک 
کد ملی، عدم اجازه فروش خودرو تا یک سال 
و... نیز برای جلوگیری از تجاری سازی این 
وسیله نقلیه اندیشیده شده بود که هرکدام از 
این موارد نیز با روش هایی خاص دور زده شد.

خرید گروهی کدملی از افراد بی بضاعت، 
روش دلالان برای دور زدن قرعه کشی خودرو

دلالان برای دور زدن این روش اقدام به 
خرید گروهی کد ملی افراد بی بضاعت کرده 

و با پرداخت چند میلیون به این افراد، عملًا 
شانس بالایی برای تصاحب خودروهای صفر 
در فرآیند قرعه کشــی دارند، با این روش، 
می تــوان پیش بینی کرد که حدوداً اکثریت 
این خودروها به دست مصرف کننده واقعی 
نرســیده و هدف وزارت صنعــت، معدن و 
تجارت از رسیدن خودرو به افرادی که واقعاً 
احتیاج به خودرو دارند، عملی نشده است. از 
طرفی، اقدام وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در ممنوعیــت معامله ایــن خودروهای تا 
یک سال نیز به صورت کامل عملی نیست، 
زیرا این خودروها هم اکنون به صورت وکالتی 
و یا با استفاده از مبایعه نامه منتقل می شوند 
و به همین دلیل، این راهکار نیز با توجه به 

این روش های انتقال، معیوب است.
شاهد این مثال قرعه کشی پیش فروش 
فوری و یک ســاله شــرکت ایران خودرو در 

مهرماه امســال است که به صورت همزمان 
برگزار شد. در این دو قرعه کشی، در مجموع 
۴ میلیون و ۲۰۰ هزار و ۶۵۳ نفر در وبسایت 
شرکت ایران خودرو ثبت نام کردند، این در 
حالی است که در مجموع این دو قرعه کشی 
همزمان، ۳۱ هزار و ۴۵۰ دستگاه خودرو به 
برندگان رسید، با یک محاسبه ساده می توان 
گفت شانس پیروزی در این قرعه کشی ها به 
طور میانگین ۰.۷ درصد اســت که عملًا به 
معنای این است که این رخداد بیشتر شبیه 
به یک بخت آزمایی است تا انتخاب تصادفی!

 دلیلی محکم برای اثبات سرمایه ای 
بودن خودرو

نکته حائز اهمیت دیگر این اســت که با 
بررسی ثبت نام متقاضیان برای هر خودرو، 
متوجه می شــویم که بیشترین ثبت نام ها، 

برای خودروهای لوکس ایران خودرو است 
و این در حالی اســت که مردم در شــرایط 
نامطلوبی از لحاظ اقتصادی به سر می برند، 
به طور مثال در فروش یک ســاله، بیشترین 
متقاضی مربوط به خودروی دناپلاس است 
کــه ۲۲۸۰۲۱ نفــر ثبت نامــی را به خود 
اختصاص داده اســت و ایــن تعداد نزدیک 
به یک سوم کل متقاضیان ثبت نام یکساله 
ایران خودرو اســت.این مطلــب بیانگر این 
موضوع است که مردم به خودرو دیگر دید 
مصرفی ندارند و آن را به عنوان یک کالای 
سرمایه ای به حساب می آورند و از این جهت 
حاضرنــد برای اینکه ارزش پول نزد خود را 
بیشــتر کنند، خودروهای با قیمت بالاتر را 
انتخاب کنند. بعد از دناپلاس نیز به ترتیب 
پــژو پارس TU۵ و پــژو ۲۰۷ قرار دارند که 
تأیید کننده تحلیل مذکور است.این اتفاقات 

و عدم پیروزی اکثریت مردم در قرعه کشی ها، 
باعث شــده تا جو بی اعتمادی سنگینی در 
بین مردم عادی، حکم فرما شده و آن ها، این 
اتفاقات را ناشی از انتخاب گزینشی افراد در 
این قرعه کشی ها قلمداد کنند، درصورتی که 
می تــوان گفت، با توجه به نظارت نهادهای 
مربوطــه بــه فرآیند قرعه کشــی، انتخاب 
گزینشی به سختی میسر می شود که البته به 
دلیل عدم شفافیت کامل، نمی توان اظهارنظر 
دقیق داشت. با توجه به این مسائل، به نظر 
می رســد اجرای این روش، تاکنون اعتماد 
عمومی مردم را جلب نکرده و در عین حال، 

چنین شفافیت مطلوبی نیز در خود ندارد.

بورس کالا،   فروش خــودرو در 
راهکاری برای خروج از وضعیت بحرانی 

موجود
به دلیل آسیب های بی شمار روش فعلی، 
پیشنهادی برای عرضه خودرو در بورس کالا 
مطرح شده است و طبق آن، اختلاف قیمت 
کشف شــده در بورس کالا و قیمت مصوب 
شورای رقابت، به عنوان مالیات اخذ می گردد. 
پیشنهاد شده که این مالیات از طرق مختلف 
و با ضوابطی خاص در جهت افزایش تولید، 
بهبود کیفیت و ایمنی خودرو و توسعه ناوگان 
حمل و نقل عمومی استفاده شده که نهایتاً 
منافع آن به مردم خواهد رسید.اگر پیشنهاد 
فــروش خودرو در بورس کالا محقق گردد، 
می توان با منابــع حاصل از اختلاف قیمت 
مصوب شورای رقابت و قیمت کشف شده در 
بورس، برای خودروسازان تسهیلاتی در نظر 
گرفت تا افزایش تولید خودرو صورت گیرد. 
با افزایش تولید خودرو، عرضه و تقاضا متعادل 
شده، هم چنین دست دلالان و واسطه گران 
از بازار خودرو قطع گردیده و مصرف کننده 

واقعی به خودروی صفر خواهد رسید.

صفطویلثبتنامخودروباکارتملیاجارهای!

معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی جزئیات 
ارائه کارت اعتباری به مشمولان سهام عدالت را اعلام کرد.

علیرضــا ماهیار با بیان این که اکثر صاحبان ســهام عدالت از اقشــار 
آســیب پذیر جامعه هســتند، اظهار کرد: هدف مهیا کردن فرصتی برای 
نگهداری این سهام در عین برخورداری از منافع آن و جلوگیری از فروش 

زودهنگام سهام عدالت برای مشمولان است.
وی ادامه داد: به همین دلیل طرح ارائهی کارت اعتباری به مشمولان 
سهام عدالت پیش بینی شد. طراحی این برنامه ریزی بر مبنای ارتباط بین 
بازار پول و بازار ســرمایه  اســت و سعی شده همه مراحل و ابعاد حقوقی 

آن به طور کامل دیده شود.
معاون فناوری و توسعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی با تاکید بر 
این که در مدل سنتی فرد باید به مجموعه سپرده گذاری مرکزی مراجعه 
و ســهام خود را وثیقه می کرد، اظهار کرد: اما برای سهام عدالت سازوکار 

کاملا الکترونیکی و برخط دیده شــده و فرد یا وثیقه گذار از طریق درگاه 
الکترونیک بانک ها درخواست خود را ارسال می کند و پس از آن سرویس ها 
و تبادلات اطلاعاتی بین شــرکت سپرده  گذاری مرکزی و بانک ها برقرار 
می شــود.ماهیار در ادامه با تاکید بر این که براســاس ارزش دارایی سهام 
عدالت به ســهامدار تسهیلات داده می شود، توضیح داد: برخی از بانک ها 
طرح را در قالب اعطای کارت اعتباری دیده اند و برخی از بانک ها در صدد 
این هستند که یکی از حساب های مشتری را شارژ کنند و سهامدار بتواند 

از تسهیلات مربوطه در بانک ها برخوردار شوند.
وی اضافه کرد: در واقع هر بانکی متناسب با سطح پوشش ریسک یه 

درصدی از دارایی خود را در قالب اعتبار ارائه می دهد.

 امضای تفاهم نامه با ۷ بانک برای غیرمستقیم ها
معاون فناوری و توســعه نوآوری شرکت سپرده گذاری مرکزی به این 

سوال که طرح مذکور شامل مشمولانی می شود که روش مستقیم را برای 
مدیریت ســهام خود انتخاب کرده اند یا روش غیرمستقیم؟ اینگونه پاسخ 
داد که این طرح به صورت ویژه برای غیرمستقیم ها دیده شده است. در 
حال حاضر برای مستقیم ها چند بانک از جمله بانک ملی این کار را انجام 
می دهند، اما با توجه به این که غیرمســتقیم ها حدود ۳۰ میلیون هستند 
تسهیلات با جدیت بیشتری دنبال می شود و تعداد بانک بیشتری به این 

طرح می پیوندند.
وی ادامه داد: تقریبا هفت بانک درخواست خود را اعلام کرده اند و در 
شرف عقد تفاهم نامه بین شرکت سپرده گذاری مرکزی هستند. بانک های 
دیگــر نیز با توجه به حمایت وزارت امور اقتصادی و بانک مرکزی تمایل 

به همکاری در این راستا دارند.
به گفته ماهیار، فرآیند کاملا به صورت الکترونیکی است و متقاضیان 

می توانند درخواست خود را از طریق اپلیکیشن های بانکی ارائه دهند.

در پی برخی اتفاقات و تغییر پارامترهای موثر در قیمت خودرو، این کالایی 
که طی یکی دو ســال اخیر دیگر از کالای مصرفی خارج شــده و به کالای 
سرمایه ای تبدیل شده است، از یکی دو هفته اخیر روند نزولی در پیش گرفته 
است و حال با شیب تندی مسیر کاهش قیمت ها را طی می کند که سبب 
نگرانی بسیاری از دلالان خودرو از بابت ضرر احتمالی شده است.حال و هوای 
این روزهای بازار خودرو در سایه برخی پارامترها دچار دگرگونی شده است. 
کاهش نرخ ارز به عنوان اصلی ترین پارامتر تاثیرگذار، انتخابات آمریکا، روند 
متداول فروش های خودروسازان در قالب پیش فروش و فروش فوق العاده، آمار 
افزایشــی تولید خودرو و همچنین عذرخواهی وزیر صنعت، معدن و تجارت 

)صمت( از بابت وضعیت صنعت، بازار و کیفیت خودرو و همچنین با وعده ی 
افزایش تولید و شکستن انحصار خودرو، سبب شده تا ریزش قیمت ها که از 
چند هفته پیش آغاز شده بود، این روزها با شیب تندی که به سبب نرخ ارز رخ 
داده است، در سراشیبی قرار گیرد.رزم حسینی، وزیر صمت در حاشیه سفر اخیر 
خود به استان کرمان و در دیدار با نماینده ولی فقیه در این استان، ضمن تاکید 
براینکه هر ایرانی حق دارد خودروی با کیفیت و با قیمت مناسب سوار شود 
و همچنین با بیان اینکه در دوران فراوانی ارز نیز نتوانستیم خودروی مناسب 
به مردم تحویل داده و با حمایت ها بی جا از دو شرکت دولتی و انحصار در این 
دو شرکت، هرگونه دخالتی در این شرکت ها کرده ایم، به نیابت از مسئولان 

قبلی از مردم عذرخواهی کرد. وی تاکید کرد که اکنون در بازار خودرو سه 
قیمتی هســتیم؛ یک قیمت شورای رقابت، یک قیمت تمام شده به ادعای 
خودروســازان و یک قیمت بازار است، ابراز امیدواری کرد که بتوان انحصار 
را شکســته و رقابتی در بازار خودرو ایجاد کرد که بدین ترتیب، کیفیت نیز 
بالا خواهر رفت و قیمت پایین می آید.وزیر صمت از برنامه ریزی برای افزایش 
۹۰۰ هزار دستگاه خودرو تا پایان امسال توسط سایپا و ایران خودرو خبر داده 
و اظهار کرد: ضمن اینکه با فعال کردن شــرکت های خصوصی ممکن است 
۱۰۰ هزار خودروی دیگر نیز توسط آن ها تولید شود که در این صورت قطعا 

شرایط بازار خودرو بهتر نیز خواهد شد.

جزئیاتارائهکارتاعتباریبهمشمولانسهامعدالت

ریزشقیمتهاونگرانیدلالان

حمید فلاح 

یک کارشــناس بازار بورس گفــت: در دوره ای که ارز 
به شــدت صعودی بود، بورس به شدت نزولی شد و این 

الاکلنگ این بار به نفع بازار سهام بالا خواهد رفت.
محمدابراهیم احمدی در خصوص تاثیر انتخابات آمریکا 
بر بازار بورس، اظهار کرد: مدت ها اســت که بســیاری از 
ســهامدارن نسبت به روی کار آمدن  بایدن در آمریکا در 
هراس هستند و تصور می کنند با انتخاب وی بازار سهام 
با افت زیادی مواجه می شود اما به نظر من انتخاب بایدن 
در میان مدت و بلندمدت اتفاقی منفی برای بازار سرمایه 

ایران نخواهد بود.
وی افزود: واقعیت این اســت که سیاست های آمریکا 
قائل به فرد نیســت و در کلیت موضوع، انتخاب بایدن یا 
ترامپ تغییری در رویکرد آمریکا به ایران ایجاد نمی کند، 
آنچه تغییر می کند تنها شکل اجرای سیاست های خصمانه 

آمریکا علیه کشورمان است.
احمدی گفت: از نظر من حساسیت ایجاد شده برای 
مردم نسبت به انتخابات آمریکا و اثر آن بر اقتصاد ایران، 
اغراق آمیز است. بیشتر حساسیت ها مربوط به کسانی است 
کــه به صورت کوتاه مدت به بازار نگاه می کنند، از این رو 

دچار هیجان می شوند.
این کارشــناس بازار بورس بیان کرد: با انتخاب بایدن 
رویکرد او برای برگشت به برجام، با پیش شرط هایی همراه 
خواهد بود که توافق را آســان جلوه نخواهد داد اما آنچه 
حائز اهمیت بوده، این است که بازار ارز، طلا و خودرو به 

صورت موقت، نزولی خواهد بود.
وی ادامــه داد: این موضوع ســهام داران بازار بورس را 
نگران کرده و تصور می کنند ارزش ســهام آن ها بیشتر از 
این نیز کاهش پیدا می کند اما باید دانست در دوره ای که 
ارز به شدت صعودی بود، بورس به شدت نزولی شد و این 

الاکلنگ این بار به نفع بازار سهام بالا خواهد رفت.
احمدی خاطرنشــان کرد: بسیاری از بنیادی کاران یا 
فاندامنتالیست های بورس معتقد هستند ارزش سهامی 
که امروز در اختیار سهام داران قرار دارد با در نظر گرفتن 
ارزش دلار ۱۰ هزار تومانی هم توجیه نمی شود چه رسد 
به دلار ۲۵ هزار تومانی. واقعیت بازار ســهام این است که 
هیجان تازه کاران بورس و کارشکنی های حقوقی های بزرگ 

بازار، باعث این ریزش سنگین شده است.
این کارشــناس بازار بورس با اشــاره به کم تجربگی و 
کم دانشی بخش زیادی از سهام داران تازه کار، تصریح کرد: 
حرکت هیجانی و نزولی بازار با ورود بایدن محتمل بوده 
اما با نگاه میان مدت و بلندمدت، سهام داران، برندگان این 
مقطع هستند. آمدن بایدن با نگاه میان مدت و بلندمدت 
نه تنها به زیان ســهام داران نیست بلکه به تدریج شرایط 
آن ها را بهتر خواهد کرد.وی عنوان کرد: اگر فرض بگیریم 
بایدن از شــدت تحریم ها علیه ایران بکاهد که به اعتقاد 
بســیاری منجر به کاهش قیمت ها در بازار ایران می شود 
و آمریکا را  به برجام برمی  گرداند، امکان رشــد و توسعه 
صنایع داخلی کشور بیش از پیش فراهم خواهد شد. در این 
شرایط صنایعی که در دوره سخت تحریم ها نیاز به واردات 
مواد اولیه دارند و امکان خرید نداشتند، می توانند این مواد 
را خریداری کنند. همچنین شرکت هایی که صادرات محور 
هستند با کمرنگ شدن تحریم ها می توانند با سایر کشورها 

مبادلات مالی و اقتصادی داشته باشند.
احمدی اضافه کرد: در صورت رفع یا کاهش شــدت 
تحریم ها، سیســتم بانکی، صنعت حمــل و نقل، بیمه، 
شرکت های دارویی و... می توانند به راحتی تبادلات خود 
را انجام دهند. صنایع پتروشیمی، پالایشگاه ها، شرکت های 

فعال در صنایع فلزات و... می توانند به آسانی محصولات 
خود را عرضه کرده و ارزآوری خوبی برای کشــور داشته 
باشــند.  شرکت های کشــاورزی و دامداری هم با وجود 
اینکه نسبت به تحریم ها شرایط نسبتا پایداری دارند، در 
نبود تحریم ها می توانند نیاز کشــور به نهاده های دامی از 
خارج را تامیــن نمایند و یا می توانند صادرات خود را به 
سایر کشورها توسعه بخشند.این کارشناس بازار بورس در 
خصوص کمرنگ شدن تحریم ها علیه ایران با انتخاب بایدن 
به عنوان رئیس جمهور آمریکا گفت: کاهش قیمت تمام 
شده کالاها در ایران امکان رقابت برای صنایع کشورمان 
در عرصه بین المللی را فراهم خواهد کرد. همه این اتفاقات 
نویدبخش آن است که در آینده نه چندان دور، در صورتی 
که سیاست های بایدن، سیاست های صلح طلبانه ای باشد 
و تحریم ها علیه ایــران را بردارد، اثر تورمی از تولیدات و 
محصولات داخلی برداشته خواهد شد و بورس ایران رونق 
پیدا خواهد کرد.وی بیان کــرد: بورس یک فضای مولد 
اقتصادی اســت، زیرا تمام شرکت های موجود در بورس 
می توانند محصولات خود را به وفور بفروشند و سودآوری 
خوبی داشته باشند. از یاد نبریم بازار بورس مانند بازار طلا 
و ارز نیست که صرفا فرد با پرداخت ریال کالایی را می گیرد 
و تنهــا ارزش پول خود را حفظ می کند بلکه فعالان بازار 

بورس، سهام کارخانه هایی را خرید می کنند که علاوه بر 
اینکه تورم بر آن ها تاثیر خواهد داشــت و سهام آن ها را 
گران خواهد کرد، تولید این شــرکت ها نیز می تواند برای 
سهام داران سودآوری داشــته باشد، بنابراین بازار سهام، 
ســرمایه گذاری کم ریسک تری نســبت به بازار طلا و ارز 
خواهد بود.احمدی خاطرنشان کرد: هر کدام از دو کاندید 
ریاست جمهوری آمریکا که برنده می شدند، ما باید به فکر 
اصلاح این نگرش نامبارک »چشمداشــت به دست غرب 
یا شرق« باشیم. نگاه کوچک انگاشتن توانایی های جامعه 
ایرانی نشــان دهنده این است که ما باید علاوه بر اقتصاد 
مقاومتی، روی فرهنگ مقاومتی ســرمایه گذاری کنیم و 
بدانیم تا زمانی که فرهنگ مقاومت در جامعه ما نهادینه 
نشود، نمی توانیم به اقتصاد مقاومتی دست یابیم.  در کنار 
توانمند شــدن کشــور در حوزه تولید از طریق توجه به 
توانمندی های جوانان کشور باید به این نکته توجه داشت 
که ما نیازمند اصلاح سیاســت های اقتصادی در کشــور 
هستیم.این کارشناس بازار بورس تصریح کرد: ضروری است 
منتخبان ما در مجلس با بازنگری دوران ســخت تحریم، 
نقاط قوت وضعف اقتصادی و فرهنگی را شناسایی کرده 
و در راســتای اصلاح  و بهبود آن ها گام بردارند، اشتغال 
ایجاد نمایند، راه هایی برای پشت سر گذاشتن تحریم ها پیدا 
کنند، اقتصاد کشور را با نظارت بیشتر به بخش خصوصی 
بسپارند و بدانند که توجه به تک تک این نکات به رفع خطر 

آسیب های حاصل از تحریم در آینده کمک خواهد کرد.
وی خطاب به سهامداران بازار سرمایه گفت: روزهای 
قبل که احتمال پیروزی بایدن در انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا افزایش یافته بود، دلالان فعال در بازارهای طلا و ارز 
بسیار از این خبر مرعوب شده بودند، بنابراین سهام داران را 
می ترساندند، زیرا اگر بازار ارز، طلا، خودرو و سایر بازارهای 
موازی نزولی شوند، دوباره سرمایه های مردم به بازار مولد 
بورس باز می گردد.احمدی افزود: سهام داران بدانند، سهامی 
که در اختیار آن ها بوده، ســهام ارزنده ای است که نسبت 
بــه تورم عقب بوده، بنابراین جای نگرانی وجود ندارد، از 
این رو اگر مردم از فروش هیجانی دست بردارند و با دید 
بلندمدت به بورس، سهام داری کنند، مسلما سود خوبی از 

این بازار خواهند برد.

الاکلنگصعودارزونزولبورس

 واردات نفت چین کم شد
واردات نفت چین پس از ماهها خرید چشمگیر که ذخایر این کشور را به مرز 
اشباع رساند، در اکتبر ۱۲.۲ درصد در مقایسه با ماه پیش از آن کاهش پیدا کرد.

آمار اداره کل گمرک چین نشــان داد چین که بزرگترین واردکننده نفت در 
جهان است، در اکتبر ۴۲.۵۶ میلیون تن نفت خرید که معادل ۱۰ میلیون بشکه 

در روز است.
این کشور در سپتامبر ۱۱.۸ میلیون بشکه در روز و در اکتبر سال گذشته ۱۰.۷۲ 

میلیون بشکه در روز نفت وارد کرده بود.
طبق آمار رسمی، چین در فاصله ژانویه تا اکتبر مجموعا ۴۵۸.۵۶ میلیون تن 
نفت خریداری کرده که معادل ۱۱ میلیون بشــکه در روز بوده و ۱۰.۶ درصد در 

مقایسه با سال گذشته افزایش داشته است.
تحلیلگران برآورد کرده اند که ذخایر نفت چین به طور متوســط ۱.۷ میلیون 

بشکه در روز در مدت ۹ ماه گذشته رشد کرده است.
بسیاری از پالایشگاههای مستقل که در حدود یک چهارم از واردات نفت چین 

سهم دارند، تقریبا همه سهمیه واردات امسال را استفاده کرده اند.
اما اوضاع ممکن است تغییر کند. چین سهمیه واردات نفت خام غیردولتی در 
سال ۲۰۲۱ را به میزان ۲۰ درصد نسبت به سطح سال ۲۰۲۰ افزایش داده و به 

۲۴۳ میلیون تن خواهد رساند.
گمرک چین هم آماری منتشر کرد که نشان داد صادرات فرآورده های نفتی این 
کشور در اکتبر نسبت به سپتامبر ۴۶.۶ درصد رشد کرد و به ۵.۷۹ میلیون تن رسید.

بر اساس گزارش رویترز، واردات گاز طبیعی شامل LNG در اکتبر به ۷.۵۳ میلیون 
تن رسید که ۱۵.۵ درصد در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته رشد داشت.

 افزایش قیمتی که هرگز وجود نداشت
نفت هفته گذشته تحت تاثیر افزایش موارد ابتلا به ویروس کرونا در موج جدید 
همه گیری که با کاهش مصرف، ناترازی میان عرضه و تقاضا در بازار را تشــدید 

خواهد کرد، پایین ۴۰ دلار در هر بشکه ماند.
هنگامی که همه گیری ویروس کرونا بهار امســال صنعت نفت را احاطه کرد، 
بسیاری این وضعیت را کم سابقه توصیف کردند. قیمتها به دلیل اشباع عرضه و 
ضعیف شدن تقاضا که ناشی از همه گیری بود، سقوط کردند. سپس قرنطینه چین 
خاتمه پیدا کرد و صنعت نفت به نشانه بهبود اوضاع نفس راحتی کشید. اوضاع در 
حال بازگشت به وضعیت عادی بود که دوباره قرنطینه های جدیدی وضع شدند و 
به نظر می رسد بازگشت به وضعیت عادی طولانی تر از حد تصور زمان خواهد برد. 
انگلیس وارد یک قرنطینه یک ماهه شده است. اگرچه تقاضای این کشور برای نفت 
با تقاضای کشورهای چین و هند به هیچ وجه برابری نمی کند اما آنچه مهم است 
این نیست بلکه این حقیقت اهمیت دارد که انگلیس و پیش از آن آلمان و فرانسه 
به قرنطینه دومی برای مهار شــیوع کووید ۱۹ نیاز پیدا کردند که در بهار باعث 
سقوط تقاضای جهانی برای نفت شده بود. به همین دلیل اعلام خبر قرنطینه این 
کشورها باعث ریزش قیمتها شد و حتی کاهش هشت میلیون بشکه ذخایر نفت 

آمریکا در هفته منتهی به۳۰ اکتبر تاثیری در حمایت از قیمتها نداشت.
جان کمپ، مقاله نویس رویترز اخیرا در مطلبی نوشت: دیدگاه معامله گران از 
خوش بینی به بدبینی در شش ماه آینده تغییر پیدا کرده است. پیشتر به نظر می 
رسید اندکی اعتماد نسبت به محدود شدن عرضه و تاثیر مثبت آن بر بالا رفتن 
قیمتها وجود دارد. اکنون این نگرانی شکل گرفته که تقاضا تحت تاثیر موج جدید 
شیوع ویروس کرونا پایینتر از عرضه خواهد ماند و به نظر می رسد که این بار بعید 

است چین به نجات بازار بیاید.
اوایل امسال چین از فرصت ریزش تاریخی قیمتهای نفت استفاده کرد و میزان 
قابل ملاحظه ای نفت خریداری کرد. پالایشگاههای چینی با بهبود سطح فعالیت 
صنعتی، نرخ پالایش نفت را افزایش دادند. اما فضای ذخیره سازی به سرعت پر 

شد در حالی که تقاضا برای فرآورده های پالایشی ضعیف ماند.
واردات نفت چین پس از این که اواخر بهار و اوایل تابســتان به رکورد بالایی 
صعود کرد، رو به کاهش گذاشت اما معامله گران همچنان به تحولات چشم دوخته 

اند تا ببینند تقاضا چه میزان ضعیف خواهد ماند.
در این بین تولیدکنندگان عضو اوپک در خاورمیانه درباره موضوعی بحث می 
کنند که تا چند ماه پیش غیرقابل تصور بود. آنها در حال بررسی کاهش بیشتر 
تولید یا تمدید محدودیت عرضه فعلی به جای افزایشی تولیدی هستند که برای 

اوایل سال ۲۰۲۱ پیش بینی کرده بودند.
اوپک پلاس در آوریل توافق کرده بود محدودیت عرضه ۹.۷ میلیون بشکه در 
روز اجرا شود. سپس از ژوییه به ۷.۷ میلیون بشکه در روز تسهیل شود و در مرحله 
سوم، از ژانویه سال ۲۰۲۱ به ۵.۷ میلیون بشکه در روز تسهیل شود. اجرای این 
برنامه با عدم بهبود قیمتها دچار ابهام شده است. لحظه ای که این تولیدکنندگان 
افزایش تولیدشان را آغاز می کنند، قیمتها کاهش پیدا می کند. اکنون برخی از 
اعضای اوپک مایل هســتند تولیدشان را افزایش دهند و یکی از آنها حتی اجازه 

هم نمی گیرد.
لیبی به دلیل مشکلات داخلی و اختلالات متعدد در روند تولید، از مشارکت در 
توافق کاهش تولید اوپک پلاس معاف بوده است. بنادر و میادین نفتی این کشور 
در ژانویه محاصره شدند و به سقوط تولید از بیش از یک میلیون بشکه در روز به 
کمتر از ۱۰۰ هزار بشکه در روز منجر شد. این محاصره در سپتامبر خاتمه پیدا 
کرد و افزایش تولید لیبی آغاز شد. این کشور تا به این لحظه تولیدش را به بیش 
از یک میلیون بشــکه در روز رســانده و نفت را به بازاری سرازیری کرده که توان 

جذب زیادی را ندارد.

 تولید روزانه نفت لیبی از مرز یک میلیون بشکه گذشت
لیبی تولید روزانه نفت را به بیش از یک میلیون بشکه رساند که نقطه عطفی 
برای این کشــور عضو اوپک پس از تعطیلــی صنعت انرژی تحت تاثیر درگیری 

جناحهای رقیب در ابتدای سال ۲۰۲۰ محسوب می شود.
لیبــی که بزرگترین ذخایر نفت آفریقا را در اختیار دارد، از زمان آتش بســی 
که ماه گذشته میان گروههای رقیب برقرار شد، تولید نفت را به سرعت بالا برده 
و تا هفته گذشــته به ۸۰۰ هزار بشکه در روز رساند. شرکت ملی نفت لیبی روز 
شــنبه در وب سایت خود اعلام کرد تولید نفت اکنون از مرز یک میلیون بشکه 
در روز عبور کرده که بالاترین میزان تولید از دســامبر سال ۲۰۱۹ است.لیبی تا 
اوایل سپتامبر کمتر از ۱۰۰ هزار بشکه در روز تولید داشت و افزایش تولیدش در 
مدت کوتاه باعث تعجب معامله گران بازار نفت شــده و یکی از عوامل تاثیرگذار 
در کاهش قیمتها همزمان با موج جدید شیوع ویروس کرونا و وضع قرنطینه در 
اروپا بوده است. نفت برنت امسال ۴۰ درصد کاهش قیمت داشته و معاملات هفته 
گذشته را در ۳۹ دلار و ۴۵ سنت در هر بشکه به پایان برد.گفته می شود شرکت 
ملی نفت لیبی ممکن اســت نتواند این سطح تولید را حفظ کند و تولید ممکن 
است در صورت کارشکنی برخی از نهادها و مانع تراشی بر سر راه افزایش تولید، 
کاهش پیدا کرده یا کاملا متوقف شود. این شرکت برای تعمیرات خساراتی که در 
جریان درگیریهای نظامی به تاسیسات و زیرساختهای انرژی وارد شد، منابع مالی 
ندارد و سقوط قیمت نفت که ناشی از همه گیری ویروس کرونا بوده، مانع بزرگی 
محسوب می شود.اگر این کشور موفق شود نفت بیشتری به بازار عرضه کند، اتفاق 
ناخوشایندی برای گروه اوپک پلاس خواهد بود که قصد داشت از ژانویه تولیدش 
را حدود دو میلیون بشکه در روز افزایش دهد. این گروه که از ماه مه در پی شیوع 
 ویروس کرونا و سقوط تقاضا، دور جدیدی از محدودیت عرضه را به منظور تقویت 
قیمتها آغاز کرد، اکنون ممکن اســت ناچار شود برنامه افزایش تولید را به تاخیر 
بیاندازد. لیبی رساندن تولید به ۱.۳ میلیون بشکه در روز در ابتدای سال ۲۰۲۱ 

را هدف گرفته است.
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تعرفهپیکبحرانیبرایمشترکانبزرگپرمصرف

مدیرکل دفتر هوشمندســازی و فناوری 
های نوین شــرکت توانیر گفت: سال آینده 
تعرفه پیک بحرانی برای مشــترکان بزرگی 
که در برنامه های مدیریت مصرف همکاری 
نکنند، اعمال خواهد شــد.به گزارش پایگاه 
خبری شرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق 
ایران)توانیر( »هادی مدقق« افزود:سال آینده 
و با اخذ مصوبه دولت در خصوص تعرفه پیک 
بحرانی )CPP(، سازوکار اجرایی این تعرفه به 
ظرفیت  هزارمگاوات برای مشترکان دیماندی 
شرکتهای برق منطقه ای و توزیع برق که با 
برنامه های مدیریت بار همکاری نمی کنند، 

محقق شود.
وی خاطرنشــان کرد: امسال حدود ۲۸۰ 
هزار مشترک دیماندی با برنامه های مدیریت 
بار همکاری داشــتند و در همین حدود هم 
مشــترکان دیماندی وجود دارند که با توجه 
به اختیاری بودن همکاری با برنامه مدیریت 
بار، از امضای تفاهم نامه خودداری می کنند 
و تعرفه پیک بحرانی می تواند اقبال این دسته 
از مشترکان را به همکاری در ساعت پیک و 
دریافت  پاداش همکاری، افزایش دهد.مدیرکل 
دفتر هوشمندســازی و فــن آوریهای نوین 
شرکت توانیر گفت: درحالیکه امسال کمتر از 
۳ هزار مگاوات به ظرفیت بخش تولید افزوده 
شد، پنج هزار ۶۶۰ مگاوات از پیک را از طریق 
برنامه های مدیریت مصرف جبران کردیم و 
قادر هســتیم با مقدار ۱۰ درصد از آنچه به 
بخش تولید در منابع و ساختار اختصاص داده 
می شود ، تابستان ۱۴۰۰ را به راحتی پشت 
سر گذاشته شــود.مدقق در باره ظرفیتهای 
جدید مدیریت مصرف برق در تابستان ۱۴۰۰ 
از ظرفیت مدیریت مصرف در بخش خانگی 
و تجاری کوچک و همچنین ظرفیت توسعه 
برنامه های پاسخگویی بار در بخش مشترکان 
دیماندی و مصارف سنگین خبر داد که تحقق 
آن نیازمند توجه و حمایت از جایگاه مدیریت 
مصرف و بهره وری انرژی در صنعت برق است.

وی افزود: باید مدیریــت مصرف و بهره 
وری انرژی از مظلومیت خارج شــود و علاوه 
بر تخصیص منابع، ساختارآن در بخش برق 
اعم از شرکت توانیر و شرکتهای زیرمجموعه 

تقویت شود.

 روند توسعه برنامه های مدیریت بار 
و مصرف انرژی

مدیرکل دفتر هوشمندسازی و فن آوریهای 
نوین شرکت توانیر با اشاره به سابقه برنامه های 
مدیریت مصرف در صنعت برق از سال ۱۳۸۰، 
علت اصلی خاموشی های سال ۸۷ را کمبود 
تولید نیروگاههای برقابی، عدم بهره گیری از 
ظرفیت بالای برنامه های مدیریت مصرف در 
بخشهای کشاورزی، صنعت و تجاری و فقدان 

سیستم اندازه گیری هوشمند دانست.
وی افــزود:  نیمــه دوم ۸۷ طــرح فهام 
)هوشمند سازی کنتورهای برق( و استفاده از 
ظرفیت برنامه های پاسخگویی بار و مدیریت 
مصرف پیشنهاد شدکه با استقبال وزیر وقت 
نیرو همراه شد و تا سال ۹۵ زیرساختها اعم 
از دستورالعملها و سخت افزارهای مورد نیاز 
شامل  کنتورهای هوشمند و پایش مشترکان، 
فراهم شد.مدقق با اشاره به خشکسالی سال 
۹۷ و تکــرار کمبودهای بخش تولید، از آغاز 
نصب و توسعه استفاده از کنتورهای هوشمند 
در این سال خبر داد که به شکل گیری برنامه 
های ۰۹۸ و ۰۹۹ انجامید و سال ۹۸ با حدود 
۴ هزارمگاوات مدیریت مصرف ،بدون خاموشی 

طی شد.
وی گفت: پیش بینی شد که ۶هزار مگاوات 
برنامه های مدیریت مصرف برای تابستان ۹۹ 
محقق شــود که پنج هــزار و  ۶۶۰ مگاوات 
از نیاز شــبکه بدین ترتیب فراهم شد و یک 
هزارو۲۰۰ مــگاوات آن از محل تعرفه پیک 
بحرانی )CPP( برنامه ریزی شده بود و به دلیل 
ابلاغ نشدن به موقع، محقق نشد و با این وجود 

تابستان ۹۹ نیز بدون اعمال خاموشی پشت 
سر گذاشته شد.

 مدقق اســتفاده از ظرفیت شــرکتهای 
اســتارتاپی و تجمیع کنندگان برای کاهش 
هزار مگاوات از مصرف بخشــهای خانگی و 
تجاری کوچک در تابســتان ۹۹ را از برنامه 
های جدید عنوان کرد که با وجودزمان کمی 
که برای شکل گیری شرکتهای استارت آپی 
و پیاده ســازی ایده های نو در قالب تجمیع 
کننده ها بود ولی این طرح نتایج قابل توجه 

و امیدوار کننده ای داشت.
وی گفت:همچنین اســتفاده از اینترنت 
اشــیاء و فن آوریهای نوین نیز در سالجاری 
پیش بینی شــد که به عنــوان پایلوت در ۳ 

شرکت توزیع برق به اجرا درآمد.

 ظرفیت هــای جدید برنامه های 
مدیریت مصرف در سال ۱۴۰۰

مدقق نیمی از بار مصرفی شبکه را به ۳۵ 
میلیون مشــترک خانگی و تجاری کوچک 
مربوط دانســت که تاکنون به ظرفیت این 
بخش از مصرف در برنامه های پیکسایی کمتر 

توجه شده است.
وی ظرفیت بالقوه ایــن بخش را معادل 
بخش مشــترکان دیماندی دانســت که در 
وضعیت فعلی بالغ بر پنج هزار و ۵۰۰مگاوات 
اســت و تاکید کرد: در صورت بهره گیری از 
ظرفیت بخش خانگــی و ظرفیتهای جدید 
مشترکان دیماندی ،ســرجمع توان برنامه 
های مدیریت مصرف و پاسخگویی بار صنعت 
برق دربلند مدت می تواند به دو برابر میزان 

فعلی ارتقاء یابد.
این مقام مسوول افزود: دستیابی به چنین 
ظرفیتی مســتلزم تخصیص منابع و تقویت 
ساختار مدیریت مصرف و بهره وری انرژی در 

صنعت برق است.
وی ظرفیتهای جدید پاســخگویی بار در 
تابســتان ۱۴۰۰ را علاوه بر بخش خانگی و 
تجاری کوچک، شامل هزار مگاوات از طریق 
اعمال تعرفه پیک بحرانی ، هزار و ۸۰۰مگاوات 
از طریق توسعه برنامه های مدیریت مصرف 
بخش کشــاورزی و ۳۰۰ مــگاوات افزایش 
همکاری بخش اداری با برنامه های پاسخگویی 

بار برشمرد.

 مدیریت مصرف در بخش خانگی و 
تجاری کوچک 

مدیرکل دفتر هوشمندسازی و فن آوریهای 
نوین توانیر با اشــاره به اختصاص ۵۰ درصد 
ظرفیت مصرف برق به بخش غیر مولد خانگی 
و تجاریهای کوچــک ، امضای تفاهم نامه با 
بیش از ۳۵ میلیون مشترک در این بخش را 
غیر قابل انجام دانست و گفت: از جمله اقدام 
هایی که در این زمینه انجام شده، در سال ۹۸ 
تعرفه بر مبنای مدیریت مصرف ابلاغ شد و بر 
اساس آن مشترکان خانگی در مناطق عادی 
که ماهانه بیشتر از ۳۰۰ کیلو وات ساعت در 
تابســتان مصرف کنند، مشمول ۱۶ درصد 

افزایش تعرفه می شوند.

به گفته این مقام مسوول، استفاده کمتر 
از این میزان مصرف علاوه بر افزایش نیافتن 
تعرفه،مشــمول تخفیف قبض بــرق برای 
مشترکانی می شود که مصرف آنها نسبت به 

سال گذشته کاهش یافته است.
وی همچنین استفاده از ظرفیت برق امید 
برای مدیریت مصرف برق بخش خانگی در 
تابستان ۱۴۰۰ را یکی از مهمترین برنامه های 
شرکت توانیر دانست که نیاز به برنامه ریزی 

جدی در این طرح وجود دارد.
 مدقق اضافه کرد: برای آنکه بخش خانگی 
مانند مشترکان بزرگ دارای تفاهم نامه ،رصد 
شوند و پرداخت پاداش و ایجاد مشوقها به آنها 
امکانپذیر شود، در سال ۹۸ بحث استفاده از 
شرکتهای استارت آپی و تجمیع کننده آغاز 
و استفاده از ظرفیتهای این بخش در مدیریت 

مصرف بخش خانگی امسال به اجرا درآمد.
وی افــزود: این شــرکتها در قالب تفاهم 
نامه اجــرای برنامه های مدیریت مصرف در 
یک منطقه جغرافیایی و یا محدوده شهری 
را که  قابلیــت اندازه گیری میزان مصرف و 
پیش بینی مصرف روز بعد آن وجود دارد را  
برعهده می گیرند و معادل کاهش مصرفی که 
نسبت به پیش بینی حاصل می کنند به آنها 

پرداخت می شود.
 مدقق گفت: امســال ۱۴ شرکت تجمیع 
کننده برای فعالیت در این عرصه با تعدادی 
از شــرکتهای توزیع قرارداد بستند و حدود 
۵۰۰ مــگاوات مدیریــت بار ابراز شــد که 
درمرحله محاســبه و پرداخت قــرار دارد و 
درصورتیکه زمینه لازم به لحاظ دستورالعملها 
و تجهیز،تقویت و ظرفیت ســازی کسب و 
کارهای استارت آپی فراهم شود، این بخش 
می تواند معادل ظرفیت مشــترکان بزرگ و 

دیماندی در پیک تابستان چاره ساز باشد.

انرژی  مدیریت  ایجاد شرکتهای   
هوشمند 

مدیرکل دفتر هوشمندسازی و فن آوریهای 
نوین توانیر بزرگترین اقدام این دفتر در حوزه 
مشترکان خانگی و تجاری کوچک در سال 
۱۴۰۰ را به ایجاد شرکتهای مدیریت انرژی 
هوشــمند )Smart ESCO( مربوط دانست. 
 )ESCO( شــرکتهای مدیریت مصرف انرژی
که سالهاســت در کشــورهای پیشرفته در 
زمینه سرمایه گذاری در پروژه های مدیریت 
مصرف انرژی در بخش صنایع و ساختمانهای 
بزرگ فعالیت میکنند ، طــی قراردادی در 
منافع حاصل از صرفــه جویی این پروژه ها 

سهیم می شوند.
باوجود ســابقه زیاد این کســب وکار در 
کشورهای پیشــرفته، به دلیل ناچیز بودن 
نرخ انرژی برق در کشــورمان تاکنون شکل 

نگرفته است.
 مدقق ایجاد شــرکتهای مدیریت انرژی 
هوشمند را یکی از کسب وکارهای نوین در 
این حوزه برشمرد که با توسعه تحول دیجیتال 
و هوشمند سازی در بخش مشترکان ، زمینه 
شــکل گیری و فعالیت این شرکت ها ایجاد 

شده است.
وی، یکی از نمونه های موفق این شرکتها را 
یکی از اپراتورهای تلفن همراه در سوییس ذکر 
کرد که راه اندازی شده و با پردازش اطلاعات 
مصرف برق مشترکان شرکت برق، وضعیت 
مصرف برق را به مشــترکان اعلام می کند 

و در صورت تمایل به آنها مشاوره می دهد.
مدقق این کســب و کار را بر پایه هوش 
مصنوعی و بوسیله سیســتم بدون دخالت 
نیروی انســانی عنوان کــرد که صنعت برق 
با توجه به دراختیار داشــتن زیرساختهای 
خدمــات غیرحضوری و ارتباط دوســویه با 
مشترکان ،درنظر دارد این ظرفیت را سالهای 

آینده راه اندازی کند.
وی، با اشاره به اجرای قبض سبز ودر اختیار 
داشتن شماره همراه ۳۷ میلیون مشترک برق  
افزود: باتوجه به برنامه این دفتر برای توسعه 
خدمات غیرحضوری، قرار است بخشی از پروژه 
مدیریت مصرف هوشمند از طریق نرم افزار 
کاربردی )اپلیکیشن( خدمات غیر حضوری 
برق که پرداخت قبــض و خدمات فروش و 

پس از فروش را شامل می شود انجام شود.
 مدقــق توضیح داد: نرم افزار کاربردی به 
پشتوانه دانشــی است که متخصصان حوزه 
های بهره وری انرژی و حوزه های اجتماعی 
بایــد در خصوص آن نظر بدهنــد و ما نیز 
ضمن بهره مندی از زیرســاختهای لازم ، با 
توجه به دراختیار داشــتن اطلاعات مصرف 
برق مشترکان ، سیستمی نیاز داریم که این 
اطلاعات را بمنظور داده کاوی و ایجاد ارزش 
افزوده در حــوزه مدیریت مصرف در اختیار 
شــرکتهای توانمند و علاقمند در این حوزه 

قرار دهیم.
وی، تشکیل شــرکتهای مدیریت انرژی 
هوشمند و تنوع بخشی به به ایده ها در این 
زمینه را حایز اهمیت دانست و از فراهم بودن 
دستورالعملها و مقررات مربوط به شرکتهای 
تجمیع کننده و زیر ساخت اطلاعات مشترکان 
در این خصوص خبر داد و گفت: زیر ساخت 
این کار برای برقراری ارتباط توانیر یا شرکتهای 
بیرونی با مشترکان به طور کامل فراهم است و 
معتقدم ظرفیت زیاد صرفه جویی را دارد که 

باید با فکر و هوشمندی روی آن کار کنیم.
این مقام مســوول تاکید کرد:امسال ۹.۷ 
درصد از پیک شــبکه بوســیله برنامه های 
پاسخگویی بار مدیریت شد که متوسط جهانی 
آن بین چهار تا هشــت درصد است و با این 
وجود هنوز ظرفیتهای گسترده ای در بحث 
پاسخگویی بار وجود دارد. برای بهره گیری از 
این ظرفیت ها لازم است  مدیریت مصرف برق 
و بهــره وری انرژی را از مظلومیت در بیاید و 
منابع لازم به آن تخصیص یابد و ساختارش 
آن در توانیر و شرکتهای زیرمجموعه و بخش 

خصوصی تقویت شود.

 یک هزار و ۸۰۰ مگاوات ظرفیت 
آزاد مدیریت مصرف در بخش کشاورزی

مدقق بیش از ۳۰ درصد ظرفیت محقق 
شده مدیریت مصرف برق طی سال جاری را 

مربوط به بخش کشاورزی ذکر کرد که حداقل 
یک هزار و ۸۰۰ مگاوات کاهش مصرف طی 
ساعات پیک را با همکاری ۱۷۶ هزار مشترک، 
محقق ساخت و به همین میزان نیز ظرفیت 

استفاده نشده در این بخش وجود دارد.
وی، استان فارس را با حدود ۵۰۰ مگاوات 
مدیریت بار کشاورزی از پیشتازان این بخش 
برشمرد و این ظرفیت را قابل توسعه به سایر 
اســتانها از جمله کرمان و خراســان رضوی 
دانست که با تجهیز مشترکان کشاورزی سایر 
استانها به کنتورهای هوشمند و ادوات کنترلی 
،حداقل ۱۸۰۰ مگاوات ظرفیت جدید را برای 

تابستان ۱۴۰۰ امکانپذیر می سازد.
 مدقق با اشاره به اینکه ۹۰ درصد مدیریت 
بار به کمک بخشــهای صنعتی و کشاورزی 
انجام می شــود ، ۱۰ درصد باقی مانده را به 
ادارات ،تجاریها ،مولدهای خود تامین و غیره 

مربوط دانست.
وی افزود: در بخــش اداری بحث تغییر 
ســاعات اداری و مشترکان همکار را داریم و 
 CNG ۳۷ هزار مشترک اداری و ایستگاههای
با ما همکاری میکنند که قابل افزایش است 
و هنوز انگیزه کافی و ساختار لازم به ویژه در 
ادارات دولتی برای مدیریت بار و کاهش هزینه 
ها وجود ندارد و لازم است در هر اداره دولتی 

حداقل یک مدیر انرژی وجود داشته باشد.
 مدقق ظرفیت مدیریت مصرف در بخش 
اداری را ۵۰۰ مگاوات عنوان کرد که به همین 
میزان نیز امکان افزایش ظرفیت در این بخش 
وجود دارد و امسال ۲۸ هزار و ۸۰۰ مشترک 
بزرگ تجاری با برنامه های مدیریت مصرف 
همکاری داشتند و ظرفیت این بخش تقریبا 

معادل بخش اداری است.

 قرائت مکانیزه کنتورهای مکانیکی 
و دیجیتال تا 2 ماه آینده

مدیرکل دفتر هوشمندسازی و فن آوریهای 
نوین توانیر با اشــاره به ابــلاغ نصب کنتور 
هوشمند برای تمامی مشترکان جدید خانگی، 
تعداد کنتورهای مکانیکی فعال در شبکه را 
حدود ۱۶ میلیون دستگاه ذکر کرد که تعویض 
این کنتورها اولویت نخست صنعت برق برای 
برنامه های مدیریت مصرف، کاهش تلفات و 
کاهش هزینه ها محسوب می شود و با این 

وجود منابع لازم آن تامین نشده است.
وی گفت: به نظر می رســد تا ۱۰ ســال 
آینده نیز کنتورهای غیر هوشمند در شبکه 
فعال باشد، بنابراین یکی از پروژه های امسال 
ما مکانیزه شدن قرائت کنتورهای مکانیکی 
و دیجیتال اســت که به طور کامل تا ۲ ماه 
آینده اجرا می شود و از این پس تمامی دیتای 
مشترکان را به طور مکانیزه و با اطمینان صد 
درصدی از طریق پزدازش تصویری دراختیار 

خواهیم داشت.
مدقق قرائت دیتای ولتاژ ازسوی ماموران 
قرائت را خاطرنشان کرد که از ابتدای امسال 
عملیاتــی شــده و در مباحثی چــون بهره 
برداری ،اصلاح شــبکه و کاهش تلفات مورد 
اســتفاده قرار می گیــرد و کل دیتای ولتاژ 
مشــترکان دارای کنتور دیجیتال در طرح 
چاوش قابل دسترســی است و همین اقدام 
نیز برای پرباری شبکه و دستیابی به رفتار بار 
مشترکان قابل انجام است. وی افزود: در حال 
حاضر هوشمندی حداقلی برای مشترکان فاقد 
کنتورهای هوشمند با حداقل هزینه ایجاد شده 
و بــا بهره گیری از نرم افزار پایش کنتورها ، 
سیســتم جامع اطلاعات مشترکان و طرح 
چاوش ،حجم بالایی ازاطلاعات مشترکان را 
در اختیار داریم که در مرکز پایش صنعت برق 
تحلیل و در برنامه ریزیهای کوتاه مدت و  بلند 

مدت مورد استفاده قرار می گیرد.
 مدقق با ابراز امیدواری نسبت به پیوستن 
ظرفیت بخــش خانگی و تجاریهای کوچک 
به برنامه پاســخگویی بار توانیــر و افزایش 
ظرفیتهای مدیریت مصرف تابستان گذشته، 
توجــه ویژه به بخش مدیریت مصرف و بهره 

وری را حایز اهمیت دانست.

مشکلتامینآبنیروگاهلرستانبهزودیرفعمیشود
مجری طرح نیروگاه های ســیکل ترکیبی شرکت 
برق حرارتی با اشاره به مشکل تامین آب پروژه ساخت 
نیروگاه کلاس اف لرستان، گفت: اکنون درحال یافتن 
چاه با اســتعداد آبدهی کافی هستیم و انتظار می رود 

این مساله به زودی حل شود.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، »علیرضا 
نصرالهی« افزود: مشــکل یاد شده به تازگی در فضای 
رســانه ای مطرح شد و شــرکت مادر تخصصی تولید 
نیروی برق حرارتی به عنوان متولی ساخت نیروگاه های 
حرارتی دولتی در چارچوب وظایف محوله، برای ایجاد 
پایداری شبکه برق در منطقه غرب و جنوب غرب کشور 
احداث »نیروگاه سیکل ترکیبی کلاس اف لرستان« را 

در دستور کار دارد.
وی اضافــه کرد:  این طرح ملی با توجه به جغرافیا، 
منابع اســتان و مزیت های نســبی منطقه، پیشروی 
استان لرستان را در مسیر توسعه پایدار و رشد متوازن 

تسهیل می کند.
نصرالهی افزود: تثبیت اشــتغال، اشتغال زایی و نیز 
رونق تولید از نتایج بهره برداری این پروژه ملی اســت 
بدین منظور شــرکت برق حرارتی با تامین نقدینگی و 
به منظور تسریع در زمان عملیات ساخت نیروگاه اقدام 
به آماده سازی و تامین زیرساخت های لازم پیش از ورود 

پیمانکار اصلی کرده است.

وی خاطرنشــان کرد:  تاکنون اقدام هایی از قبیل 
تملک ۵۰ هکتار زمین برای ساختمان نیروگاه به ارزش 
تقریبی ۸۵ میلیارد ریــال و رفع بیش از ۴۰ معارض، 
تملک قانونی ۱.۶ هکتار زمین جهت جاده دسترســی 
نیروگاه با هزینه تقریبی ۲۳ میلیارد ریال و رفع حدود 
۱۳ معــارض، اخذ مجوز تخصیص ســوخت از کمیته 
ســوخت و خوراک به میزان ۷۶.۲ هزار مترمکعب در 
ســاعت، انجام مطالعات شــبکه و اخذ مجوز اتصال به 
شــبکه و ورود و خروج خط ۴۰۰ کیلوولت مهر-گتوند 

در پست بلافصل نیروگاه انجام شده است.
مجری طرح نیروگاه های سیکل ترکیبی شرکت برق 
حرارتی ادامه داد: اخذ مجوز زیست محیطی از سازمان 
حفاظت از محیط زیست کشور، اقدام برای اخذ مجوز 
پیوست سلامت از وزارت بهداشت بعنوان نخستین طرح 
نیروگاهی دولتی در مراحل انتهایی، اخذ همه مجوزهای 
اولیه استانی )میراث فرهنگی، پدافند غیرعامل، سازمان 
صنایع و ...(، عقد قرارداد با شرکت گاز استان و پرداخت 
حق اشــتراک گاز به مبلغ ۳۵ میلیارد ریال، شناسایی 
نقطه انشــعاب، تهیه اســناد مناقصه جهت واگذاری 
عملیات احداث خط اختصاصی گازرسانی به پیمانکار 
واجد صلاحیت و اجرای عملیات احداث جاده با هزینه 
بالغ بر ۳۶ میلیارد ریال توسط پیمانکار موردتایید اداره 
راه استان و جذب نیروی بومی از دیگر اقدام هایی است 

که تاکنون در این نیروگاه انجام شده است.
وی افزود: همچنین در این مدت فعالیت های دیگری 
همچون احداث شــبکه نیرو رسانی فشار متوسط ۲۰ 
کیلوولت در مسیری به طول ۲۵۰۰ متر توسط پیمانکار 
بومی و جذب نیروی محلی با هزینه بالغ بر ۳.۵ میلیارد 
ریال، احــداث دیوار با هزینه تقریبی ۶۷ میلیارد ریال 
از طریق برگزاری مناقصه و توسط پیمانکار بومی مورد 
تایید وزارت مســکن و شهرسازی، عقد قرارداد جهت 
دســتگاه نظارت بر اجرای طرح بــا یکی از به نام ترین 
شرکت های مشاور کشور )مشــانیر( و انجام مطالعات 
امکان سنجی، پدافند غیرعامل، ژئوالکتریک، ژئوتکنیک 
و لرزه خیــزی، هیدرولوژی و کنترل ســیلاب و اخذ 

تائیدیه های لازم از مراجع ذی ربط انجام شده است.
نصرالهــی موضوع اهمیت تامین آب این نیروگاه را 
یاداور شــد و افزود: براساس سیاست تامین آب دوران 
ســاخت و بهره برداری، این مجموعــه در بدو امر و با 
اســتناد به مطالعات ژئوالکتریک در اســفند ۹۶ اقدام 
بــه تملک زمین و عملیات حفر چاه در تیرماه ۹۷ کرد 
که پس از اتمام حفاری در قطر نامی، آزمایش پمپاژ با 
حضور نماینده آب منطقه  انجام شد که با وجود ستون 
آب مناســب و لایه های آبدار، چاه ضعیف و فاقد توان 

آبدهی مناسب تشخیص داده شد.
مجری طرح نیروگاه های سیکل ترکیبی شرکت برق 

حرارتی اضافه کرد: آب منطقه ای استان طی مکاتبه ای 
پیشنهاد کرد که در چارچوب تامین آب مورد نظر، خرید 
چاه زنده و فعال از بهره برداران موجود در جنوب نیروگاه 
صورت پذیرد که  با وجود تلاش ها و مذاکره های متعدد 
با مالکان محلی این امر محقق نشده و به عنوان یکی از 

شاخصه های مهم موجب نگرانی طرح است.
وی ضمن تاکید بر اینکه همچنان بوسیله رایزنی در 
حال یافتن چاه با استعداد آبدهی کافی هستیم، توضیح 
داد: مشــکلاتی در این ارتبــاط وجود دارد که مدیران 
اســتانی نیز از آن آگاهی دارند و انتظار می رود که با 
حمایت و پشتیبانی استاندار، نمایندگان استان و سایر 
نهادها و دستگاه های ذی ربط این مساله بزودی حل شود.

نصرالهی افزود: همچنین در خصوص کاهش ظرفیت 
نامی نیروگاه نیز یادآوری این نکته الزام آور اســت که 
تعیین ظرفیت نیروگاه تابع مطالعات شبکه است و در 
این برهه به این دستگاه اجرایی ظرفیت ۴۵۱ مگاوات 
در سطح ولتاژی اتصال ۴۰۰ کیلوولت ابلاغ شده است.

مجری طرح نیروگاه های ســیکل ترکیبی شرکت 
برق حرارتی با اشــاره به اینکه در آینده امکان افزایش 
ظرفیت نیروگاه تا سقف ۹۰۰ مگاوات وجود دارد، گفت: 
احداث هشــت ساختگاه راندمان بالا در دو فاز صورت 
می پذیرد و نیروگاه ســیکل ترکیبی لرستان نیز در فاز 

دوم اجرایی قرار دارد.

 طرح زراعت چوب در فارس اجرایی می شود
رئیس سازمان جهاد کشاورزی فارس از اجرای زراعت چوب تا پایان امسال خبر 

داد و گفت: زراعت چوب در اراضی مستثنیات و ملی انجام می شود.
محمدمهدی قاسمی در نخشستین جلسه ستاد زراعت چوب، به توسعه زراعت 
چوب در اراضی ملی اشاره کرد و افزود: در محدوده طرح های آبخیزداری و مناطقی 

که مستعد اقدامات بیولوژیکی است زراعت چوب انجام می شود.
وی با اشاره به اینکه از آب های غیرمتعارف برای توسعه زراعت چوب استفاده شود، 
عنوان کرد: امکان توسعه و رشد زراعت چوب در اراضی ملی و مستثنیات وجود دارد.

این مقام مســئول با اشــاره به اینکه هر درختی که در راستای زراعت چوب 
کاشته می شود علاوه بر تولید اکسیژن و حفظ آب و خاک، نیازهای چوبی صنایع و 
کارخانجات را نیز تأمین می کند خاطرنشان کرد: فواید اقتصادی زراعت چوب باید 

به مردم اطلاع رسانی شود تا انگیزه ورود به این حوزه افزایش یابد.
رئیس ســازمان جهادکشاورزی فارس تاکید کرد: برای توسعه زراعت چوب در 
فارس باید یک بســته شامل تمامی موارد ترویجی، تسهیلاتی، اعتبار دولتی، نوع 

نهال، گونه و رقم، زنجیره تولید، هزینه تولید و آموزش تهیه شود.
قاسمی یادآور شد: باید برایبرنامه ریزی بهتر اجرای زراعت چوب در فارس تیمی 
متشکل از کارشناسان معاونت برنامه ریزی و امور اقتصادی، مدیریت باغبانی، مدیریت 
آب و خاک و امور فنی مهندسی، محققین مرکز تحقیقات و آموزش کشاورزی و 
منابع طبیعی استان فارس، امور اراضی شهرستان شیراز و اداره کل منابع طبیعی 
فارس تشــکیل شــود و با توجه به در نظر گرفتن تمام جوانب کار، ضمن امکان 

سنجی این مهم انجام پذیرد.

 بررسی آیین نامه حمایت از حوزه های تعاونی های بخش کشاورزی 
در دولت

وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی با همکاری وزارت جهاد کشاورزی و به منظور 
یکسان سازی حمایت از تعاونی های تحت پوشش در بخش کشاورزی، آیین نامه 
اجرایی قانون بخش تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی ایران در زمینه تفکیک وظایف 
حاکمیتــی و نظارتی نحوه انجام حمایت هــای قانونی از حوزه های تعاونی های 
مشترک بخش کشاورزی دو وزارتخانه را تدوین و به هیات دولت ارائه کرده است.

به گزارش پایگاه اطلاع رســانی دفتر هیات دولت، وزارت جهاد کشــاورزی بر 
اســاس قانون شــرکت های تعاونی و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی بر اساس 
قانون بخش تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی ایران و آیین نامه اجرایی آن و قانون 
اجرای سیاست های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی، مجاز به صدور مجوز تأسیس 

شرکت ها و اتحادیه های تعاونی در بخش کشاورزی می باشند.
رفتار متفاوت دو وزارتخانه مذکور در خصوص تعاونی های یکدیگر، الحاق ماده 
)۷۲( به قانون بخش تعاونی اقتصاد جمهوری اسلامی ایران در قالب قانون اصلاح 

موادی از قانون مذکور را به همراه داشته است.
به موجب تبصره )۲( ماده فــوق قانون اصلاحی مذکور، وزارتخانه های مزبور 
موظفند ضمن حمایت یکسان از تعاونی های تحت پوشش در بخش کشاورزی، با 
پیشنهاد وزارت تعاون و هماهنگی با وزارت جهاد، آیین نامه این ماده را در زمینه 
تفکیک وظایف حاکمیتی و نظارتی نحوه انجام حمایت های قانونی از حوزه های 

تعاونی های مشترک بخش کشاورزی تدوین نماید.
در همین راســتا آیین نامه مذکور از ســوی دو وزارت خانه، تدوین و به هیات 
دولت ارائه شد و در دستور کار کمیسیون امور زیربنایی، صنعت و محیط زیست 
قرار گرفت ولی با عدم حصول توافق بین دو وزارت خانه، موضوع از دســتور کار 

کمیسیون خارج شد.
در حال حاضر از آنجایی که عدم اجرای قانون مربوطه، علاوه بر ایجاد مشکلات 
قانونی در پاســخگویی به مراجع نظارتی، چالش ها و تداخل کاری بیشتری را در 
واحدهای استانی دو وزارت خانه به وجود آورده و منجر به سرگردانی فعالان بخش 
کشاورزی گردیده، وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی درخواست بررسی مجدد این 

آیین نامه را به هیئت دولت ارائه کرده است.
این پیشنهاد مراحل بررسی خود را در کمیسیون امور اجتماعی و دولت الکترونیک 

هیات دولت طی می کند.

 ۴۰۰ هکتار از مزارع کلزای ساری مکانیزه کشت شد
مدیر جهاد کشاورزی ساری گفت: ۴۱۵ هکتار از مزارع کلزا این شهرستان به 

صورت مکانیزه کشت شد که تاکنون ۱۵۶ هکتار آن سبز است.
رضا پورفلاح گفت: تاکنون ۵۹۶ بهره بردار ساروی اقدام به انعقاد قرارداد کشت 
کلزا در ۹۷۸ هکتار کردند که ۲۸۵ هکتار در مزارع شــالیزاری و مابقی در مزارع 
خشــکه زاری است.مدیر جهاد کشاورزی شهرستان ســاری با اشاره به بیمه ۸۶ 
هکتاری مزارع کلزا تاکنون، ادامه داد: چهار هزار و ۷۶۰ کیلوگرم بذر کلزا و ۹۵ هزار 
کیلوگرم کود برای حمایت از کشاورزان کلزاکار در این شهرستان توزیع شد.وی از 
سطح بذرکاری کلزا در ۸۲۰ هکتار از مزارع این شهرستان خبر داد و افزود: ۲۹۵ 
هکتار در مزارع آبی و ۵۲۴ هکتار در مزارع دیم بذرکاری شــد.به گزارش پایگاه 
خبری جهاد کشاورزی مازندران،پورفلاح در خاتمه گفت: ۴۱۵ هکتار از مزارع کلزا 
این شهرستان به صورت مکانیزه کشت شد که تاکنون ۱۵۶ هکتار آن سبز است.

 جلوگیری از فروش آرد فاقد استاندارد سبوس در استان مرکزی
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار مرکزی گفت: سامانه کارخانجات 
خارج از اســتان مرکزی که آرد سبوس دار استاندارد عرضه نمی کنند بسته می 
شود.بهروز اکرمی در جلسه کارگروه اجتماعی، فرهنگی، سلامت و خانواده استان 
مرکزی با تاکید بر اینکه اگر همه مجموعه ها وظایف خود را به درستی انجام دهند 
قطعا مردم منتفع خواهند شــد، اظهار کرد: نان قوت غالب مردم است و از طریق 
آن، هم می توان سلامت جامعه را تضمین کرد و هم می توان سلامتی مردم را به 
خطر انداخت که متاسفانه ما راه دوم را انتخاب کرده ایم و نتوانسته ایم نان سالم 

به دست مردم بدهیم.
وی افزود: جهاد کشاورزی بر روند تولید گندم نظارت دارد و تا زمانی که تولید 
کیفی نباشد مسلما تا انتهای مسیر روند کیفی در پیش گرفته نمی شود به همین 

دلیل باید برای کیفیت در تولیدات همه ابعاد و اضلاع فراهم باشد.
اکرمی با اشاره به کارخانه تولید آرد کامل در آشتیان که سبوس گندم را نمی 
گیرد، بیان کرد: زمانی که چنین ظرفیتی در استان وجود دارد باید همه حمایت 
ها و تشــویق نیز به کار گرفته شود، به همین دلیل برای رفع مشکلات این واحد 
تولیدی کارگروه به فرماندار شهرستان آشتیان و معاونت اقتصادی استانداری اختیار 
مــی دهد تا هر مصوبه ای که این کارخانه نیاز دارد صادر شــود تا بتواند به روند 

تولید خود ادامه دهد.
وی در خصوص تولید محصولات ارگانیک گفت: در همه جای دنیا محصولات 
ارگانیک قیمت متفاوتی دارند، چه ایرادی دارد که نان ارگانیک هم با قیمت متفاوت 
به دست مردم برسد شاید، عده ای به دنبال این باشند که نان ارگانیک را با قیمت 

بیشتر برای تضمین سلامت خود تهیه کنند.
معاون اســتاندار مرکزی با اشاره به ســبوس گیری بالا از گندم توسط برخی 
کارخانجات و مشکلات نان سفید، تصریح کرد: می توان نانوایی را موظف کرد که 
اطلاع رســانی لازم را برای مردم داشته باشند که مصرف نان سفید چه خطراتی 
می تواند داشته باشد.وی اضافه کرد: با توجه به ارزش غذایی سبوس و لزوم وجود 
آن در نان، سامانه کارخانجات خارج از استان مرکزی که آرد سبوس دار استاندارد 
عرضه نمی کنند بســته می شــود و خریداران آرد نیز عملا نمی توانند از آرد بی 
کیفیت استفاده کنند، میزان سبوس گیری از گندم بین هفت تا ۱۲ درصد است 
که کارخانجات استان باید حداقل را رعایت کنند در غیر این صورت سبوس گیری 

بیشتر از میزان تعریف شده با برخورد قانونی همراه خواهد بود.
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ازتصمیمشتابزدهدربرگزاریانتخابیتازندهشدنخاطراتالمپیکلندن
رقابت های انتخابی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی 
ســرانجام روز پنجشنبه هفته گذشــته با همه حرف و 
حدیث ها و حاشــیه ها برگزار شــد و مدعیان جدیدی با 
برتــری مقابل حریفان به نوعی خــود را برای حضور در 
پیکارهای جهانی سال ۲۰۲۰ تحمیل کردند و حال باید 
دید که کادر فنی تیم ملی در ادامه تا چه اندازه به نتایج 

انتخابی پایبند خواهند بود.
رقابت های کشتی آزاد و فرنگی قهرمانی جهان ۲۰۲۰ از 
۲۲ تا ۳۰ آذر در بلگراد پایتخت صربستان برگزار می شود.

پیکارهای انتخابی تیم ملی کشتی آزاد در سه مرحله 
طــی روزهای اول آبان ماه )وزن های ۶۵ و ۷۹ کیلوگرم(، 
هشتم آبان )وزن ۷۴ کیلوگرم( و ۱۵ آبان )۷ وزن باقیمانده( 
و همچنین رقابت های انتخابی تیم ملی کشتی فرنگی نیز 

۱۰ وزن در روز ۱۵ آبان برگزار شد.
به هر ترتیب تصمیم شتابزده کادر فنی تیم ملی کشتی 
آزاد در برگزاری رقابت های انتخابی تیم ملی آن هم در ۳ 
وزن و انتقادات وارده به آنها از سوی مدعیان و همچنین 
کارشناسان امر آنان را به برگزاری مسابقات انتخابی در ۷ 
وزن باقیمانده واداشت در حالی که با برنامه ریزی بهتر و 
دادن فرصت به سایر مدعیان به طور حتم انگیزه برای سایر 

حریفان نیز به وجود خواهد آمد.
در کشــتی فرنگی نیز هر چند تعداد نفرات حاضر در 
پیکارهای انتخابی نسبت به کشتی آزاد محدودتر بود اما 
باید بپذیریم که همه داشته های کشتی فرنگی کشورمان 
در انتخابی حضور داشــتند. صرفه نظر از حضور نداشتن 
مدعیانی همچون سامان عبدولی و سعید عبدولی و دیگر 
نفرات، درخشــش نفرات جوان در هر ۲ تیم ملی کشتی 
آزاد و فرنگــی را باید به فال نیک گرفت و به طور حتم با 
انگیزه و رقابتی که بین مدعیان تیم ملی اکنون و با برگزاری 
انتخابی تیم ملی برای حضور در پیکارهای جهانی ســال 
۲۰۲۰ به وجود آمده امیدواری برای داشتن تیم های ملی 
قدرتمند در المپیک توکیو به وجود آمده و این همان نتیجه 
و هدفی است که باید از برگزاری انتخابی گرفت و »محمد 
بنا« سرمربی تیم ملی کشتی فرنگی را امیدوار ساخت تا از 

تکرار معجزه لندن در پاریس بگوید.

بــا توجه به حمایت و تاکیــد »علیرضا دبیر« رییس 
فدراسیون، امیدواریم که نفرات برتر انتخاب شده همانند 
مسابقاتی که در کشورهای روسیه و آمریکا برگزار می شوند 
بــدون چون و چرا و بند و تبصره راهی پیکارهای جهانی 

شوند.
در تیم ملی کشــتی آزاد رضا اطری )۵۷ کیلوگرم(، 
امیرمحمد یزدانــی )۶۵ کیلوگرم(، یونــس امامی )۷۰ 
کیلوگرم(، حسن یزدانی )۸۶ کیلوگرم( و علی شعبانی )۹۷ 
کیلوگرم( که عنوان نخست را در پیکارهای انتخابی کسب 
کردند ســال گذشته و در ترکیب تیم ملی در پیکارهای 

جهانی سال ۲۰۱۹ در قزاقستان نیز حضور داشتند.
مجید داستان )۶۱ کیلوگر(، مصطفی حسین خانی )۷۴ 
کیلوگرم(، علی سوادکوهی )۷۹ کیلوگرم(، کامران قاسم پور 
)۹۲ کیلوگرم( و امین طاهری )۱۲۵ کیلوگرم( امسال در 

پیکارهای انتخابی اول شــدند. با این وجود حسین خانی 
تجربه حضور در ۳ دوره پیکارهای جهانی را دارد که حاصل 

آن تنها کسب یک مدال برنز بود.
مجید داستان، سوادکوهی، قاسمپور و طاهری آزادکارانی 
هستند که برای نخستین مرتبه پای به پیکارهای جهانی 
در رده ســنی بزرگسالان خواهند گذاشت. در هر صورت 
حضور امین طاهری با وجود پدیده ای به نام امیرحسین 
زارع، مجید داستان با حضور آزادکار با تجربه ای همچون 
بهنام احسان پور و همچنین مبارزه نفس گیر علی شعبانی 
با محمدحسین محمدیان از اتفاقات پیکارهای انتخاباتی 
بود که کادر فنی را مجاب کرد تا مبارزات مدعیان خود را 

در دیدار فینال تکرار کنند.
از مزیت هــای برگــزاری رقابت هــای انتخابی ظهور 
آزادکارانی است که شاید حتی به اردوی تیم ملی هم دعوت 

نمی شدند اما در آستانه بازی های المپیک تیم ملی کشتی 
آزاد اکنون در هر وزن حداقل ۲ مدعی جدی دارد که این 
رقابت تنگاتنگ به کسب مدال هم در رقابت های جهانی و 

هم در بازی های المپیک منجر خواهد شد.
در کشتی فرنگی نیز علیرضا نجاتی )۶۰ کیلوگرم(، میثم 
دلخانی )۶۳ کیلوگرم(، امین کاویانی نژاد )۷۲ کیلوگرم(، 
محمدعلی گرایی )۷۷ کیلوگرم(، محمدهادی ساروی )۹۷ 
کیلوگرم( و امیر قاسمی منجزی )۱۳۰ کیلوگرم( که در 
پیکارهای انتخابی مقام نخست را کسب کردند سال گذشته 

در ترکیب جهانی تیم ملی حضور داشتند.
پویــا دادمرز )۵۵ کیلوگرم(، حســین اســدی )۶۷ 
کیلوگرم(، محمد ناقوسی )۸۲ کیلوگرم( و حسین نوری 
)۸۷ کیلوگرم( امسال در حالی عنوان نخست پیکارهای 
انتخابی را کسب کردند که تنها حسین نوری تجربه حضور 
در ۲ دوره پیکارهای جهانی را دارد که حاصل آن کسب یک 
مدال برنز بود و سه فرنگی کار دیگر برای نخستین مرتبه 
پای به پیکارهای جهانی بزرگسالان خواهند گذاشت. هر 
چند که به غیر از امیرقاسمی منجزی و حسین نوری سایر 
فرنگی کاران از شرایط سنی پایین تری برخوردار هستند و تا 

سال ها می توانند در ترکیب تیم ملی قرار گیرند.
برگزاری پیکارهای انتخابی تیم ملی در حالی برگزار شد 
که جوانگرایی را در ترکیب هر دو تیم ملی آزاد و فرنگی 
را می تــوان لمس کرد و این موضــوع به طور حتم نوید 
روزهای بهتری برای کشتی کشورمان در سال های آینده 
و به خصوص بازی های المپیک ۲۰۲۴ پاریس خواهد بود.

در پیکارهای انتخابی تیم ملی مدعیانی ظهور کردند 
که هر چند شانس حضور در ترکیب تیم ملی را دادند اما 
نشــان دادند که در سال های آینده می توانند حرف های 
زیادی برای گفتن داشــته باشند. رحمان عموزادخلیلی، 
امیرحسین مقصودی )که البته تجربه حضور در پیکارهای 
جهانی را دارد(، امیرحسین حسینی، حمید زرین پیکر و 
یا امیرحسین زارع در کشتی آزاد و پویا ناصرپور و علی اکبر 
یوسفی در کشتی فرنگی از کشتی گیران خوبی هستند که 
به طور حتم کادر فنی تیم های ملی کشتی آزاد و فرنگی 

به راحتی از نام آنها نخواهد گذشت.

عملکرد تیم فوتبال پرسپولیس با عدد و 
رقم نشان از برتری مطلق این تیم مقابل سایپا 
دارد اما تلاش بازیکنان این تیم برای رسیدن 

به سه امتیاز بی فایده بود.
تیم فوتبــال پرســپولیس در هفته اول 
رقابت های لیگ برتر بیستم مقابل سایپا تن 
به تساوی بدون گل داد تا قهرمان چهار دوره 
متوالی رقابت های لیگ برتر برخلاف چندسال 
گذشــته نتواند اولین ســه امتیاز خود را در 

نخستین بازی کسب کند.
تساوی پرسپولیس مقابل سایپا سبب شد 
تا خیلی زود برخی پیشکسوتان این تیم لب 
به انتقاد از عملکرد فنی سرخپوشان باز کنند 
تا یحیی گل محمدی در کنفرانس خبری پس 

از بازی بابت این موضوع اظهار گلایه کند.

 5۰۰ پاس با کمترین درصد خطا
پرســپولیس در حالی مقابل سایپا موفق 
به گلزنی نشــد که بیش از ۵۰۰ پاس کوتاه 
و بلند بین بازیکنان این تیم رد و بدل شــد. 
آماری که نشــان از ادامه نگرش فنی یحیی 
گل محمــدی مبنی بر اســتفاده از توپ در 
قسمت های مختلف زمین دارد. سرخپوشان 
در حالی توانستند ۵۰۰ پاس سالم به همدیگر 
بدهند که در نیم فصل دوم گذشته رقابت های 
لیگ برتر با هدایت همین مربی نیز در اکثر 
بازی های خود به همیــن میزان پاس کاری 

رسیده بودند.
سرخپوشان پایتخت پاسکاری های خود 
را کمترین درصد خطا به مقصد می رسانند. 
شــاگردان یحیی گل محمــدی ۸۶ درصد 
پاس سالم داشتند که در مقایسه با عملکرد 
بهترین تیم های دنیــا در فصل جاری قابل 

قبول بوده است.

به طور مثال تیم فوتبال بارســلونا که در 
هفته گذشته رقابت های لالیگا اسپانیا موفق 
شــد رئال بتیس را با نتیجه ۵ بر ۲ شکست 
دهد آمار ۸۹ درصد از ۶۰۰ پاس سالم را ارائه 
کرد. عملکردی کــه از لحاظ میزان صحیح 
پاسکاری تفاوت چندانی با شاگردان یحیی 
در پرسپولیس ندارد. هر چند مقایسه کردن 

این دو تیم از نظر فنی و سایر شرایط خیلی 
حرفه ای نیست.

 شوت های نچسب!
سرخپوشــان پایتخت در دیدار با سایپا 
۱۶ شــوت به ســمت چارچوب داشتند اما 
تنها ۵ عدد از این ضربات به چارچوب دروازه 

نارنجی پوشان پایتخت رسید. مهدی عبدی 
مهاجم اول پرســپولیس در غیاب عیســی 
آل کثیر به دلیل محرومیت انضباطی ســه 
شوت به سمت چارچوب داشت که هیچیک 
از آنهــا قدرت کافی برای بــاز کردن دروازه 
محمدحســین اکبرمنادی دروازه بان سایپا 
را نداشــت. شوت هایی که انتظار می رفت به 
تور دروازه نارنجی پوشان بچسبد اما سرخ ها 
در زدن ضربــات آخر بی دقــت بودند تا به 

گل نرسند.

 آمار خیره کننده یک دروازه بان!
بدون شک اکبرمنادی دروازه بان سایپا با 
مهار پنج شــوت نقش اول کسب یک امتیاز 
سایپایی ها مقابل مدافع عنوان قهرمانی بود. 
او با عملکرد فوق العاده خود برای فینالیست 
آســیا خط و نشــان کشــید تا مهاجمان و 
هافبک های پرســپولیس خیلی زود متوجه 
شوند لیگ برتر بیستم حریفان قدرتمندی 
 را در خــود جای داده اســت که دســت از 
تلاش فردی برای موفقیت تیم های شان بر 
نمی دارند.آمار پرسپولیس مقابل سایپا نشان 
می دهد یحیی گل محمدی توانسته تیمش 
را همچون فصل گذشته آماده ارائه یک بازی 
هجومی برای رسیدن به گل کند. تیمی که 
استحکام خط دفاعی خود را حفظ کرده است 
تا با فرمول همیشگی و بازیکنان تازه واردی 
که به جمع ســرخ ها اضافه شده اند در مسیر 

قهرمانی قرار بگیرد.

سیاوش علیمردانی  

شروعنگرانکنندهداوریهایلیگبیستم

کاهشحواشی،رسیدنبهآمادگیراسرعتمیبخشد

هفته نخســت لیگ برتر فوتبال ایران با ۳ اشــتباه داوری در بازی های 
مختلف همراه بود که ۲ اشتباه در نتایج بازی های این هفته تاثیرگذار بود.

هفته نخست لیگ بیستم با ۷ بازی پیگیری شد که ثمره آن، صدرنشینی 
نساجی و شهرخودرو و طلسم شکنی استقلال پس از ۴ فصل بود. همچنین 
پرســپولیس در تهران و تراکتور در تبریز متوقف شــدند و ســپاهان هم 

شکست خورد.
امــا هفته اول لیگ برتر با نکات نگران کننده ای همراه بود که مهم ترین 
آن، اشــتباه های تاثیرگذار داوری در همین هفتــه اول بود. در دیدار روز 
جمعه ذوب آهن و فولاد در اصفهان، در حالی که بازی با نتیجه دو بر یک 
به ســود میزبان همراه بود، داور در ثانیه های پایانی یک پنالتی اشتباه) به 

زعم کارشناســان داوری( به سود فولاد اعلام می کند که با گل شدن این 
پنالتی، سبب می شود اشتباه داور در این نتیجه تاثیرگذار باشد.

اشتباه تاثیرگذار بعدی در دیدار تراکتور و نفت مسجدسلیمان رخ می دهد 
که داور خطا روی میثم تیموری، بازیکن تراکتور در محوطه جریمه حریف 
را پنالتی تشخیص نمی دهد و این در حالی است که بسیاری از کارشناسان 
داوری از جمله نوید مظفری معتقدند داور باید یک پنالتی به سود تراکتور 

اعلام می کرد.
همچنین در بازی استقلال و مس رفسنجان، رضا عادل برخورد رضاوند با 
مدافع مس را در نیمه نخست پنالتی تشخیص نمی دهد اما با خوش شانسی، 

استقلال پیروز این نبرد می شود و اشتباه او در نتیجه تاثیری نمی گذارد.

رخ دادن چنیــن اشــتباه هایی در داوری فوتبال، آن هم در فوتبال کم 
امکانات ما طبیعی است اما کمیته داوران وظیفه دارد خیلی زود و در همین 
هفته های ابتدایی مانع از افرایش این اشتباه ها شود تا لیگ بیستم به حاشیه 
نرود.رویکرد مدیریتی فریدون اصفهانیان در دوره قبلی مدیریتش، توجیه 
و سرپوش گذاشتن روی اشتباهات داوران بود و باید دید حالا که او دوباره 
برای این سمت انتخاب شده، اصلاحیه ای به رویکرد قبلی خود خواهد داشت 
تا سبب کاهش اشــتباه های داوری در لیگ بیستم شود. اگر اصفهانیان و 
کمیته اش نتوانند سبب شــوند داوران باتمرکز بالاتری در میدان مسابقه 
حاضر شــوند، احتمالا دوباره شاهد مصاحبه های مختلف فوتبال دوستان و 

دست اندرکان فوتبال علیه داوری کشور خواهیم بود.

دختر کماندار ملی پوش رشته ریکرو با بیان اینکه کاهش حواشی موجب 
خواهد شد تا روند رسیدن به آمادگی سرعت بیشتری به خود بگیرد، گفت: 
این مهم باعث خواهد شد تا برای کسب سهمیه در مسابقات فرانسه نیز 

امید بیشتری داشته باشیم.
پارمیدا قاسمی در حاشــیه سومین اردوی آماده سازی کمانداران در 
گفت وگو با ایرنا، اظهار داشــت: حضور روانشــناس کاربلد حوزه ورزشی 
می تواند کمک موثری بــرای مدیریت ذهن و کنترل اضطراب و هیجان 
ورزشکاران داشته باشد و در نهایت افزایش آرامش روانی آنان را در پی دارد.

وی گفــت: البته خبر خــوش اینکه با تلاش کادر فنی و مســاعدت 
فدراسیون قرار است بزودی روانشناس در کنار تیم ملی و کمانداران حضور 
یابد. ما خیلی وقت ها به دلیل فشار روانی و عدم کنترل ذهن نمی توانیم 

رکوردی که در تمرینات داریم را در مسابقه تکرار کنیم.
این کارشناس ارشد میکروبیولوژی ادامه داد: امکان حضور در رقابت های 
تدارکاتی و اردوهای آماده ســازی از دیگر عواملی اســت که می تواند در 
بهتر شــدن عملکرد ورزشکاران برای حضور در میادین بزرگ موثر باشد، 
زیرا تجربه ما را افزایش داده و بطور طبیعی استرس را کاهش می دهد.

قاسمی، گرانی ملزومات تیراندازی با کمان  را از دیگر عوامل استرس زا 
این رشته عنوان کرد و گفت: کمانداران ملی پوش چیزی با عنوان حقوق 
دریافت نمی کنند اما اگر شــرایط به گونه ای بود که فدراسیون مبلغی به 

ورزشــکاران پرداخت می کرد، این مبلغ می توانست در تامین هزینه های 
ملزومات و تجهیزات مورد نیاز به ورزشکاران کمک کند. البته فدراسیون 
خودش نیز می تواند برخی ملزومات را تهیه و در اختیار کمانداران قرار دهد.

بــه گفته وی در ورزش حرفه ای ورزشــکار باید به طور مداوم تمرین 
کنند و فرصتی برای اشــتغال و کسب درآمد ندارند و هزینه های سنگین 

تامیــن تجهیــزات در کاهش انگیزه و تلاش بــرای ادامه فعالیت در این 
رشته تاثیر گذار است.

این کماندار در خصوص آغاز اردوهای آماده سازی تیم ملی تیراندازی 
با کمان، گفت: کمانداران چند ماهی به صورت شخصی در منازل و سپس 
در باشگاه ها تمرینات خود را پیگیری می کردند و همین مساله باعث افت 

آمادگی ورزشکاران شده بود.
قاسمی گفت: خوشبختانه با تمهیدات فدراسیون تیراندازی با کمان و 
اجازه ستاد ملی کرونا تمرینات از مدتی پیش آغاز شده و ما تلاش می کنیم 
با رعایت تمامی پروتکل های بهداشتی و استفاده از امکانات بهداشتی که 
فدراسیون در اختیار ما قرار داده است مانع از شیوع کرونا در اردوها شویم.

دارنده مدال طلای تیمی مســابقات همبســتگی کشورهای اسلامی، 
گفت:  ســطح آمادگی فعلی ما پیش از کرونا قابل مقایسه نیست زیرا ما 
به مدت طولانی از اردو و مسابقات دور بودیم. از آنجا که تمرینات ما زیر 
نظر  کادر فنی و مربیان مان انجام نشــده از نظر تکنیک تغییراتی ایجاد 
شده و برگزاری اردوهای منظم برای رسیدن به سطح آمادگی ما تا قبل 

از شیوع کرونا بسیار ضروری است.
وی تصریح کرد: البته به طور مجازی تمرینات خود را به منظور حفظ 
آمادگی جسمانی و فنی در زمان کرونا پیگیری کردیم اما فرق زیادی بین 

تمرین در اردوها و تمرین شخصی آن هم در منزل وجود دارد.

 من هم راه می رفتم
ستاره سابق آرسنال از کاپیتان بارسلونا در رابطه با انتقادهای اخیر دفاع و اعلام 

کرد او هم در زمین راه می رفته است.
به گزارش آس، رونالد کومان در آخرین نشست خبری اش از لیونل مسی دفاع 
کرد و اخیرا ستاره آرژانتینی مدافعان بیشتری پیدا کرده است. کاپیتان بارسلونا به 
خاطر تصاویری که از او در دیدار برابر دیناموکیف منتشر شد به شدت مورد انتقاد 
قرار گرفت. مسی در لحظات پایانی بازی در حال راه رفتن بود.  سرمربی بارسا معتقد 
بود که می خواهنــد در رابطه با مهاجم آبی اناری ها جنجال راه بیندازند و دیروز 

از کاپیتان تیمش دفاع کرد. تیری آنری، هم تیمی سابقش هم این کار را کرد. 
مهاجم بازنشسته فرانسوی گفت: زمانی که می بینم مردم همچنان تلاش می کنند 
به هر دلیلی از مسی انتقاد کنند، خنده ام می گیرد. خنده ام می گیرد چون مردم 
فراموش کرده اند او یک ماه پیش برابر اکوادور بازی کرد و سپس مقابل بولیوی به 
میدان رفت. هیچکس به یاد ندارد او ۱۲ ساعت در هواپیما بوده است و توانست به 
خوبی در بولیوی راه برود! زمانی که بازیکنان اروپایی در آنجا بازی می کنند، غش 

می کنند. لئو پس از این بازی سفر کرد و دوباره بازی کرد. 
ستاره پیشین آرسنال در ادامه اظهار کرد: شاید در این بازی خسته بود، خب که 
چه؟ ما در مورد کسی صحبت می کنیم که بیشتر از تعداد بازی هایش گلزنی کرده 
است.  مردم فراموش می کنند که ما ماشین نیستیم. تلاش هایش در ال کلاسیکو 
خبر ساز نشد. همین جا است که موضوع را درک نمی کنم. مردم درباره خوبی هایش 

صحبت نمی کنند. راحتش بگذارید. زمانی که در زمین نباشد گریه می کنیم. 
بازیکن سابق بارسلونا در پایان گفت: درک می کنم که نیاز به فروش دارید و به 
داستان سرایی احتیاج دارید اما نه به این شکل. من با لئو بازی کرده ام. مسی جزو 
بازیکنانی نیست که نیاز داشته باشید تا به او حمله کنید. کاری که در بارسلونا انجام 
داده دست نیافتنی است. به همین خاطر زمانی که مردم از بی اشتیاقی صحبت 
نمی کنند، آن را درک نمی کنم. این موضوع من را اذیت می کند. گاهی اوقات هم 
تیمی هایــم به توپ ضربه می زدند و من راه می رفتم! این کارم از روی میل نبود. 
گاهی اوقات خسته می شدم. مغزم یاری نمی کرد. این اتفاق ممکن است بیفتد یا رخ 
ندهد اما آیا می توانید اشتیاق مسی را زیر سوال ببرید؟ واقعا؟ کاملا مضحک است.

 بارسلونا با یک جشنواره گل به ناکامی هایش پایان داد
بارسلونا توانست با یک پیروزی پر گل به ناکامی هایش در لالیگا پایان دهد و 

پس از چهار هفته سه امتیاز کامل را به دست آورد.
بارســلونا شنبه شــب در هفته نهم لالیگا به مصاف رئال بتیس رفت و ۵ بر ۲ 

مهمانش را شکست داد تا به ناکامی هایش در این رقابت ها پایان دهد. 
آبی اناری ها بازی را بدون لیونل مسی شروع کردند و ستاره آرژانتینی از نیمکت 
نظاره گر بازی بود. میزبان از همان ابتدا موقعیت گلزنی داشت اما ضربه های آنسو 
فاتی و آنتوان گریزمان به بیرون رفتند. در ادامه مارک آندره تراشتگن دروازه بارسا 
را با یک مهار خوب نجات داد. سپس عثمان دمبله گل نخست را در دقیقه ۲۲ به 
ثمر رساند. داور در دقیقه ۳۳ به نفع شاگردان رونالد کومان پنالتی گرفت که براوو 
توانست ضربه گریزمان را مهار کند. در وقت های اضافه بتیس با گلزنی سانابریا 

نتیجه را یک بر یک کرد.
در شــروع نیمه دوم مســی به جای فاتی به میدان رفت. گریزمان با حرکت 
هوشمندانه مسی صاحب فرصت شد و به راحتی دروازه خالی را باز کرد تا بلاخره 
بتوانــد گلزنی کند. در دقیقــه ۶۱ داور مندی را به خاطر خطای هند  روی خط 
دروازه اخراج کرد. همچنین یک پنالتی به نفع بارسا اعلام کرد که مسی گل سوم 
تیمش را به ثبت رساند. در دقیقه ۷۴ لورن مورون اختلاف را به حداقل رساند. با 
این حال کاپیتان بارسا گل دیگری را وارد دروازه بتیس کرد و نتیجه ۴ بر ۲ شد. 
ستاره آرژانتینی باز هم گلزنی کرد که داور گل را آفساید اعلام کرد. جشنواره گل 

آبی اناری ها با گل پدری در دقیقه ۹۰ پایان یافت.
بارســلونا پس از چهار بازی توانســت در لالیگا پیروز شود و با یازده امتیاز در 

رتبه هشتم قرار بگیرد.

 پیروزی قاطع PSG در لیگ فرانسه
پاری سن ژرمن باوجود ناکامی در لیگ قهرمانان اروپا همچنان در لیگ فرانسه 

به راحتی به پیروزی می رسد.
در ادامه هفته دهم رقابت های لیگ فرانسه دو دیدار برگزار شد.
ابتدا جدال بوردو با مون پلیه با تساوی دو بر دو به پایان رسید.

و اما در حساس ترین بازی پاری سن ژرمن صدرنشین در خانه از رن پذیرایی 
کرد و توانست با ۳ گل به پیروزی دست پیدا کند.

ستاره پاری سن ژرمن در این دیدار خانگی آنخل دی ماریا بود که توانست دو 
گل به ثمر رساند و یک پاس گل هم بدهد.

مویس کین مهاجم ایتالیایی پاری سن ژرمن دیگر گل این تیم را به ثمر رساند.
پاری سن ژرمن درحالی توانست در این دیدار به راحتی به پیروزی برسد که 
بیشتر مهره های سرشناس خود مثل نیمار، ام باپه، دراکسلر و ایکاردی را به خاطر 

آسیب دیدگی در اختیار نداشت.
پاری ســن ژرمن با پیروزی در این بازی ۲۴ امتیازی شد و جایگاه خود را در 

صدر جدول رده بندی مستحکم تر کرد.

 بهتر از دورتموند بودیم
سرمربی بایرن مونیخ تیمش را شایسته پیروزی برابر دورتموند در درکلاسیکر 

دانست.
به گزارش کیکر، بایرن مونیخ بازهم توانست دورتموند را از پیش رو بردارد.

در حساس ترین بازی هفته هفتم رقابت های بوندسلیگا دو تیم بایرن مونیخ و 
بوروسیا دورتموند به مصاف هم رفتند که این بازی با پیروزی سه بر دو بایرن به 

پایان رسید تا این تیم با ۱۸ امتیاز در صدر جدول رده بندی قرار گیرد.
هانز فلیک تیمش را شایسته پیروزی در این دیدار دانست.

سرمربی بایرن مونیخ بعد از بازی گفت: بازی بسیار خوبی بود و دو تیم کیفیت 
بالایی را به نمایش گذاشتند. هر دو تیم فرصت های خوبی را روی دروازه ها خلق 
کردند. براین باور هســتم که ما بهتر از حریف بودیم و شایستگی بیش تری برای 

پیروزی و کسب سه امتیاز داشتیم.
فلیک در ادامه به ستایش از توماس مولر پرداخت و گفت: مولر یکی از بازیکنان 
بسیار خوب بایرن است که در طول ۹۰ دقیقه بهترین عملکرد را دارد. او همواره 
تلاش می کند تا بهتر و بهتر شود. مولر تفکر بزرگی دارد و بازیکنی بسیار مهم و 

کلیدی در بایرن است.
در این دیدار جاشــوا کیمیش، بازیکن تاثیر گذار بایرن مونیخ مصدوم شــد و 
نتوانســت به بازی ادامه دهد.فلیک درباره آسیب دیدگی این بازیکن گفت: فعلا 
نمی توانم درباره زمان دوری او از میادین صحبت کنم. منتظر جواب کادر پزشکی 
می مانم. او یکی از بهترین های تیم است و پر کردن جایش در ترکیب تیم بسیار 

سخت است.

 بدشانس بودیم
مدافع بوروسیا دورتموند براین باور است که تیمش در دیدار برابر بایرن بدشانس 

بود و حداقل می توانست یک تساوی را به دست آورد.
به گزارش اسکای اسپورت، بوروسیا دورتموند در حساس ترین بازی هفته هفتم 
بوندسلیگا در ادونا پارک از بایرن پذیرایی کرد و با نتیجه سه بر دو تن به شکست داد.

مت هوملس بعد از بازی گفت: متاسفانه امشب بدشانس بودیم اما این فوتبال است 
و همیشه نتایج طبق روال شما نیست. فرصت های زیادی را از دست دادیم. اگر از 
فرصت های خود به خوبی استفاده می کردیم اکنون نتیجه دیگری رقم خورده بود.
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متن پشت جلد کتاب سلام روسیه:  
بخاطر  بودم،  پادفک  دانشجوی  مسکو  در  که  پیش  سال  چند 
روسی  به  فقط  دانشگاه،  اساتید  اینکه  و  روسی  زبان  سختی 
صحبت می کردند، نکات گرامری را کامل درک نمی کردم؛ همیشه 
با خودم می گفتم چقدر خوب می شد اگر یک نفر پیدا می شد و 

همه این نکات را به فارسی برایم توضیح می داد.
مرور  به  روسی،  زبان  تدریس  تجربه  سال  چند  از  بعد  حالا 
مجموعه ای از توضیحات گرامری را به صورت ساده و روان تهیه 
و تنظیم کردم و تصمیم گرفتم تا این مجموعه را در قالب یک 
کتاب چاپ کنم تا این چالش را در حد توانم برای دانشجویان 
عزیز و همه کسانی که قصد کار و زندگی در روسیه و کشورهای 
روسی زبان دارند، برطرف کنم.در این کتاب تمام گرامری که برای 
صحبت کردن به زبان روسی نیاز دارید، به صورت ساده و قابل 
فهم موجود است؛ برای تک تک قواعد مثالی زده شده، و برای 
تمرین آن ها داستان هایی طبقه بندی شده قرار گرفته اند و فعل 
هایی که برای صحبت کردن، به آن ها نیازمندید، صرف شده اند. 

یک مجموعه کامل و در عین حال مختصر.

 بالاترین سرعت ممکن صوت کشف شد
محققان انگلیســی در جریان یک مطالعه محاســبه کردند که بالاترین 
ســرعت ممکن صوت ۲۲.۴ مایل در ثانیه )۳۶ کیلومتر در ثانیه( بوده که 

تقریبا ۲ برابر سرعت آن در هوای سطح زمین است.
به گزارش پایگاه اینترنتی تک اکسپلوریســت، با این وجود این محققان 
متوجه شــدند که چنین ســرعت هایی تنها زمانی ممکن است که صوت 
از میان هیدروژن اتمی عبور کند که در هســته ســیاره غول پیکری مانند 

مشتری پیدا می شود.   
بر اســاس نظریه نسبیت خاص انیشتن، ســرعت نور حدود ۳۰۰ هزار 
کیلومتر در ثانیه اســت. با این حال تا امروز مشــخص نبــود که آیا امواج 
صوتی هنگام عبور از جامدات یا مایعات دارای یک حد ســرعت نهایی نیز 

هستند یا خیر.  
در این پژوهش که توســط محققان دانشــگاه های »کوئین مری لندن«، 
 Institute for High( »دانشگاه کمبریج« و »انستیتوی فشار عالی فیزیک«
Pressure Physics( انجام شــد، محققان به بالاترین سرعت ممکن صوت 
دست یافتند؛ این مطالعه نشان داد که پیش بینی حد بالای سرعت صوت 
به دو ثابت اساســی بدون بعد یعنی ثابت ساختار ریز و نسبت جرم پروتون 
به الکترون بستگی دارد. ثابت ساختار ریز، یکی از ثابت های بنیادین فیزیک 
است که ویژگی قدرت برهم کنش الکترومغناطیس را بین ذرات باردار شده 

با بار پایه مشخص می کند.
نتیجه این مطالعه نشان داد که بالاترین سرعت ممکن صوت حدود ۳۶ 
کیلومتر در ثانیه است که تقریبا ۲ برابر سرعت صوت در الماس سخت ترین 

ماده ای شناخته شده در جهان است.  
مشخص شده است که این دو ثابت اساسی بی بعد، نقش مهمی در درک 
جهان ما دارند.  مقادیر دقیق تنظیم شده آنها، واکنش های هسته ای مانند 
»واپاشــی پروتون« )که یک واپاشی هسته ای فرضی است( و »سنتز هسته 
ای« را در ستارگان کنترل می کنند. برقراری تعادل میان این دو بعد، یک 
منطقه قابل ســکونت باریک ایجاد می کند که در ستاره ها و سیاره ها در 

آنجا تشکیل شده و ساختارهای مولکولی محافظ حیات ظاهر می شوند.
این مطالعه جدید نشــان می دهد که این دو ثابت اساسی همچنین می 
توانند با تعیین محدودیت هایی برای ویژگی های خاص ماده مانند سرعت 
صوت  بر ســایر زمینه های علمی مانند علم مواد و فیزیک ماده چگال نیز 

تأثیر بگذارند.
محققان پیش بینی های تئوری خود را بر روی طیف گسترده ای از مواد 
انجام دادند و بر این اساس مشخص شد، صوت در »هیدروژن اتمی جامد« 

دارای بالاترین سرعت است.
پروفســور چریس پیکارد اســتای علوم مواد در دانشگاه کمبریج در این 
خصوص گفت: امواج صوتی دارای اهمیت بالایی در بســیاری از زمینه های 
علمی هستند به طور مثال زلزله شناسان از امواج صوتی ایجاد شده در عمق 

زمین می توانند در درک ماهیت زمین لرزه استفاده کنند.

 حمایت پژوهشی در حوزه های فنی-تخصصی مرتبط با مرکز 
تحقیق و توسعه همراه اول

همراه اول برای تشویق دانشجویان و بهره مندی از توانمندی اساتید درنظر 
دارد به پایان نامه های مرتبط با حوزه های مرکز تحقیق و توسعه این اپراتور 
حمایت پژوهشی اعطا کند. به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت ارتباطات 
ســیار ایران، مرکز تحقیق و توســعه همراه اول به منظور تحقیق، توسعه، 
نوآوری و حمایت از فناوری های نوین و بومی در حوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات و به جهت تشــویق دانشجویان تحصیلات تکمیلی و بهره مندی از 
توانمندی اساتید دانشگاه ها درنظر دارد حمایت پژوهشی )گرنت( به پایان 

نامه های مرتبط با حوزه های این مرکز اعطا کند.
موضوعات مورد حمایت در دو محور پژوهشــی و کاربردی در حوزه های 
»شــبکه های نوین مخابراتی« و »راهکارهای دیجیتال و هوشمندســازی« 

تعریف شده است.
اســاتید و دانشجویان می توانند جهت کسب اطلاعات بیشتر و آگاهی از 

موضوعات این فراخوان به معاونت پژوهشی دانشگاه خود مراجعه کنند.
دانشجویان دانشگاه های صنعتی شریف، تهران، امیرکبیر، علم و صنعت، 
تربیت مدرس، خواجه نصیرالدین طوســی، شاهد، امام حسین)ع(، شهید 
بهشــتی، صنعتی اصفهان، اصفهان، فردوسی مشهد، صنعتی شیراز و تبریز 

می توانند در این فراخوان شرکت کنند.

 احتمال وجود عناصر سازنده حیات در سیارک بنو
 محققان ادعا می کنند که سیارک »بنو« ،در نزدیکی زمین، ممکن است 
حاوی اجزای سازنده حیات باشد که زمانی بخشی از یک جهان بسیار بزرگتر 

و پوشیده از آب بوده اند. 
روزنامه دیلی میل، ماموریت »اسیریس-رکس« ناسا روز ۲۰ اکتبر )۲۹ 
مهر( بر ســیارک بنو فرود می آید تا نمونه هایی از این سنگ فضایی برای 

محققان به منظور مطالعه آنها در آزمایشگاه به زمین بازگرداند. 
به عنوان بخشی از مقدمات این مأموریت ،۶ مقاله تحقیقاتی منتشر شده 
اســت که تاریخ و آرایش این سیارک نزدیک به زمین را با استفاده از داده 
های جمع آوری شده توسط ماموریت »اسیریس-رکس« که از سال ۲۰۱۸ 

به دور سنگ فضا می چرخد ،مورد بررسی قرار داده اند.
در یکی از این مقالات، »امی سایمون« از ناسا موفق به کشف شواهدی 
از کربن و مواد آلی گســترده در سطح سیارک بنو شده است. این مواد در 
رگ  هایی کشف شدند که از میان سنگ  هایی که سطح این سیارک را می 
پوشــانند، عبور می کردند.  محققان می گویند، این اولین کشف تایید شده 

از وجود این عناصر سازنده حیات در یک سیارک نزدیک به زمین است.
دانته لائورتا، محقق اصلی ماموریت »اسیریس-رکس«، گفت: فراوانی مواد 
حامل کربن یک پیروزی بزرگ علمی برای این مأموریت اســت. ما اکنون 
خوشــبین هستیم که خواهیم توانست نمونه  ای از مواد آلی را جمع آوری 

و برگردانیم. این کار هدف اصلی این ماموریت است.
کشــف مولکول  های حیات و آب جاری باستانی، این باور را تقویت می 
 کند که احتمالاً شــهاب ســنگ  ها اولین اجزای سازنده حیات را به زمین 
منتقل کرده اند. اسیریس-رکس از زمان ملاقات با بنو در اواخر سال ۲۰۱۸ 
میلادی، بررســی  های مداری دقیقی را از ســطح این سیارک انجام داده 
است. این ماموریت داده هایی در مورد ترکیب و ساختار سیارک و همچنین 

شناسایی مکان  های مناسب برای جمع آوری نمونه گردآوری کرده است.

 بومی سازی مخازن ذخیره گازهای مایع توسط دانش بنیان ها
گروهی از محققان یکی از شرکت های دانش بنیان با بومی سازی مخازن 
دوجداره ذخیره گازهای مایع پروپان و بوتان مورد استفاده در پالایشگاه های 
گازی و مجتمع های پتروشیمی موفق به جلوگیری خروج ارز از کشور شدند. 
غلامرضا زینل پور، مدیرعامل این شرکت دانش بنیان محصول اصلی این 
شــرکت را مخازن دوجداره ذخیره گازهای مایع پروپان و بوتان ذکر کرد و 
افزود: در حال حاضر این شرکت دانش طراحی، مهندسی و ساخت مخازن 
LPG را بــه صورت کامل در اختیــار دارد و تقریباً در تمامی فازهای پارس 

جنوبی و جزایر سیری و خارک پروژه های متعددی را اجرا کرده است.
وی ادامه داد: در پالایشــگاه های فازهای مختلــف میدان گازی پارس 
جنوبی علاوه بر تولید گاز شیرین جهت مصارف خانگی و صنعتی و نیز اتان 
جهت استفاده در مجتمع های پتروشیمی، حجم قابل ملاحظه ای پروپان و 
بوتان با ارزش صادراتی بالا تولید می شود. به منظور تسهیل در حمل ونقل 
و صادرات گازهای پروپان و بوتان، فرآیند ذخیره سازی این گازها در دمای 
پایین در مخازن ذخیره ای که به همین منظور طراحی و ساخته می شوند، 

صورت می پذیرد.
زینل پور با تاکید بر اینکه این مخازن، عموماً در پالایشگاه های گازی و 
مجتمع های پتروشــیمی استفاده می شود، خاطرنشان کرد: در گذشته کار 
طراحی و ساخت این نوع مخازن را شرکت های خارجی انجام می دادند اما 
این شــرکت با بومی ســازی دانش فنی مخازن، بهای تمام شده ساخت هر 
یک از این مخازن را در مقایســه با ســازندگان خارجی حداقل به میزان ۸ 

میلیون یورو کاهش داد.
بر اســاس اعلام معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری، مدیرعامل این 
شــرکت دانش بنیان گفت: این شــرکت در نظر دارد با ورود به پروژه های 
احداث تاسیسات ذخیره سازی نفت خام و فرآورده ها و نیز انبارش محصولات 
پتروشــیمی در ایجاد ظرفیت های جدید ذخیره ســازی و انبارش با هدف 
تضمین جریان عرضه محصولات و حفظ سطح تولید، نقش موثری ایفا کند.

 قطع وابستگی کشــور به الکترودهای جوش نانو با همت 
محققان کشور

ســره الکترود نقطه جــوش از قطعات با کاربردهای وســیع در صنعت 
خودروسازی و تولید لوازم خانگی است که تاکنون کشور به خارج وابستگی 
داشــته است، ولی گروهی از محققان کشور با تولید نانو الکترودهای جوش 

از خروج ارز جلوگیری کردند. 
مدیرعامل شــرکت فناور تولیدکننــده این محصول از فروش ۳۰۰ هزار 
الکترود جوش نانو تولید شــده در این شرکت به شرکت های خودروسازی 
از ابتدای ســال تاکنون، خبر داد و گفت: ســره الکترود نقطه جوش )نانو 
کامپوزیت مس – آلومینا( در مونتاژ بدنه خودرو )رباتیک و دســتی(، لوازم 

خانگی و صنعت جوشکاری کاربرد وسیعی دارد.
وی بــا بیان اینکه این الکترودهای جوش نانو برای اســتفاده در صنعت 
خودروسازی بسیار مناسب هستند، افزود: از آن  جایی که شرکت ایران خودرو 
به جوش  با مقاومت ویژه ای نیاز دارد، از این رو از الکترودهای نانو استفاده 

می کنند.
کمان کش مشــتری دیگر این محصول را شرکت های تولید کننده لوازم 
خانگی دانســت و ادامه داد: ســره جوش مقاومتی پرمصرف ترین قطعه در 
صنعت تولید خودرو و لوازم خانگی اســت، به گونه ای که بیش از ۹۵ درصد 
قطعات بدنه  خودرو، با این نوع جوش ســاخته می شوند. این دستگاه مجهز 

به یک فک است که دو سره )الکترود( جوش روی آن قرار می گیرد.
مجــری طرح، آرترود را نانوکامپوزیتی از جنس مس و نانو ذرات آلومینا 
دانست که در ساخت سره های الکترود جوش مقاومتی به کار رفته است، اظهار 
کرد: ایــن محصول، مقاومت مکانیکی و هدایت الکتریکی و حرارتی بالایی 
دارد؛ این ویژگی ها جزء جدایی ناپذیر الکترودهای جوشکاری مقاومتی است.

کمان کــش با تاکید بر اینکه در ایــن محصول از نانوذرات برای افزایش 
عمر قطعات استفاده شده است، خاطر نشان کرد: با این کار عمر قطعات ۲ 

تا ۳ برابر افزایش می یابد.
به گفته وی، در طول ۵۰ ســاله تولید خودرو در ایران، کشور ما همواره 
در زمینه  قطعات ســره الکترود وابسته به کشورهای خارجی بوده است. لذا 
به واسطه ورود این قطعات، میزان زیادی ارز از کشور خارج شده و صنعت 

مونتاژ خودرو همواره صنعتی وابسته بوده است.
بر اساس اعلام ستاد نانو، وی یادآور شد: این شرکت با تلاش متخصصان 
خود موفق به ایجاد دانش فنی و بومی ســازی فناوری تولید قطعات ســره 
الکترود جوش مقاومتی، شــامل کلاهک های جــوش نقطه ای و نازل های 
جوش زیر پودری، شده است. با انجام این مهم، کاهش خروج ارز از کشور 

و وابستگی صنعت خودروسازی محقق شده است.

 طرح تکثیر ماهیان دریایی در دستور کار ستاد زیست فناوری
با حمایت ستاد زیست فناوری معاونت علمی وفناوری ریاست جمهوری، 
اســتخراج و تجاری ســازی فرومون ها در تکثیر و پــرورش ماهیان دریایی 

اجرایی می شود. 
 اســتخراج و تجاری سازی فرومون ها در تکثیر و پرورش ماهیان دریایی 
)ماهی صبیتی( طرحی است که با حمایت ستاد توسعه زیست فناوری معاونت 

علمی و فناوری ریاست جمهوری اجرایی می شود.
فرومون ها ســیگنال های مولکولی هورمونی یا مشتقات آنها هستند که 
در محیط بیرون از بدن بر گونه های یکســان اثر می گذارند. این طرح فعلا 

بر روی ماهی گونه صبیتی در حال اجرا است.
ماهی صبیتی با نام علمی hasta Sparidentex از غذاهای با ارزش دریایی 
است که به میزان زیادی در خلیج فارس و سواحل هند، از آبهای کم عمق 
ســاحلی تا اعماق متوسط یافت می شوند. استفاده از فرومون جنسی برای 
ماهی صبیتی با هدف ســیالیت اســپرم ها و افزایش حجم و سرعت تحرک 

اسپرم توصیه شده است.
بر اســاس اعلام معاونــت علمی، این طرح با همــکاری گروه پژوهش، 
زیرســاخت و توسعه فناوری ستاد توسعه زیســت فناوری معاونت علمی و 
فناوری ریاســت جمهوری و با همکاری موسسه تحقیقات علوم شیلاتی با 

بودجه ای بالغ بر یک هزار میلیارد ریال اجرایی شده است.

گزارش های جدید می گویند که اپل قصد دارد شــارژر بی ســیم مخصوص 
خودش را امســال درکنار آیفون ۱۲ راهی بازار کند. تقریبا همه چیز را درباره ی 
آیفــون ۱۲ می دانیم؛ اما امروز اطلاعــات تازه ای درزمینه ی محصولات جدیدی 
افشا شد. به نظر می رسد که اپل  قصد دارد دو مدل شارژر بی سیم درکنار آیفون 
۱۲ معرفــی کند. این اطلاعات را افرادی منتشــر کرده اند که قبلا هم اطلاعات 
مختلفی از محصولات اپل در شبکه های اجتماعی منتشر کرده بودند. باتوجه به 
 MagSafe و MagSafe Charger این گزارش ها ، دو شــارژر بی سیم اپل با نام های

Duo Charger راهی بازار می شوند.

هنوز اطلاات زیادی از این محصولات در دست نیست؛ اما به نظر می رسد که 
 Duo تنها می تواند یک وســیله را شــارژ کند و مدل ،MagSafe مدل کوچک تر
می تواند دو دســتگاه را هم زمان شارژ کند. در ادامه ی اطلاعات فاش شده از این 
محصولات گفته شده است که مدل کوچک تر شارژر مذکور ۱۵ وات قدرت دارد.

شهریورماه، ویدئویی از شارژر آهن ربایی بی سیم اپل فاش شده بود. در آن زمان، 
شایعات به این موضوع اشاره می کردند که داخل آیفون ۱۲ حلقه ی آهن ربایی قرار 
گرفته که باعث می شود این گوشی با وسیله های جدیدی در ارتباط باشد؛ بااین حال، 

امروز مشخص شد که این حلقه آهن ربایی برای شارژرهای بی سیم بوده اند.
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پیامبر اکرم )ص( :
عامِ  جاهِدوا أنفُسَکُم بقِِلَّةِ الطَّ
رابِ ؛ تظُِلَّکُمُ المَلائکَِةُ ،  وَالشَّ

یطانُ . ویفَِرَّ عَنکُمُ الشَّ
با کم خوردن و کم نوشیدن ، 
به جهاد با نفْس های خویش 
بپردازید تا فرشتگان بر شما 

سایه افکنند و شیطان از شما 
بگریزد .

. تنبیه الخواطر : ج 2 ص ۱22 .

 دلار                     292,۰2۰ 
 یورو                    3۴2,۰2۰ 

 پوند انگلیس       3۸3,۷۱۰ 
 درهم امارات           ۸۰,۸۷۰ 
 لیر ترکیه               3۷,۸۷۰
 سکه امامی     ۱۴۷,۱۱۰,۰۰۰ 

 بهار آزادی    ۱35,5۰۰,۰۰۰  
 نیم سکه         ۸۱,۰۰۰,۰۰۰

 ربع سکه          5۱,۶۰۰,۰۰۰ 
 سکه گرمی       2۶,۰۰۰,۰۰۰ 
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بوم سوپرســونیک نمونه ی اولیه ی هواپیمای مافوق صوت XB-۱ را نمایش 
داد. این خودرو فعلا برای خلبان جا دارد و احتمالا تا ســال ۲۰۲۹ تکمیل و 

به خطوط هوایی وارد می شود.
بوم سوپرسونیک )Boom Supersonic(  استارتاپی است که در صنعت هوایی 
فعالیت می کند. این استارتاپ چند روز پیش نمونه ی اولیه ی جت مسافربری 
مافوق صوت را رونمایی کرد که قرار است به نسل بعد هواپیمای مافوق صوت 
کنکورد )Concorde( تبدیل شود. هواپیمای مافوق صوت XB-۱ تا سال ۲۰۲۱ 
به پــرواز درنخواهد آمد؛ بااین حال، بوم سوپرســونیک تصمیم گرفت نمونه ی 
پیش تولید آن را برای گروهی از مدیران اجرایی شــاغل در صنعت هواپیمایی 

و هوافضا در فرودگاه سنتنیال شهر دنور به نمایش بگذارد. 
هواپیمای مافوق صوت بوم سوپرســونیک ۷۱ فوت )۲۱/۶ متر( طول دارد 
و به نوعی نسخه ی کوچک شده ی هواپیمایی محسوب می شود که این شرکت 
امیدوار اســت تا سال ۲۰۲۹ آن را بسازد و به خطوط هوایی به منظور انتقال 
مسافران بفرستد. نمونه ی پیش تولید هواپیما فعلا صرفا برای خلبان جا دارد؛ 

باوجوداین، گنجایش مدل نهایی ۴۴ نفر مسافر است. 
بوم سوپرســونیک اعلام کرد که قصد دارد ســال آینده ی میلادی فرایند 
آزمایش هواپیمای XB-۱ را آغاز کند. گفته می شــود این نمونه ی پیش تولید 
به ســرعت ماخ ۱/۳ دست می یابد و برای رسیدن به این سرعت به سه موتور 
J85-15 متکی می شود. موتورهای جت J85-15 را جنرال الکتریک می سازد 

و در اصل، مخصوص هواپیماهای نظامی هستند. 
بوم سوپرســونیک از برنامه ی خود عقب افتاده است. این شرکت نخستین 
رندرهای مربوط به هواپیمای مافوق صورت XB-۱ را در سال ۲۰۱۶ با رسانه ها 
به اشتراک گذاشت و گفت یک سال بعد، پرواز آزمایشی هواپیما را آغاز می  کند. 
افزون برایــن، بوم در آن زمان اعلام کرد مدل نهایی هواپیما تا ســال ۲۰۲۰ 
آماده و در این سال امکان جابه جایی مسافر فراهم می شود. بااین حال، اکنون 
برنامه ی زمانی بوم سوپرسونیک نزدیک  به یک دهه به تأخیر افتاده است. اگر 
همه چیز با پروژه ی XB-۱ طبق برنامه پیش برود، بوم ســراغ تولید نخستین 
هواپیمای تجاری خود خواهد رفت که با نام اورچر )Overture( شناخته می شود.

هواپیمای مافوق صوت بوم سوپرسونیک مسیر ۱۵ ساعته ی لس آنجلس تا 
سیدنی را در ۶ ساعت و ۴۵ دقیقه طی خواهد کرد

طــول هواپیمای اورچر ۱۹۹ فوت )۶۰/۶ متر( خواهد بود و بین ۶۵ تا ۸۸ 
نفر مســافر را جابه جا خواهد کرد و با دو برابر ســرعت بیشتر از هواپیماهای 

تجاری عادی می تواند حرکت کند. 

بوم سوپرسونیک می گوید هواپیماهای مافوق صوتش فاصله ی بین نیویورک 
تا لندن را تنها در۳/۵ساعت طی کنند؛ مسافتی که معمولا هفت ساعت طول 
می کشد. همچنین این شرکت می گوید طی کردن مسافت بین لس آنجلس تا 
ســیدنی ۶ ساعت و ۴۵ دقیقه به طول می انجامد؛ درحالی که اگر با هواپیمای 
عادی سفر کنید، همین مسیر ۱۵ ساعت طول می کشد. هر مسافر برای سفر 

با هواپیماهای بوم سوپرسونیک باید ۵،۰۰۰ دلار پول پرداخت کند.
با همه ی این ها بوم سوپرسونیک برای دستیابی به هدف جاه طلبانه ی خود 
موانع متعددی پیش  رو می بیند. از زمان تولید رسمی کنکورد، تاکنون هیچ یک 
از هواپیماهای تجاری مافوق صوتی وارد خطوط هوایی نشــده است. کنکورد 
محصول همکاری شــرکتی فرانســوی در حوزه ی هوافضا )Aérospatiale( و 

شرکت British Aircraft Corporation بود. 
کنکورد پس از ۲۷ سال خدمت دهی، در سال ۲۰۰۳ بازنشسته و تولیدش 
متوقف شد. عوامل مختلفی در خروج کنکورد از خطوط هوایی اثرگذار بودند 
که از بین آن ها می توانیم به تنها ســقوط کنکورد در سال ۲۰۰۰ و البته خود 
شرکت Aérospatiale اشاره کنیم. Aérospatiale که در آن دوران به ایرباس 
تغییرنام داد، اعلام کرد کنکور آلاینده ی هوا بوده و به این شرکت ضرر زده است. 
بوم سوپرســونیک می گوید آزمایش فناوری های جدیدی آغاز کرده است 
تــا صدای انفجارمانندی را از بین ببرد که هنگام شکسته شــدن دیوار صوتی 
ایجاد می شــود. در سال ۱۹۷۳، اعضای کنگره ی ایالات متحده به دلیل همین 
صداهای انفجارمانند اعلام کردنــد هواپیماهای مافوق صوت اجازه ندارند در 
آسمان آمریکا به پرواز دربیایند. بااین حال در اکتبر ۲۰۱۸  )مهر و آبان ۱۳۹۷(، 
دونالــد ترامپ لایحه ی جدیدی امضا کرد و به اداره ی فدرال هوانوردی گفت 
بــه صدور مجوز پرواز هواپیماهای مافوق فکر کند تا نفس جدیدی به صنعت 

هواپیمایی دمیده شود. 
بوم سوپرســونیک تنها شرکتی نیســت که به جابه جایی مسافران ازطریق 
جت های مافوق صوت فکر می کند. ناســا قصــد دارد نمونه ی اولیه ی یکی از 
هواپیماهــای آینده ی خود را با نام QueSST ۵۹-X در ســال ۲۰۲۳ آزمایش 
کند. گفته می شود این هواپیما قرار است برفراز شهرهای بزرگ آمریکا به پرواز 

دربیاید.
 همچنین، استارتاپ های دیگری همچون Aerion و Spike Aerospace در 
حال تولید هواپیماهایی هســتند که می توانند مدت زمان سفرهای طولانی را 
نصف کنند. جنرال الکتریک افزون بر ساخت موتور جت برای بوم سوپرسونیک، 

مشغول طراحی موتور مافوق صوت دیگری برای Aerion است.


